
















































































































































































































































































































پنج شنبه 21 فروردین 1404-10 اوریل  2025 -11 شوال  1446 - شماره  27427

خبر ایرانی ها به اندازه ساخت یک شهر در نوروز پول خرج کردند

 ۳۰ افزایش حداقل  با  که   ۱۴۰۴ سال  نوروز  مالی  گردش  با 
درصدی نسبت به سال گذشته همراه بود می توانست ۵۷,۵۰۰ 

واحد مسکن در کشور ساخته شود.
نشان  سفر  خدمات  مرکزی  ستاد  رسمی  داده های  بررسی 
می دهد که گردش مالی سفرهای نوروزی سال ۱۴۰۴ در ایران 
بازه  برآورد،  است.این  رسیده  تومان  تریلیون   ۱۱۵ حدود  به 
زمانی ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ تا ۱۶ فروردین ۱۴۰۴ را در بر می گیرد 
و مبتنی بر تحلیل آماری، الگوهای سفر و نرخ های تعدیل شده 
این  در  رسمی،  گزارش  اساس  است.بر  شده  تنظیم  هزینه ها 
مدت ۳۶ میلیون و ۵۱۹ هزار و ۶۷۱ سفر ثبت شده و مجموع 

نفر-شب رسیده  و ۵۲۳  هزار  و ۹۷۰  میلیون  به ۶۰  اقامت ها 
است.با در نظر گرفتن سهم ۲۰ درصدی اقامت های رسمی و 
هزینه های متوسط اقامت، خوراک، حمل ونقل و سایر موارد، 
است:جزئیات  شده  محاسبه  زیر  شرح  به  هزینه ها  کلی  رقم 
برآورد گردش مالیاقامت: از مجموع اقامت ها، حدود ۳۰.۴۸ 
میلیون نفر-شب مربوط به سفرهایی با اقامت رسمی بوده که 
متوسط ۴.۱۷ شب برای هر نفر در این دسته برآورد شده است. 
با احتساب هزینه متوسط ۲ میلیون تومان برای هر شب اقامت، 
و  می رسد.غذا  تومان  تریلیون   ۶۰.۹۷ به  اقامت ها  کل  هزینه 
هزار   ۴۰۰ نفر  هر  برای  غذا  روزانه  هزینه  میانگین  خوراکی: 

تومان برآورد شده است. 
با محاسبه ۷۳ میلیون نفر-روز، کل هزینه غذا به ۲۹.۲ تریلیون 
تومان می رسد.بنزین: متوسط مصرف بنزین برای هر سفر ۷۵ 
لیتر برآورد شده است. با قیمت یارانه ای ۲,۲۵۰ تومان، هزینه 
مجموع  در  و  تومان   ۱۶۸,۷۵۰ حدود  سفر  هر  برای  بنزین 
نرخ  با  بنزین  واقعی  است.ارزش  بوده  تومان  تریلیون   ۶.۱۶
برآورد  تومان  تریلیون   ۹۳.۲ معادل  تومان(   ۳۰,۰۰۰( آزاد 
می شود.حمل ونقل دیگر: شامل عوارض آزادراهی، تاکسی و 
هزینه های حمل ونقل شهری، با میانگین ۲۵۰ هزار تومان برای 

هر سفر، معادل ۹.۱۳ تریلیون تومان هزینه داشته است.
گردشگری،  اماکن  ورودیه  مانند  هزینه هایی  هزینه ها:  سایر 
ازای  به  تومان  هزار   ۲۵۰ متوسط  با  نیز  سوغات  و  خرید 
تعطیلات  می رسد.در  تومان  تریلیون   ۹.۱۳ به  سفر، جمعاً  هر 
نوروز ۱۴۰۴، مجموع هزینه های سفر شامل اقامت )۶۰.۹۷(، 
بنزین )۶.۱۶(، حمل ونقل دیگر )۹.۱۳( و سایر  غذا )۲۹.۲(، 
رسید.این  تومان  تریلیون   ۱۱۴.۵۹ حدود  به   )۹.۱۳( هزینه ها 
رقم بازتابی از رشد هزینه ها و افزایش حجم سفرها نسبت به 
سال گذشته است.همچنین با در نظر گرفتن هزینه میانگین ۲ 
میلیارد تومان برای ساخت هر واحد از طرح های مسکن ملی 
می توان گفت که با ۱۱۵ تریلیون می شد ۵۷,۵۰۰ واحد مسکن 

ساخت که یک شهر کوچک می شد.
نرخ  با   ۱۴۰۴ نوروز  مالی  گردش  کل  دلاریارزش  مقایسه 
دلار آزاد ۱۰۰ هزار تومان، حدود ۱.۱۵ میلیارد دلار برآورد 
نسبت  درصدی   ۴۰ تا   ۳۰ حدود  افزایش  رقم،  این  می شود. 
نیز  سفر  هر  هزینه  می دهد.میانگین  نشان  را   ۱۴۰۳ نوروز  به 
حدود ۳.۱۵ میلیون تومان )تقریباً ۳۱.۵ دلار( بوده که با در نظر 
خدمات  گرانی  و  خانوادگی  اقامت  سوخت،  مصرف  گرفتن 
سفر، منطبق با واقعیت اقتصادی و اجتماعی جامعه ایران در 

سال جاری است.

پیشگیری  گفت:  ایران  بیمه سلامت  سازمان  پیشگیری  معاون 
سطح چهارم به معنی پیشگیری از خدمات غیرضروری است 
و راهکاری کلیدی برای کاهش هزینه ها، افزایش عدالت در 
سلامت و جلوگیری از آسیب های پزشکی محسوب می شود. 

بیمه  سازمان  ارشد  مدیران  اجلاس  اولین  در  عابدی  فرشید 
غیرضروری  اقدامات  افزود:   ۱۴۰۴ سال  در  ایران  سلامت 
پزشکی می تواند منجر به ضررهای مالی و روانی شوند. هدف 
مداخلات  از  ناشی  عوارض  از  که  است  این  اصلی  گذاری 
با  مورد  بی  مواجهه  و  شده  جلوگیری  غیرضروری  پزشکی 

خدمات پزشکی کاهش پیدا کند.
وی ادامه داد: مهمترین دلیل برای ضرورت توجه و اولویت 
داشتن پیشگیری سطح چهارم در سازمان بیمه سلامت ایران، 
این که میزان آگاهی  البته مهمترین چالش  کمبود منابع است. 
بوده  کم  چهارم  سطح  پیشگیری  مفهوم  به  نسبت  جامعه 
خدمت،  ارائه  در  سنتی  رویه های  تغییر  برابر  در  همچنین  و 
مقاومت وجود دارد. همچنین به هماهنگی بین سازمانی شامل 

بیمه ها، وزارت بهداشت و بیمارستان ها نیازمندیم.
معاون پیشگیری سازمان بیمه سلامت ایران درباره راهکارهای 

اجرای پیشگیری سطح چهارم اظهار کرد: باید نسخه نویسی 
اجتماعی  نیازهای  اساس  بر  این روش  بپذیریم.  را  اجتماعی 
بیماران، آنها را به سازمان های غیردولتی، خیرین، شهروندان 
کننده های  تعیین  با  مرتبط  مردمی  تشکل های  و  داوطلب 
رویکرد،  این  اصلی  هدف  می کند.  معرفی  سلامت  اجتماعی 
بهبود شرایط زندگی بیماران و ترمیم محیط پیرامونی آنهاست 
تا به این طریق، در بهبودی جسمی و روانی آنها کمک شود.

عابدی بیان کرد: از سال ۱۳۹۹ تا سال ۱۴۰۱ میزان چاقی و 
اضافه وزن به شکل عجیبی در کشور افزایش داشته و همچنین 
فشار  موثر  درمان  اما  داشتیم،  خون  فشار  افزایش  درصد   ۶
خون در کشور، ۴۰ درصد است. میزان ابتلا به بیماری دیابت 
البته پوشش ۶۵  در کشور از ۱۰ به ۱۴ درصد رسیده است. 
درصدی برای بیماران مبتلا به دیابت خوب است و با این حال 

میزان موثر بودن درمان دیابت، ۲۷ درصد برآورد می شود.
بنابر اعلام سازمان بیمه سلامت، وی افزود: برآوردها می گویند 
روند درصد بیماران مبتلا به فشار خون در افراد بالای ۳۰ سال 
تا سال ۱۴۳۰ به صد درصد خواهد رسید و این نشان دهنده 
میزان  تا سال ۱۴۲۰  نادرست است و همچنین  مسیر و روند 
دیابت و پیش دیابت در افراد بالای ۳۰ سال نیز به صد درصد 

خواهد رسید.
معاون پیشگیری سازمان بیمه سلامت ایران گفت: فرهنگ سازی 
سازی  پیاده  نخستین،  پیشگیری  توسعه  رسانی،  اطلاع  و 
خود  سامانه های  خرید  چهارم،  سطح  پیشگیری  برنامه های 
مراقبتی، پیاده سازی آیین نامه اجرایی بند چ ماده ۷۳ از جمله 

برنامه های این معاونت در سال ۱۴۰۴ خواهد بود.

 ۱۴ رکوردهای  رکوردزنی  با  ایران  خارجی  )گذر(  ترانزیت 
بدین  که  رسید  تن  میلیون   ۲۲ به  در سال ۱۴۰۳  ساله خود، 
ترتیب قدرت نرم ایران در منطقه را برای شکل دهی معادلات 

اقتصادی و ژئوپلیتیکی بیش از پیش افزایش می دهد.
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران فرود عسگری 
عنوان کرد که ۲۲ میلیون تن کالا از مسیر ایران در سال ۱۴۰۳ 
میزان  این  گفت:  خبر  این  اعلام  با  عسگری  کرد.فرود  عبور 
کالاهای ترانزیتی از مسیر ایران در سال ۱۴۰۳ نسبت به مدت 

مشابه سال قبل ۲۲.۵ درصد افزایش نشان می دهد.
کالاهای  مجموع  از  کرد:  اظهار  ایران  گمرک  کل  رئیس 
ترانزیتی از مسیر ایران در سال ۱۴۰۳ به میزان ۱۹ میلیون و 
پرویز خان،  مبداء ۱۰ گمرک شهید رجایی،  از  تن  ۶۵۴ هزار 
بیله سوار،  پیرانشهر،  آستارا،  بازرگان،  سرخس،  باشماق، 

لطف آباد و جلفا بوده است.
مدیرعامل  و  شهرسازی  و  راه   وزیر  معاون  نیز  پیش  چندی 
راه آهن جبارعلی ذاکری عنوان کرده بود که ترانزیت ریلی در 
سال ۱۴۰۳، ۲.۴ میلیون تن بوده که بدین ترتیب رکورد خود 

را شکسته است.
چند ماه پیش نیز فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی، در دیدار 
با دبیرکل ایرو نیز عنوان کرده بود که در سال ۱۴۰۳، ترانزیت 

ایران به باشگاه ۲۰ میلیون تنی ها می پیوندد.
مجلس،  پژوهش های  مرکز  بررسی  براساس  است  گفتنی 
استعدادهای ترانزیتی ایران ۸۰ میلیون تن در سال است که در 
صورت فعال سازی می تواند درآمد سالیانه بیش از ۸ میلیارد 

دلاری را عاید کشورمان کند.
کارشناسان معتقدند ترانزیت )عبور( کالا منافعی اعم از »درآمد 
بین الملل«،  »ایجاد جایگاه راهبردی در سطح  ارزی سرشار«، 
»گره خوردن منافع مشترک با کشورهای ذینفع و قدرت های 
و  ظالمانه  تحریم های  »خنثی کنندگی  سیاسی«،  و  اقتصادی 
مراودات  و      افزایش  فرهنگی  و  اقتصادی  »توسعه  یکجانبه«، 
و  دیگر«  کشورهای  بازرگانان  منافع  وجود  واسطه  به  مالی 

مهم تر از آن »تنظیم منافع مردم-دولت« را به همراه دارد.
امروزه کریدورهای ترازیتی به عرصه جنگ کریدوری تبدیل 
شده و همه کشورها به دنبال اختصاص سهم قابل توجهی در 

این کریدورها هستند.
به  غرب  به  شرق  اتصالی  کمربند  میانه  در  ایران  شدن  واقع 
عنوان یکی از کوتاه ترین و ایمن ترین راه های دسترسی به دو 
قطب اقتصادی یعنی چین و اروپا، در کنار تنوع کریدورهایی 

ایران عبور  که از مسیرهای دریایی، جاده ای، ریلی و هوایی 
ایجاد  را  فردی  به  منحصر  استراتژیک  موقعیت  می کنند، 
سایر  و  کریدور شمال-جنوب  به  تنها  ایران  ظرفیت  تا  کرده 

دسترسی های منطقه ای محدود نگردد.
مورد  در  ترانزیت  و  حمل ونقل  کارشناس  محمدی،  مهدی 
شرایط  وجود  با   ۱۴۰۳ سال  در  ترانزیتی  رکورد  به  دستیابی 
تحریمی، عنوان کرد که دستاوردهای ترانزیتی کشور و ثبت 
سال  چند  در  تجاری  جهش های  و  امیدوارکننده  رکوردهای 
گذشته که ناشی از پیمان های دوجانبه و چندجانبه بین المللی 
قدرت  معادلات  در  ایران  نقش  شدن  پررنگ تر  زمینه  است، 

منطقه ای و فرامنطقه ای را فراهم کرده است.
شکل دهی  در  کریدورها  موثر  نقش  به  اشاره  با  محمدی 
نظم  در  جایگاه  تنظیم  و  ژئوپلیتیکی  و  اقتصادی  معادلات 
کالا  ترانزیت  فعالیت های  تمام  که  کرد  بیان  جهانی،  نوین 
بازرگانان  توانمند بخش غیردولتی و  به دست  ایران  از مسیر 
کشور صورت می گیرد و تعامل سازنده دولت با آن ها، وزن 

ژئوپلیتیکی ایران را ارتقا خواهد داد.
محمدی تصریح کرد: با توجه به آن که درآمد ترانزیت کالا 
بین المللی  ارزهای  سایر  براساس  یا  دلاری  کشور،  خاک  از 
است، می تواند مانند سایر بازارهای سرمایه به گزینه جدیدی 
ورود  تسهیل  باید  دولت  و  شود  تبدیل  سرمایه گذاری  برای 
دهد  قرار  کار  دستور  در  را  عرصه  این  به  غیردولتی  بخش 
بر  مبنی  اجرایی شدن شعار سال جدید  مطابق  روند  این  که 

»سرمایه گذاری برای تولید« است.

بنابر اعلام مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، 
سال گذشته در کشور ۱۱۲۷ بیمار مبتلا به تب دنگی تشخیص 
داده شد که ۹۲۲ مورد آن در داخل کشور رخ داده و انتقال 

محلی محسوب می شود.
در گزارش مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
آمده است: با آنکه تا قبل از سال ۱۹۷۰، تنها ۹ کشور جهان 
این  بودند،  کرده  تجربه  را  دنگی  تب  بیماری  شدید  اپیدمی 
آمریکا  آفریقا،  منطقه  بیماری در حال حاضر در ۱۴۱ کشور 
اقیانوسیه  غرب  و  شرقی  جنوب  آسیای  شرقی،  مدیترانه  و 
شناسایی شده است. میزان بروز بیماری تب دنگی در سال ها و 

دهه های اخیر به طور قابل توجهی افزایش یافته است.
وضعیت بیماری تب دنگی، چیکونگونیا و زیکا کشور

قطعی  مثبت  موارد  تعداد  پایان سال ۱۴۰۲  تا  از سال ۱۳۹۵ 
در  مورد   ۵۴ چیکونگونیا  بیماری  و  مورد   ۷۴ دانگ  بیماری 
خارج  از  »وارده  موارد  همه  که  است  شده  گزارش  کشور 
از  تاریخ هیچ موردی  این  تا  بوده است. همچنین  از کشور« 

بیماری زیکا در کشور گزارش نشده است.
بر اساس گزارشات نظام مراقبت بیماری در کشور از ابتدای 
سال ۱۴۰۳ تا تاریخ ۳۰ اسفند ماه سال گذشته بالغ بر ۱۱۲۷ 
مورد تب دنگی تشخیص داده شده که تعداد ۹۲۲ مورد آن در 
داخل کشور رخ داده است و انتقال محلی محسوب می شود 

و مابقی بیماران در خارج از کشور به بیماری دچار شده اند.
موارد انتقال محلی ۱۳ بیمار مبتلا به تب دنگی در شهرستان 
چابهار  شهرستان  در  بیمار   ۸۹۷ و  هرمزگان  استان  بندرلنگه 
استان سیستان و بلوچستان و ۱۲ مورد با سابقه سفر به چابهار 

در سایر استان های کشور شناسایی شده است.
اکثر  بیماران،  برای  انجام شده  اپیدمیولوژیکی  بررسی  مطابق 
بیمارانی که خارج از کشور آلوده شده اند سابقه سفر به کشور 
امارات داشته و در این کشور به بیماری مبتلا شده اند. ۱۳۲ 
به  سفر  سابقه  مورد   ۶۹ امارات،  کشور  به  سفر  سابقه  مورد 
پاکستان، یک مورد سابقه سفر به عمان، یک مورد سابقه سفر 
به افغانستان، یک مورد سفر به ترکیه و یک مورد سابقه سفر به 

کشور بنین )غرب آفریقا( داشته اند.
به غیر از یکی از بیماران که دارای ملیت آفریقایی بوده، سایر 
بیماران دارای ملیت ایرانی هستند. تاکنون یک مورد مرگ در 
بیماران  سایر  عمومی  وضعیت  و  شده  گزارش  وارده  موارد 

پایدار بوده است.
به  مبتلا  بیمار  مورد  پنج  تاکنون   ۱۴۰۳ سال  در  همچنین 
چیکونگونیا گزارش شده که تمامی موارد سابقه سفر به خارج 
و  چابهار  در شهرستان های  بیماران  این  اند.  داشته  از کشور 

تهران تشخیص داده شده اند.
وضعیت کشور از نظر وجود پشه آئدس ناقل

بین  هوایی  و  دریایی  ریلی،  زمینی،  مرزی  مبادی  تمامی  در 
گزارش  اولین  می شود.  انجام  شناسی  حشره  مراقبت  المللی 
شهرستان  در   ۱۳۹۸ سال  اسفند  در  اجیپتی  آئدس  پشه  صید 

بندرلنگه استان هرمزگان گزارش شده است.
هرمزگان،  استان های  در  اجیپتی  آئدس  پشه  حاضر  حال  در 
و  )عسلویه  بوشهر  کنارک(،  و  )چابهار  بلوچستان  و  سیستان 
گیلان،  استان  نقاط  تمامی  در  آلبوپیکتوس  آئدس  و  کنگان( 
محمودآباد  آباد،  عباس  تنکابن،  رامسر،  شهرستان های  در 
اردبیل،  استان  سوار  بیله  شهرستان  و  مازندران  استان  نور  و 
آذربایجان  استان  کلیبر  و  هوراند  خدافرین،  شهرستان های 

شرقی گزارش شده است.

معاون پیشگیری سازمان بیمه سلامت ایران مطرح کرد

افزایش عجیب اضافه  وزن و چاقی در کشور ؛ اهمیت توجه به پیشگیری سطح چهارم

سخنگوی صنعت آب گفت: هیچ برنامه انتقال آب از دریای 
خزر و دریای عمان به تهران وجود ندارد،اما طرح انتقال آب 

از طالقان و لار در حال اجراست. 
آخرین  درباره  ایسنا،  با  گفت وگو  در  بزرگ زاده  عیسی 
وضعیت طرح های انتقال آب به تهران، اظهار کرد: از گذشته 
تشکیل  برای  لار  نشتی  و  طالقان  از  آب  انتقال  طرح های 
پروژه های انتقال آب به تهران طراحی شد و اکنون هر دو این 

طرح ها در حال اجراست.
وی افزود: طبق برآوردهای صورت گرفته طرح طالقان امسال 
به نتیجه می رسد، فاز اول این طرح انتهای بهار و فاز دوم آن 

در تابستان به نتیجه خواهد رسید.
طرح  این  اجرای  برای  اینکه  بیان  با  آب  صنعت  سخنگوی 
آن  مالی  تامین  و  شده  گرفته  نظر  در  تومان  میلیارد   ۵۰۰۰
مطابق  که  می شود  پیش بینی  و  است  خوب  لحظه  این  در 
برنامه ریزی این طرح اجرایی شود، گفت: پروژه سد لار نیز 

به شرط تامین مالی به نتیجه خواهد رسید.
بزرگ زاده با تاکید بر اینکه هیچ طرحی برای انتقال آب از 
دریای خزر به تهران وجود ندارد، تصریح کرد: برای انتقال 
آب از دریای عمان به تهران نیز طرحی تعریف نشده است و 

چنین برنامه ای در دستور کار نیست.

سخنگوی صنعت آب: 
هیچ طرحی برای انتقال آب از 

دریای خزر به تهران وجود ندارد 

جنگ کریدورها با چاشنی رکوردزنی ترانزیت ایران

تشخیص 1127 مورد تب دنگی در ایران

از  کشور  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  سازمان  رئیس 
وجود ۱۶میلیون دانش آموز و یک میلیون معلم در کشور خبر 

داد. 
در  عدالت  نهضت  جلسه  در  خان محمدی  حمیدرضا 
شهدای  سالن  در  که  استان  آموزشی  فضاهای  توسعه 
اگر   داشت:  اظهار  شد،  برگزار  کردستان  استانداری  گمنام 
و  آموزش  حال  باید  شود،  مملکت خوب  حال  می خواهیم 

پرورش خوب شود.
در  معلم  یک میلیون  و  دانش آموز  ۱۶میلیون  وجود  از  وی 
رفع  و  شکوفایی  جهت  در  باید  گفت:  و  داد  خبر  کشور 
مشکلات این  حوزه گام برداشت و توسعه عدالت آموزشی 

اولویت قرار گیرد.
با  کشور  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  سازمان  رئیس 
اشاره به طرح مولدسازی تصریح کرد: حوزه مدرسه سازی 

باید از این طرح استفاده کند.
جامعه  مسئله  باید  آموزشی  فضاهای  توسعه  افزود:  وی 
آموزشی، دانشگاهی و فرهیختگان استان کردستان شود چرا 
که جزو اولویت و تأکیدات رئیس  جمهور است و در این 

صورت این مشکل قابل حل خواهد بود.
خان محمدی بیان کرد: امیدواریم با توان استاندار کردستان 
و همکاری مسئولان کمبود یک هزار کلاس درس در استان 

کردستان حل شود.
وی نهادسازی اجتماعی را از دیگر تأکیدات رئیس  جمهور 
دانست و  راهکار حل کمبود مدارس و فضای آموزشی  و 
عنوان کرد: در شهرستان بانه وقتی ۹ مدرسه ضرورت دارد، 
نیاز است که با همکاری مردم و استفاده از ظرفیت خیرّین 

این مشکل را بلافاصله برطرف کنیم.
رئیس سازمان نوسازی کشور خاطرنشان کرد: با نهادسازی 
اجتماعی و استفاده از ظرفیت مردم، می توان مدارس تخریبی 
کرد  برطرف  را  کشور  مختلف  نقاط  در  سنگی  و  مریوان 
همان گونه که پدر یکی از دانش آموزان یک مدرسه کانکسی 

را در خراسان شمالی برطرف کرد.
به گفته وی، همچنین می توان از محل مسئولیت های اجتماعی 
معادن و کارخانجات نیز در جهت ساخت مدارس استفاده 
کرد. الگوی اصلی این  کار مردمی است و تنها با اعتبارات 

دولتی نمی توان مشکلات این حوزه را برطرف کرد.
از  کشور  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  سازمان  رئیس 
خبر  پرورش  و  آموزش  توسط  مردمی  گروه   ۱۵۰ تشکیل 
داد و عنوان کرد: ساختار کاملًا میان بخشی و همه مسئولان 

مردمی و فرمانداران را در این حوزه در نظر گرفته اند.
کردستان  استان  در  که  کانکسی  مدرسه   ۳۰ کرد:  بیان  وی 
جمع آوری شده است، باید مجهز به تجهیزات هوشمند شود.

ظرفیت  از  استفاده  با  باید  اینکه  بر  تأکید  با  خان محمدی 
مردمی ارتقای کیفیت آموزشی مدنظر قرار گیرد، اعلام کرد: 
به زودی شاهد سفر رئیس  جمهور به کردستان خواهیم بود و 
باید کارهای این حوزه با اولویت بندی آماده گزارش شود. 
اعتبار لازم برای بازآفرینی و ساخت مدارس تخصیص داده 
هماهنگی  و  برنامه ریزی  باید  این سفر  در  ما  اولویت  شود. 
برای جذب اعتبارات در راستای تکمیل پروژه های نیمه تمام 
آموزشی استان باشد و با بررسی، هماهنگی و نگاه عادلانه از 

ظرفیت های اعتباری سفر استفاده شود.
بند  اجرای  و  خیرّین  ظرفیت  از  استفاده  و  تنوع سازی  وی 
خ ماده ۲۰ را راهکار دیگر برای تسریع در ساخت مدارس 
مالیات  می تواند  محل  همین  از  کرد:  تأکید  و  دانست 
واحدهای تولیدی، مؤدیان مالیاتی و خیرّینی که علاقه مند به 
این حوزه هستند، برداشته شود و مالیاتشان ۳ سال صفر شود.

با  کشور  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  سازمان  رئیس 
اشاره به اینکه قانون مولدسازی نیز باید اجرایی شود، اضافه 
تومان  میلیارد   ۲۵۰۰ محل  همین   از  مشهد  شهر  در  کرد: 
جمع آوری شد و با همین مبلغ می توان ۲۵۰۰ مکان آموزشی 

ساخت.
باید  مازاد  املاک  مولدسازی  محل  از  کرد:  خاطرنشان  وی 
۲۰۰ مرکز آموزشی در کشور از جمله کردستان ساخته شود 

که راهکار آن نیز کاملًا قانونی است.
خان محمدی با اعلام اختصاص ۱۸همتی برای فقرزدایی در 
کشور گفت: استفاده از اعتبار در اختیار نمایندگان مجلس نیز 

راهکار دیگری است که می توان در نظر گرفت.

وجود 16 میلیون دانش آموز در کشور
 اختصاص 16 همت برای فقرزدایی

اولیانوف: نشست سه جانبه درباره برنامه هسته ای 
تهران ارزشمند بود

نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی مستقر در وین، نشست 
سه جانبه بین ایران، چین و روسیه را سازنده و ارزشمند توصیف کرد.

میخائیل اولیانوف، نماینده دائم روسیه در سازمان های بین المللی مستقر 
در وین، نشست سه جانبه چین، ایران و روسیه در مسکو درباره مسائل 
مرتبط با برنامه هسته ای تهران را ارزشمند توصیف کرد.وی در پیامی 
در شبکه اجتماعی »ایکس« نوشت که چین، ایران و روسیه امروز در 
مسکو درباره مسائل مرتبط با برنامه هسته ای ایران از جمله چشم انداز 
و چالش های این حیطه، نشستی سازنده در سطح کارشناسی داشتند. 

این هماهنگی سه جانبه بسیار مفید و ارزشمند به نظر می رسد.
کنار  را  خود  هسته ای  تسلیحات  شمالی:  کره 

نمی گذاریم 
کشور  این  هسته ای  وضعیت  که  گفت  شمالی  کره  ارشد  دیپلمات 
دائمی و غیر قابل تغییر است. »کیم یو جونگ« خواهر »کیم جونگ 
اون« رهبر کره شمالی درخواست آمریکا و متحدانش برای آنچه او 
»رویای« غیرهسته ای کردن کره شمالی را به سخره گرفت.کیم با بیان 
اینکه هرگونه گفت وگوی خارجی درباره غیرهسته ای سازی خصمانه 
ترین اقدام است و انکار حق حاکمیت کشورش به شمار می رود، 
تاکید کرد که کشورش هرگز برنامه تسلیحات هسته ای خود را کنار 

نمی گذارد.
ماکرون: غزه پروژه املاک و مستغلات نیست 

رئیس جمهور فرانسه گفت که نمی توان درباره غزه که در آن ۲ میلیون 
نفر تحت محاصره زندگی می کنند، به عنوان پروژه املاک و مستغلات 
صحبت کرد. »امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانسه گفت زمانی که 
صحبت از غزه می شود، درواقع صحبت از ۲ میلیون نفر تحت محاصره 
است که ماه ها در بمباران و جنگ سر کرده اند.وی با اشاره به طرح 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا مبنی بر انتقال ساکنان غزه به 
کشورهای دیگر و تصاحب این منطقه توسط آمریکا، افزود نمی توان 

تاریخ و جغرافیا را از بین برد. .
هگست: با نفوذ چین در کانال پاناما مقابله می کنیم 
وزیر دفاع آمریکا بر مبارزه واشنگتن با نفوذ چین در کانال پاناما تاکید 
کرد.  »پیت هگسث«، وزیر دفاع آمریکا در پاناما تاکید کرد که دولت 
نخواهد داد چین  اجازه  این کشور  ترامپ«، رئیس جمهور  »دونالد 
عملیات کانال را  در معرض خطر قرار دهد.وی گفت: »امروز کانال 
پاناما با تهدیدات جدیدی روبرو است. ایالات متحده اجازه نخواهد 
داد چین کمونیست یا هیچ کشور دیگری فعالیت یا امنیت کانال را به 
خطر اندازد«.هگست افزود: »من کاملا روشن صحبت می کنم. چین 
این کانال را نساخته است و از این کانال استفاده نمی کند، بنابراین از 

این کانال به عنوان سلاح استفاده نخواهد کرد«.
موقت  اسکان  برای  اندونزی  آمادگی  اعلام 

 آوارگان فلسطینی 
اندونزی پیشنهاد پذیرش موقت فلسطینیان از غزه را ارائه داد. »پرابوو 
سوبیانتو«، رئیس جمهور اندونزی در آغاز سفر خود به خاورمیانه و 
ترکیه اعلام کرد که کشورش آماده میزبانی موقت از فلسطینیان آسیب 
دیده از جنگ غزه است.پرابوو گفت که کشورش می تواند در مرحله 
اول حدود هزار  فلسطینی را بپذیرد.  و در همین راستا به وزارت 
سایر  و  فلسطینی  با طرف  فورا  که  است  داده  دستور  امور خارجه 
طرف ها درباره چگونگی تخلیه فلسطینی های آسیب دیده و انتقال آنها 
به اندونزی گفت وگو کند.وی افزود: »ما آماده تخلیه مجروحان، آسیب 

دیدگان و یتیمان هستیم«.
پکن ادعای زلنسکی درباره جنگیدن اتباع چینی 

برای روسیه را رد کرد
سخنگوی وزارت خارجه چین ادعای کی یف درباره به اسارت گرفتن 
سربازان چینی که برای روسیه می جنگیدند را رد کرد.لین جیان  گفت: 
چنین ادعاهایی بی اساس است. در واقع، موضع چین درباره اوکراین 
باید تلاش ها و  کاملا روشن است.وی اضافه کرد: طرف اوکراینی 
درستی  به  را  بحران  سیاسی  فصل  و  برای حل  چین  سازنده  نقش 
ببیند. دیپلمات ارشد چینی همچنین از مردم این کشور خواست تا از 

درگیری های مسلحانه فاصله بگیرند .
ترامپ: بر واردات دارو تعرفه اعمال می کنم 

رئیس جمهور آمریکا گفت که به زودی تعرفه های گمرکی بر واردات 
دارو را اعلام خواهد کرد.»دونالد ترامپ«، رئیس جمهور آمریکا گفت: 
»ایالات متحده به زودی تعرفه عمده بر واردات دارو را اعلام خواهد 
کرد.«ترامپ در یک رویداد در کمیته ملی جمهوری خواهان کنگره 
افزود: »این تعرفه شرکت های دارویی را تشویق می کند تا فعالیت های 
خود را به ایالات متحده منتقل کنند.«ترامپ با اعلام تعرفه های بالای 
آمریکا  متحدان  از کشورها حتی  وارداتی  بر کالاهای  ۱۰ درصدی 
شوکی به بازار تجارت جهانی وارد کرده که کارشناسان نسبت به 

بروز یک جنگ تجاری در سطح بین المللی هشدار داده اند.
دور جدید مذاکرات آمریکا و روسیه در استانبول 

برگزار می شود 
هیئت های  بین  مذاکرات  جدید  دور  که  کرد  آگاه  تایید  منبع  یک 
در  روسیه  سرکنسولگری  در  متحده  ایالات  و  روسیه  فدراسیون 
استانبول برگزار می شود. این منبع تصریح کرد که قرار است دور دوم 
رایزنی های روسیه و آمریکا در مورد کار هیئت های دیپلماتیک فردا 
-پنج شنبه- در سرکنسولگری روسیه در استانبول برگزار شود.ریاست 
هیئت روسی را »الکساندر دارچف«، سفیر روسیه در ایالات متحده، و 
هیئت آمریکایی را »سوناتا کولتر«، دستیار وزیر  خارجه ایالات متحده، 

بر عهده دارد.
 تلاش احزاب آلمانی برای تشکیل دولت ائتلافی 

برای  مذاکره  در حال  آلمان  و سوسیال دموکرات های  محافظه کارها 
تشکیل دولت ائتلافی تا ظهر امروز هستند. افراد مطلع خبر دادند که 
برای  مذاکره  در حال  آلمان  و سوسیال دموکرات های  محافظه کارها 
دست یابی به توافقی برای تشکیل یک دولت ائتلافی حوالی ظهر امروز 
-چهارشنبه- هستند.»فردریش مرتز«رهبر محافظ کار پیروز  انتخابات 
آلمان و تیم وی بار دیگر با سوسیال دموکرات ها  به رهبری »لارس 
کلینگبیل« با هدف کنار گذاشتن اختلاف نظرهای باقی مانده در ساعات 

پیش رو، بار دیگر پای میز مذاکره آمدند.
برنامه  درباره  گراهام  لیندزی  جدید  گزافه گویی 

هسته ای ایران 
سناتور تندروی آمریکایی در گزافه گویی هایی درباره برنامه هسته ای 
ایران اظهارنظر کرد. »لیندزی گراهام« سناتور تندروی جمهوری خواه 
آمریکا طی گزافه گویی هایی مدعی شد که ایران میزان کافی اورانیوم 
سطح تسلیحاتی برای ساخت ۶ بمب اتم را دارد.گراهام در مصاحبه 
با فاکس نیوز مدعی شد: »آن ها برای ساخت ۶ بمب اتم اورانیم غنی 
شده دارند و از آن استفاده می کنند. ایران  به ساخت ۶ بمب اتم بسیار 
نزدیک است. آن ها اسرائیل را نابود می کنند و پس از آن سراغ ما 
می آیند«.وی برای ادعاهای خود هیچ گونه سند و مدرک و یا منبعی 

را ذکر نکرد.
عام  قتل  برای  جدیدی  سلاح های  از  تل آویو 

فلسطینی ها استفاده می کند
یکی از مسئولان وزارت بهداشت نوار غزه از گسترش بیماری های 
مختلف میان کودکان فلسطینی و استفاده از سلاح های جدید برای 
هدف قرار دادن ساکنان این باریکه خبر داد.مروان الهمص مدیر بخش 
بیمارستان های میدانی در وزارت بهداشت غزه تاکید کرد که کودکان 
در این باریکه از بیماری های مختلف بدون وجود راهی برای درمان 
آنها رنج می برند.وی افزود: ما شاهد گسترش اسهال و هپاتیت میان 
مناسب هستیم. نبود آب سالم و خوراک  دلیل  به  کودکان در غزه 

الهمص بیان کرد: اکثر زخمی هایی که به بیمارستان ها منتقل می شوند 
کاملًا سوخته اند. رژیم صهیونیستی برای هدف قرار دادن فلسطینی ها 

از سلاح های جدید استفاده می کند.
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لایروبی رودخانه های زرجوب و 
گوهررود رشت آغاز شد

افزایش بیش از 41 درصدی کرایه 
تاکسی در رشت

نوروز ۱۴۰۴ حدود ۱۰ میلیون گردشگر به گیلان سفر کردند و 
در کنار بهره مندی از طبیعت و مناظر زیبا ۱۸۸ هزار نفرشان با 

تجربه شیرین گردش در دریای خزر به خانه برگشتند.   
مجتمع  سه  خود  ساحلی  نوار  کیلومتر   ۳۰۰ در  گیلان  استان 
درحال  گردشگری  بندر  آستارا(،  و  کاسپین  بندری)انزلی، 
شهر  در  تفریحی  شیلاتی-  اسکله  یک  )چمخاله(،  احداث 
انزلی و یک اسکله مارینا در منطقه آزاد انزلی دارد که فرصت 
رونق  و  دریامحور  اقتصاد  در  تحول  ایجاد  برای  را  بی نظیر 
صنعت گردشگری این استان فراهم می کند اما اینکه بتوانیم و 
یا اینکه چقدر از این فرصت مغتنم بهره بگیریم خود به مباحث 

مختلف بستگی دارد، با این حال اقداماتی آغاز شده است.
ابلاغ  با  گیلان  استان  در  دریاپایه  صنایع  رونق  برای  تلاش 
وارد  اخیر  سال  دو  یکی  طی  محور  دریا  کلی  های  سیاست 
در  معتقدند  هم  گیلان  مسئولان  اکنون  و  شده  ای  تازه  مدار 
دریا  روبه  گیلانیان  تا  فرا رسیده  آن  زمان  آبی  اقتصاد  حوزه 

زندگی کنند.
رسیدن  و  دریا  روبه  کردن  زندگی  برای  خطه  این  مردمان 
تجهیزات  نیازمند  نخست  دریا  به  ایرانیان  همه  نیز  و  پایشان 
و ایجاد زیرساخت های مناسب هستند؛ نماینده رئیس جمهور 
در  دریامحور  توسعه  کلی  سیاست های  اجرای  هماهنگی  در 
سفری که پارسال به گیلان داشت خواستار تعریفی درست و 
واقعی برای توسعه دریا محور شد و نقش دولت را در توسعه 
توسعه  را  مردم  نقش  و  سیاست گذاری  محور  دریا  اقتصاد 

آفرینی عنوان کرد. 
گیلان ظرفیت  توسعه گردشگری دریایی را دارد 

اشتغال چهار هزار نفر در پره های صیادی و هزاران صیاد آزاد 
در استانی با بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر جمعیت نشان 
می دهد مردم این خطه با دریا بیگانه نیستند اما تاکنون برای 
استفاده از ظرفیت گردشگری آن به علت مواج بودن دریای 

خزر برنامه ریزی جدی نداشته اند. 
پذیرفت  را  دریایی  مشاغل  باید  است  معتقد  گیلان  استاندار 
توسعه  ظرفیت های  دارای  استان  این  چراکه  کرد  تقویت  و 

گردشگری دریایی است. 
سواحل  ساماندهی  ستاد  جلسه  در  اخیرا  شناس  حق  هادی 
استان به غنای گیلان در حوزه اقتصاد آبی اشاره کرد و افزود: 
زمان آن فرارسیده تا گیلانیان روبه دریا زندگی کنند؛ بر همین 
اساس اگر اسکله های بین بنادر فعال شود این موضوع به طور 

قطع منجر به تقویت گردشگری دریایی خواهد شد.
اقتصاد  حوزه  در  استان  بسیار  ظرفیت های  به  همچنین  وی 
قابلیت  با  این خطه  نیز اشاره کرده و معتقد است  دریامحور 

های فراوان می تواند مهد اقتصاد دریا پایه باشد.
وی اواخر پارسال با تاکید بر اینکه باید کشتی های مسافربری 
اندازی  راه  گیلان  سواحل  و  خزر  در  دریایی  گردشگری  و 
شود، گفته بود: در این راستا پس از پیگیری های لازم زمینه 
انتقال چند لنج از جنوب کشور فراهم شده است تا پای مردم 

گیلانیان و گردشگران به دریا باز شود.
سیاست گذاری و ایجاد زیرساخت های گردشگری دریایی در 
ایجاد اسکله  با  استان گیلان در ۲ بخش خصوصی و دولتی 
مارینا در منطقه آزاد انزلی و تکمیل فاز نخست بندرگردشگری 
چمخاله و اسکله گردشگری مجتمع بندری انزلی دنبال شد اما 
دریایی  گردشگری  توسعه  به  منجر  گذاری  سیاست  این  چرا 
نشده است؟ را باید در کلام نماینده رئیس جمهور دنبال کرد 

که تا امروز هیچ برنامه ای برای توسعه دریامحور نداشته ایم.
باید  توسعه  به  دستیابی  برای  که  گفت  عبدالعلی زاده  علی 
نخست آن را فهمید و بعد توسعه آفرینی کرد ضمن آنکه نمی 
توان یک نسخه واحد برای توسعه پیچید و هر شهر و روستا 
نسخه ای مجزا دارد به طور مثال در گیلان نسخه توسعه آستارا 

با رشت و بندرانزلی متفاوت است.
اعتبارات  به  اتکاء  بدون  بتواند  باید  گیلان  کرد:  اظهار  وی 
دولتی و با پشتوانه جلب نظر و اعتماد مردم به توسعه دست 
آنچه  به خاطر فهم  باید درست سیاست گذاری کرده و  یابد. 
آنان  تا  برسیم  تفاهم  به  مردم  با  دهیم  انجام  خواهیم  می  که 

مشارکت کرده و توسعه آفرین باشند.
از ظرفیت گردشگری در دریای خزر  استفاده  ادامه داد:  وی 
حق مسلم مردم است؛ طبیعت خزر برای شنا مناسب نیست و 
اکثر مردم ایران شنا در دریا خزر را نمی دانند اما گردشگری 
به  خدماتی  چنین  تاکنون  چون  و  است  آرامش  مایه  دریایی 

بگوییم  توانیم  نمی  ایم  نکرده  ارائه  دریایی  حوزه  در  مردم 
استقبال نمی کنند.

استفاده از ظرفیت گردشگری در دریای خزر حق مسلم مردم 
است؛ طبیعت خزر برای شنا مناسب نیست و اکثر مردم ایران 
مایه  دریایی  گردشگری  اما  دانند  نمی  را  خزر  دریا  در  شنا 

آرامش است
نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاست های کلی 
توسعه دریامحور تاکید کرد: باید در کوتاه ترین زمان لنج ها و 
کشتی های گردشگری در دریای خزر راه اندازی شود تا پای 
با  انزلی  این میان منطقه آزاد  به دریا برسد و در  ایران  مردم 
راه اندازی گردشگری دریایی در این زمینه پیش قدم شود و 

طی برنامه ریزی تورهای یک روزه مردم را با دریا آشنا کند.
وی ادامه داد: می توان با حمل بار و مسافر مردم را از بنادر 
ایران به باکو و قزاقستان منتقل کرد و به این ترتیب  شمالی 

ظرفیت اشتغال را افزایش داد. 
افزایش ۴۶ درصدی تعداد گردشگران دریایی

در  گیلان  هوای  آنکه  وجود  با   ۱۴۰۴ سال  در  اکنون  حال 
این  با  اما  بود  سرد  و  بارانی   ۱۴۰۴ نوروز  روزهای  نخستین 
وجود تعداد گردشگران دریایی در این استان نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته ۴۶ درصد رشد داشت. 
دقیق  ثبت  به  استناد  با  گیلان  دریانوردی  و  بنادر  مدیرکل 
کل  اداره  این  نظارتی  جامع  سامانه های  در  آماری  داده های 
از ۳۷ هزار  تا ۱۵ فروردین ۱۴۰۴ بیش  از آغاز طرح  گفت: 
تردد قایق تفریحی و ۱۸۸ هزار گردشگر دریایی در این سامانه 
ثبت شده است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته به 

ترتیب ۵۳ درصد و ۴۶ درصد رشد داشته است.
حسین یونسی ادامه داد: آمار بیانگر افزایش تمایل شهروندان 
و مسافران نوروزی به استفاده از خدمات گردشگری دریایی و 
ضرورت بهبود کمی و شرایط ایمنی زیرساخت ها و خدمات 

ارائه شده در این حوزه است.
وی با بیان اینکه همکاری اثربخش میان ارگان های همکار در 
ارتقاء کیفیت  اجرای طرح مذکور می تواند نقشی کلیدی در 
و نیز تنوع خدمات گردشگری دریایی، ساماندهی بهتر مراکز 

فعال و تقویت نظارت های تخصصی ایفا کند.
گردشگردی  توسعه  در  توانسته ایم  دهد  می  نشان  رشد  این 

دریایی اقدامات موثری داشته باشیم. 
راه اندازی اسکله گردشگری 

کل  اداره  این  که  گفت  گیلان  دریانوردی  و  بنادر  کل  مدیر 
کند  می  دنبال  فاز   ۲ در  را  دریایی  گردشگری  اندازی  راه 
نخست اسکله شناور موقت دریایی و دوم بهره برداری از بندر 

گردشگری چمخاله. 
اسکله ای  دریامحور  اقتصاد  توسعه  برای  کرد:  بیان  یونسی 
موقت با سرمایه گذاری بخش خصوصی در این مجتمع بندری 
ایجاد شده است و برای ایجاد اسکله مارینا نیز طرح مطالعاتی 
اسکله  پنج  پیمانکار  انتخاب  با  و  است  انجام  دست  در  آن 
اسکله  تراز آب دریای خزر  به کاهش  )باتوجه  فلزی  شناور 

ثابت ایجاد نمی شود( در این حوضچه احداث خواهد شد. 
وی یکی از چالش های اصلی در توسعه گردشگری دریایی 
شناور  خرید  در  را  گذاران  سرمایه  تمایل  عدم  خزر  حوزه 
سرمایه  افزود:  و  کرد  اعلام  خزر  مواج  دریای  برای  مناسب 
دریای  گردشگری  مناسب  شناور  برای خرید  تمایلی  گذاران 
در سواحل گیلان از خود نشان نمی دهند درحالی که سازمان 
به  تسهیلات  پرداخت  با  را  دریانوردی حمایت لازم  و  بنادر 
سرمایه گذران علاقمند به سرمایه گذاری در این حوزه خواهد 

داشت.
مسافری  مناسب  شناورهای  ورود  پیگیر  اینکه  بیان  با  یونسی 
برای سواحل استان هستیم، گفت: شناورهای داخل بندرانزلی 
را  لازم  ایمنی  شناورها  این  است؛  تفریحی  و  نبوده  دریارو 
بخش  ترغیب  بدنبال  رسانی  اطلاع  با  راستا  این  در  ندارند 
خصوصی برای خرید شناور اصولی هستیم که از جنوب نیز 

می توان تهیه و از طریق خشکی به استان وارد کرد.
مدیر کل بنادر و دریانوردی استان گیلان اظهار کرد: با خرید 
یکساعت  دریایی که طی  های  کاتاماران)اتوبوس  شناورهای 
های  اسکله  در  آنها  استقرار  و  کنند(  می  حرکت  نات   ۳۰
منطقه  تا  بندرانزلی  مایلی   ۱۰ مسیر  توان  می  استان  مسافری 

آزاد را در ۲۰ دقیقه طی کرد.
وی تاکید کرد: سازمان بنادر و دریانوردی به مسئولیت خود 

برای ایجاد زیرساخت لازم در گردشگری دریایی عمل کرده و 
با نصب اسکله شناور فلزی، اسکله موجود را برای پهلوگیری 
خواهیم  مناسب  غیره  و  کاتاماران  مانند  مسافری  شناورهایی 

کرد. 
چمخاله؛ نخستین بندر گردشگری شمال کشور در گیلان

بندر زیبای  بندر گردشگری شمال کشور در گیلان؛  نخستین 
چمخاله است.

فازنخست آن  تعریف شده که  فاز   ۲ بندرگردشگری در  این 
به طول  دسترسی  پل  متر،   ۸۵ به طول  دسترسی  شامل جاده 
۳۵۲ متر و ۲ بازوی موج شکن)که یک حوضچه آرامش را 
است.  اتمام رسیده  به  دولتی  بخش  توسط  تشکیل می دهد( 
اعتبار هزینه شده دولتی برای این بندرگردشگری حدود چهار 

هزار میلیارد ریال است.
و  ها  قایق  برای  اسکله ها  احداث  پروژه شامل؛  این  دوم  فاز 
هتل،  اقامتی،  های  مجتمع  ایجاد  نیز  و  تفریحی  شناورهای 
رستوران، فود کورت)خوراک سرا(، فضای سبز، پارک، استخر 
و مکانهای ورزشهای آبی است که باید توسط سرمایه گذار 

بخش خصوصی انجام شود.
تکمیل  با  گفت:  ایرنا  به  استان  دریانوردی  و  بنادر  کل  مدیر 
فاز نخست اکنون آسفالت جاده دسترسی و اسکله فلزی در 
دست انجام است و نصب پروژکتور و برق رسانی به اسکله 

انجام شده است.
شرکت  با  مدت  کوتاه  قرارداد  امضای  بدنبال  افزود:  وی 
با  تا  هستیم  دارد،  قرار  بندر  این  نزدیکی  در  که  خصوصی 
جای  به  مردم  شرکت  این  به  حوضچه  و  اسکله  تحویل 
استفاده از مکان های ناامن از بندری استاندارد و برخوردار از 

زیرساختهای اصولی استفاده کنند. 
یونسی از نشست با نماینده مردم لنگرود در شورای اسلامی 
هستیم  زائد  موارد  از  برخی  بدنبال حذف  افزود:  و  داد  خبر 
بندر  اسکله  و  دسترسی  جاده  و  آسفالت  نخست  گام  در  و 
گردشگری را راه اندازی کرده و سرمایه گذار در گام بعدی 
با قرارداد هتلی در ساحل این بندر ایجاد کند که پس از ۴۰ 
سال به سازمان واگذار خواهد شد تا به پیمانکار بعدی اجاره 

داده شود.
قرارداد بی او تی  :بخش خصوصی با دولت توافق می کند که 
دولت امتیاز ساخت و بهره برداری از یک پروژه زیر بنایی را 
به آن منتقل کند و در مقابل نیز بخش خصوصی در مقابل اخذ 

امتیاز، پروژه های سنگین مالی را اجرا خواهد کرد. 
تفریحی،  بندر  از  که  بازدیدی  در  نیز  مجلس  رئیس  نائب 
را  بندر  این  داشت  چمخاله  دریایی  مسافری  و  گردشگری 
اتفاقی مثبت در حوزه گردشگری استان گیلان خواند و گفت 
: دولت از سرمایه گذاران بخش خصوصی حمایت و پشتیبانی 

خواهد کرد.
علی نیکزاد که ۲۴ اسفند ماه از این بندر تفریحی، گردشگری 
و مسافری بازدید می کرد؛ افزود: گیلان، استانی گردشگر پذیر 
استان  این  به  را  بیشتری  گردشگران  بندر  این  وجود  و  بوده 

جذب می کند.
راستای  در  گذاران  سرمایه  از  دعوت  با  مجلس  رئیس  نائب 
سرمایه گذاری در این بندر اظهار کرد: طبق اظهارات استاندار 
گیلان؛ زمین و تسهیلات مناسبی به سرمایه گذاران این حوزه 

اعطا خواهد شد.
بخش  و  گذاران  سرمایه  از  دولت  حمایت  به  اشاره  با  وی 
خصوصی، تصریح کرد: از سرمایه گذاران این پروژه، حمایت 

خواهیم کرد.
راه اندازی اسکله مارینای منطقه آزاد انزلی بعد از سالها 

رکود 
اسکله  گیلان،  استان  دریایی  گردشگری  ظرفیت  از  یکی 
شش ساله  رکود  از  بعد  که  است  انزلی  آزاد  منطقه  مارینای 
آماده  و  تکمیل  امسال  اردیبهشت ماه  اول  نیمه  مجموعه  این 

بهره برداری توسط سرمایه گذار بخش خصوصی خواهد بود.
اسکله مارینای منطقه آزاد انزلی سال ۹۶ بهره برداری شد اما 
در سال ۱۴۰۰ به دلیل پسروی آب دریا نیاز به لایروبی داشت 
و الان با تغییرات مهندسی در سازه آن از اردیبهشت ماه دوباره 

مورد استفاده و بهره برداری قرار می گیرد.
بهره برداری  زمینه  فوق  طرح  در  تغییرات  این  اجرای  با 
سرمایه گذار بخش خصوصی در بخش های تفریحی، ورزشی 
و گردشگری دریایی مهیا می شود و مقدمه ای برای راه اندازی 
کاسپین  دریای  بنادر  سایر  با  دریایی  گردشگری  مسیرهای 

خواهد بود.
نخستین  شده  واقع  انزلی  آزاد  منطقه  در  که  کاسپین  مارینا 
ترین  حرفه ای  و  بروزترین  همچنین  و  کشور  شمال  مارینای 
از  هدف  و  است  منطقه  این  در  دریایی  تفریحات  مجموعه 
احداث آن فراهم آوردن مکانی برای نگهداری و سرویس دهی 
به شناورهای شخصی و مالکان آنها در محیطی لوکس و مدرن 
است و از سوی دیگر وجود کلاب تفریحات دریایی، مدرسه 
به  مجموعه  این  رفاهی  یا  ورزشی  امکانات  سایر  و  بادبانی 
خودی خود سبب جذب حداکثری گردشگران یا ورزشکاران 

علاقمند به آن می شود. 
این مارینا تاثیر زیادی بر جذب علاقمندان به خرید یا اجاره 
شناورهای لوکس شخصی داشته و کمک شایانی نیز به مالکین 
شناورهایی می کند که تاکنون مکانی برای پارک و نگهداری 

طولانی مدت شناورهای خود نداشته اند.
باتوجه  به سابقه این مجموعه در برگزاری برنامه ها و مسابقات 
شاهد  مارینا  اسکله  لایروبی  با  ساحلی  آبی،  ورزش های 
فراهم شدن زمینه اجرای برنامه های حمایتی سازمان در زمینه 
برگزاری رویدادهای  استعدادیابی و  توسعه ورزش حرفه ای، 
بین المللی در حوزه گردشگری و ورزش های دریایی خواهیم 

بود.

گردشگری دریایی در اقتصاد گیلان؛ خیلی دور، خیلی نزدیک

در  ظرفیت  تمام  با  شهرداری  مجموعه  گفت:  رشت  شهردار 
حال تلاش برای بهبود وضعیت معابر و ارتقای کیفیت زیست 

شهری است.
با  آسفالت  روکش  عملیات  اجرای  هماهنگی  ویژه  جلسه 
شفیعی«  رشت،»غفور  شهردار  شوقی«  »رحیم  دکتر  حضور 
دانش  شهری،»محمد  ترافیک  و  نقل،عمران  و  حمل  معاون 
شهرداری  شهری  خدمات  و  زیست  محیط  معاون  شکیب« 
رشت،»امید اکبری« رئیس سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای 
آسفالت  کارخانه  محل  در  گانه  مناطق پنج  مدیران  و  شهری 

شهرداری رشت برگزار شد.
این نشست با هدف ارتقاء کیفی معابر شهری، تسریع در روند 
خدمات رسانی و ساماندهی پروژه های آسفالتی در سطح شهر 

تشکیل شد.
میدانی  رویکرد  بر  تأکید  با  جلسه  این  در  رشت  شهردار 
کیفی  سطح  ارتقای  داشت:  اظهار  اجرایی  فرآیندهای  در 
زیرساخت های معابر و پاسخگویی مؤثر به مطالبات شهروندان، 

از اولویت های اصلی مدیریت شهری محسوب می شود.
وی بیان کرد: پروژه های مربوط به روکش آسفالت باید با دقت 

فنی بالا، نظارت مستمر و نظم اجرایی مناسب پیش برود؛ چرا 
رضایتمندی  میزان  بر  مستقیماً  پروژه ها  این  اجرای  نحوه  که 
عمومی و اعتماد اجتماعی نسبت به عملکرد شهرداری اثرگذار 

است.
مدیران  توسط  میدانی  نظارت  ضرورت  به  اشاره  با  شوقی 
مناطق افزود:مدیران مناطق، معاونت خدمات شهری و رؤسای 
نواحی باید به صورت روزانه بازدیدهای میدانی از سطح حوزه 
خود انجام داده و گزارش وضعیت معابر، نقاط اولویت دار و 

پیشرفت پروژه ها را به صورت مستمر ارائه کنند.
تمام ظرفیت  با  شهردار رشت عنوان کرد:مجموعه شهرداری 
کیفیت  ارتقای  و  معابر  وضعیت  بهبود  برای  تلاش  حال  در 

زیست شهری است.
از  گزارشی  مناطق  مدیران  از  یک  هر  جلسه  این  پایان  در 
بحرانی و  نقاط  انجام شده،  نیازسنجی  معابر،  وضعیت موجود 
برنامه زمان بندی اجرای عملیات آسفالت در مناطق خود ارائه 

کردند.

شهردار رشت :

افزایش کیفیت معابر و پاسخگویی به مطالبات شهروندان 
در صدر برنامه های مدیریت شهری است

بار و مسافر شهرداری  رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل 
رشت از افزایش ۶/۴۱ درصدی نرخ کرایه تاکسی در رشت 
خبر داد و گفت: نرخ های جدید به  زودی در اختیار رانندگان 

قرار می گیرد.
بار و  نقل   »علیرضا زارع« رئیس سازمان مدیریت حمل و 
مسافر شهرداری رشت از افزایش ۶/۴۱ درصدی نرخ کرایه 

تاکسی در رشت خبر داد.
داشت:  اظهار  افزایش  این  تصویب  روند  به  اشاره  با  وی 
پیشنهاد افزایش نرخ کرایه تاکسی پس از انجام بررسی های 
شورای  به  لایحه ای  قالب  در  سازمان،  از سوی  کارشناسی 

اسلامی شهر رشت ارائه شد.
کمیسیون های  در  بررسی  از  پس  لایحه  این  افزود:  زارع 
صحن  در  شورا،  بودجه  و  برنامه  ترافیک،  و  نقل  و  حمل 
نیز  ادامه  در  رسید.  تصویب  به  شهر  اسلامی  شورای  علنی 
تأیید  را  مصوبه  این  بازار  تنظیم  ستاد  و  رشت  فرمانداری 

کردند.
وی گفت: نرخ های جدید به زودی در اختیار رانندگان قرار 
می گیرد و آن ها موظفند این نرخ ها را در محل قابل مشاهده 

برای مسافران نصب کنند.

گفت:  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  زیربنایی  و  عمران  معاون 
فعالیت های  توسعه  با هدف  مارینا  اسکله  عملیات لایروبی 
بخش خصوصی برای اجرای طرح های تفریحی، ورزشی و 

گردشگری دریایی آغاز شد.
»سید ابراهیم میرحسینی« معاون عمرانی و زیربنایی سازمان 
از آغاز عملیات لایروبی اسکله مارینا بعد از رکود ۶ ساله 
فعالیت های این مجموعه زیرساختی خبر داد و اظهار داشت: 
امکان  این مجموعه،  مبادی ورودی  ایجاد شده در  رسوب 
را  خصوصی  بخش  سرمایه گذار  توسط  آن  از  بهره برداری 
برنامه های  کامل.  تحقق  عدم  امر  این  که  بود  نموده  مختل 

گردشگری دریایی منطقه را سبب می گردید.
منابع  محل  از  مزبور  طرح  اجرای  هزینه  اینکه  بیان  با  وی 
سازمان منطقه آزاد انزلی و با نظارت این سازمان صورت 
از  حمایت  راستای  در  مهم  این  کرد:  اضافه  می گیرد، 
سرمایه گذاران و فعالین اقتصادی منطقه به عنوان یک راهبرد 

بنا به دستور مدیریت عالی سازمان در حال انجام می باشد.
معاون عمرانی و زیربنایی سازمان منطقه آزاد انزلی با اشاره 
محوریت  با  گردشگری  زیرساخت های  تکمیل  اهمیت  به 
مزیت های  و  ظرفیت ها  از  که  آزادی  منطقه  در  دریایی، 
خوبی در اقتصاد دریا محور برخوردار است، تصریح کرد: 
بخش  سرمایه گذار  بهره برداری  زمینه  فوق  طرح  اجرای  با 
گردشگری  و  ورزشی  تفریحی،  زمینه های  در  خصوصی 
مسیرهای  راه اندازی  برای  مقدمه ای  و  می شود  مهیا  دریایی 
گردشگری دریایی با سایر بنادر دریای کاسپین خواهد بود.

میرحسینی توانمندی مجموعه مارینای منطقه آزاد انزلی که 
در منطقه آزاد کیش نیز مشغول فعالیت است را قابل توجه 
این مجموعه در  باتوجه به سابقه  عنوان کرد و اضافه کرد: 
ساحلی؛  آبی،  ورزش های  مسابقات  و  برنامه ها  برگزاری 
اجرای  زمینه  فراهم شدن  شاهد  مارینا  اسکله  لایروبی  با 
برنامه های حمایتی سازمان در زمینه توسعه ورزش حرفه ای، 
حوزه  در  بین المللی  رویدادهای  برگزاری  و  استعدادیابی 

گردشگری و ورزش های دریایی خواهیم بود.
طرح  این  صورت گرفته  برنامه ریزی  اساس  بر  افزود:  وی 
آماده  و  تکمیل  اردیبهشت ماه  اول  نیمه  تا  زیرساختی 
بهره برداری توسط سرمایه گذار بخش خصوصی خواهد بود.

آغاز عملیات لایروبی اسكله مارینا 
بعد از رکود ۶ ساله

استان  در  برق  قطع  گفت:  گیلان  برق  صنعت  سخنگوی   
طبق برنامه زمانبندی اعلام شده در بهار هم ادامه می یابد 
زمان  و  برنامه  این  مشاهده  برای  توانند  می  شهروندان  و 
خاموشی ها به سایت شرکت یا به اپلکیشن برق من مراجعه 

کنند. 
به توضیحات سخنگوی صنعت  با توجه  اظهار کرد:  لطفی 
برق کشور مبنی بر اینکه در امسال به علت خشکسالی ها 
امکان استفاده از تمام ظرفیت نیروگاههای برق آبی را نداریم 
از اینرو همزمان با سراسر کشور خاموشی های برنامه ریزی 
شده به منظور مدیریت بار از هفته جاری آغاز شده است. 

وی افزود: علاوه بر این بخشی از تعمیرات نیروگاهی مربوط 
به  به علت محدودیت های سوخت زمستان  به سال گذشته 
امسال موکول شد و الزامی بودن این تعمیرات پیش از پیک 
اعمال  دوباره  ها  خاموشی  تا  شده  باعث  تابستان  مصرف 

شود.
مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان اضافه 
کرد: بر این اساس زمان بندی و ساعت قطع برق همانند سال 
شناسه  با  ها  این خاموشی  زمان  اما  می شود  اعمال  گذشته 
برق  نیروی  توزیع  شرکت  سایت  روی  بر  مشترکین  قبض 
گیلان و به آدرس www.gilanpdc.ir و اپلکیشن برق من قابل 

مشاهده است.
وی عنوان کرد: خاموشی های برق در گیلان بر اساس سهمیه 
اعلامی دیسپاچینگ ملی برنامه ریزی می شود و به صورت 
دقیق به مردم اطلاع رسانی خواهد شد تا شهروندان محترم 
بتوانند بر اساس آن فعالیت های روزانه خود را تنظیم کنند.

بعدی  اطلاع  تا  خاموشی ها  این  همچنین  کرد:  بیان  لطفی 
حداکثر ۲ ساعته است و از سوی دیگر این خاموشی ها بین 

ساعات ۹ صبح تا ۱۰ شب اعمال خواهد شد.

سخنگوی صنعت برق گیلان:
قطع منظم برق در گیلان طبق 
برنامه زمانبندی اجرا می شود

عملیات لایروبی رودخانه های زرجوب و گوهر رود رشت و 
مسیر ان در شهر پیربازار با حضور هادی حق شناس استاندار 

گیلان آغاز شد. 
و  رود  گوهر  و  زرجوب  رودخانه های  لایروبی  عملیات 
بهبود  احتمالی سیلاب و  با هدف کاهش خسارات  پیربازار 
وضع زندگی ساکنان حاشیه رودخانه ها و در نهایت ساماندهی 
آنها سه شنبه با مشارکت بسیج سازندگی و سایر دستگاه های 

اجرایی استان شروع شد.
استاندار گیلان در حاشیه این برنامه ضمن حضور در مسجد 
منطقه گفت:  این  اهالی  و شنیدن سخنان  جامع شهرپیربازار 
میلیارد ریالی  اعتبار ۳۵۰  با  این رودخانه ها  پروژه لایروبی 
منطقه  از  بحران  مدیریت  سازمان  سوی  از  یافته  تخصیص 
پیربازار آغاز شده و به زودی با افزایش این اعتبار به ۲ الی سه 

برابر، کل مسیر این رودخانه ها لایروبی خواهد شد.
حق شناس با بیان اینکه تمامی مسئولان طی ۲ ماه گذشته در 
تلاش برای حل بحران سیل در منطقه پیربازار بودند، اظهار 
کرد: در این مدت تمامی دستگاه های اجرایی و خدمات رسان 
از همه ظرفیت خود برای حل مشکلات ناشی از بروز سیل 
اخیر استفاده کرده اند و این مهم باید تا دستیابی به نتیجه نهایی 

و حل همه مشکلات تداوم یابد.
استاندار گیلان با اشاره به تداوم پیگیری ها برای مساعدت به 
خسارت دیدگان سیل منطقه پیربازار، گفت: بالغ بر ۹۰ درصد 
خسارت سیل پیربازار رشت به حساب خسارت دیدگان واریز 

شده است.
وی با اشاره به وقوع بحران های مختلف در استان طی ۲۰ روز 
گذشته گفت: در این بازه زمانی در تالش رانش زمین در یک 
روستای ۱۵۰ خانواری، سیل پلرود، ریزش کوه در آزادراه 
رشت_قزوین، آتش سوزی امام زاده ابراهیم )ع( شفت و سیل 
منجیل را داشتیم که خوشبختانه با همکاری مردم نجیب این 
مناطق و پای کار بودن مسئولان همه این حوادث مدیریت 
در صورت سوء  موارد  این  از  کدام  هر  در حالی کخ  شد، 

مدیریت می توانست استان را با بحران مواجه کند.
وی نقش سپاه و بسیج سازندگی در کاهش آسیب به مردم در 
بحران های مختلف را بسیار حائز اهمیت دانست و افزود: در 
پیربازار رشت گروه های جهادی، سپاه و بسیج همپای  سیل 
سایر دستگاه های اجرایی از همان لحظات اولیه بروز بحران 
لایروبی  عملیات  اجرای  در  نیز  امروز  و  آمدند  کار  پای 

رودخانه در منطقه پیربازار به یاری دولت آمده اند.
حق شناس با اشاره به همراهی تمامی دستگاه های اجرایی با 
بسیج برای لایروبی رودخانه  پیربازار افزود: مقرر شد اداره کل 
راهداری، آب منطقه ای، شهرداری و شرکت پایانه ها تمامی 
لایروبی  برای  سازندگی  بسیج  اختیار  در  را  خود  امکانات 
رودخانه های زرجوب و گوهر رود و پیربازار قرار دهند از 

اینرو بسیار امیدواریم تا ۲ ماه آینده این لایروبی انجام شود.
وی یکی از دلایل وقوع سیل در منطقه پیربازار رشت را عدم 
لایروبی رودخانه در این منطقه دانست و تصریح کرد: عمده 
دلایل عدم وقوع سیل در این منطقه عدم لایروبی رودخانه 
با  که  است  بوده  بحرانی  نقطه  عنوان  به  کیلومتری   ۲ مسیر 
اجرای پروژه لایروبی در این منطقه از بروز سیل در منطقه 

پیربازار پیشگیری می شود.
رودخانه  در  موجود  آلوده   آب  داد:  ادامه  گیلان  استاندار 
پیربازار، پساب شهر صنعتی  رشت،  زرجوب، گوهر رود و 
بخش خانگی و کشاورزی است از اینرو در سال جاری در 
بخش زباله، پساب های خانگی و صنعتی  باید تدبیری فوری 
کرد و لایروبی این رودخانه ها تنها بخشی از فرایند ساماندهی 

آن خواهد بود.
حق شناس با تأکید بر پاکسازی زباله در حاشیه رودخانه های  
پیربازار، زرجوب و گوهر رود بیان کرد: در این خصوص آب 
منطقه ای پیمانکاری گرفته و فرایند جمع آوری زباله از حاشیه 

این رودخانه ها در حال انجام است.
وی با بیان اینکه ۲ رودخانه زرجوب و گوهر رود را باید به 
ظرفیت گردشگری بالقوه تبدیل کنیم، افزود: بهسازی حریم 
این ۲ رودخانه در داخل شهر رشت باید با جدیت در دستور 
کار شهرداری قرار گیرد تا بتوانیم در یک بازه زمانی تعریف 
شده نسبت به بهبود شرایط نامساعد رودخانه های زرجوب و 

گوهر رود اقدام شود.

معاون بهره وری اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه گیلان 
با  گیلان  متبرکه  بقعه  اخیر حدود ۴۵  گفت: طی چهار سال 
با  و  خیرین  و  نذورات  درآمد  از  تومانی  میلیارد  پنج  اعتبار 
نظارت اداره کل میراث فرهنگی و گردشگری و با استفاده از 
پیمانکاران صلاحیت دار و مورد تایید میراث مرمت، تعمیر و 

بازسازی شد. 
ایسنا در خصوص وضعیت  با  بذرافشان در گفت وگو  مجید 
مرمت و بازسازی بقاع تاریخی گیلان اظهار کرد: در استان ۹۴ 
بقعه متبرکه تاریخی داریم که جزء ابنیه تاریخی ثبت میراث 
هستند، طبق قانون در اوقاف نمی توانیم در مرمت یا بازسازی 
بقاع متبرکه بدون مجوز میراث فرهنگی ورود کنیم و انتخاب 
پیمانکار و نظارت و معرفی پیمانکاران صلاحیت دار برعهده 

میراث فرهنگی است.
برای  بازسازی،  و  تعمیرات  مالی  هزینه  افزود: در بحث  وی 
انجام  تامین هزینه  دارند،  نذورات درآمد  از محل  بقاعی که 
بازسازی  نیازمند  که  بقاعی  درصد   ۶۰ از  بیش  اما  می شود، 
محسوب  فصلی  که  دارند  قرار  ییلاقی  مناطق  در  هستند 
می شوند و درآمد نذورات شان پایین است و از طرفی هر روز 
بر حجم فرسودگی شان افزوده می شود که هزینه مالی این بقاع 

با مشارکت میراث تامین اعتبار می شود.
بذارفشان ادامه داد: در خصوص مرمت بقاع مناطق ییلاقی و 
صعب العبور با عنایت به تفاهم نامه مشترک دو ارگان )اوقاف 
اساس  بر  و  گردشگری(  و  فرهنگی  میراث  و  امورخیریه  و 
تمامی  با  اوقاف  مقرر شده  اداره کل  این دو  استانی  جلسات 
پتانسیل مالی و خیرین و حتی درخواست اعتبارات دولتی به 
صورت نامه مشترک بین دو دستگاه از سازمان برنامه و بودجه 
با نظارت میراث فرهنگی نسبت به حفظ و نگهداری ابنیه های 

تاریخی اقدام کنند.
معاون بهره وری اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه گیلان 
سرتربت  کلاچای،  امیربنده  نشاء،  لشت  فخرالدوله  گفت:  
اشکور، عون بن علی ماسوله و سیدحسن صیقل بنه لاهیجان از 
جمله بقاعی هستند که مرمت شده اند اما متاسفانه برخی از این 

بقاع مجدد به دلیل شرایط جوی دچار فرسایش شدند.
وی ادامه داد: از دهه ۹۰ تاکنون پوشش سفال سربندی بقعه 
امیربنده، دو بار تعویض و ستون های آن مرمت شده اما اکنون 
مجدد ایوان آن نشست کرده است، به دلیل محدودیت منابع 
اعتباری حتی از محل فروش قبور اعتبار لازم برای مرمت این 
بقعه در نظر گرفته شده است. بقعه سرتربت اشکور که در حال 
تخریب کامل بود تعمیراتش انجام شد و در بقعه عون بن علی 

ماسوله پیمانکار همچنان در حال انجام کار است.

در چهار سال اخیر
4۵ بقعه تاریخی گیلان مرمت و 

بازسازی شدند



مدیریت امور اجرایی معاینه فنی خودروهای 
کشور اعلام کرد

مراجعه بیش از ۱۰ میلیون 
خودرو به مراکز معاینه فنی در 

سال گذشته

پاسخ به برخی سوالات کالابرگی شهروندان

 مشمولانی که حسابشان شارژ 
نشده چه کنند؟

دومین مرحله از طرح کالابرگ الکترونیکی در حالی در راستای 
آغاز  درآمدی  اول  دهک  هفت  خانوارهای  معیشت  از  حمایت 
شده است که وزارت رفاه برای شفاف سازی و آگاه سازی بیشتر 
شهروندان به برخی پرسش های احتمالی در این زمینه پاسخ داد.

 طرح کالابرگ الکترونیکی برای حمایت از معیشت خانوارهای 
مشمول و تقویت سبد غذایی دهک های اول تا هفتم درحالی از 
اواسط اسفندماه سال گذشته کلید خورد که به سه دهکِ اول به 
ازای هر نفر ۵۰۰ هزار تومان و برای باقی دهک ها به ازای هر نفر 

۳۵۰ هزار تومان پرداخت می شود.
از  اقلامی  شامل  اساسی  کالای  قلم   ۱۱ برای خرید  اعتبار  این 
لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص می یابد که در  گروه های 
صورت خرید بیش از سقف اعتبار تخصیصی، مابه التفاوت هزینه 

باید توسط خریدار پرداخت شود.
و  ابهامات  برخی  به  رفاه  وزارت  طرح،  این  اجرای  دنبال  به 

پرسش های مردمی پاسخ داده است:
۱- چه کسانی مشمول دریافت اعتبار می شوند؟

فهرست  در   ۱۴۰۳ بهمن ماه  پنجم  تا  که  خانواده هایی  تمامی 
یارانه بگیران قرار داشته اند و در دهک های یک تا هفت باشند.

۲- استفاده از اعتبار به چه صورت است؟
اعتبار به شماره ملی سرپرست خانوار اختصاص یافته است و از 
طریق تمام کارت های بانکی سرپرست خانوار در فروشگاه های 

عضو طرح قابل استفاده است.
۳- میزان اعتبار برای هر خانوار چقدر است؟

در هر مرحله به ازای هر نفر در خانوارهای یارانه بگیر در دهک 
یک تا سه، ۵۰۰ هزار تومان و دهک چهار تا هفت، ۳۵۰ هزار 

تومان است.
از  الکترونیکی،  کالابرگ  طرح  از  استفاده  صورت  در  آیا   -۴

یارانه سرپرست خانوار کسر می شود؟
اعتبار  از  فقط  الکترونیکی  کالابرگ  جدید  طرح  در  خیر. 
و  می  شود  کسر  خانوار  سرپرست  شماره ملی  به  تخصیصی 
یارانه بگیران، یارانه خود را در موعد مقرر بصورت نقدی و مجزا 

دریافت خواهند کرد.
۵- من مشمول دریافت بوده ام، اما اعتبار را دریافت نکرده ام؟

پس از نصب برنامه کاربردی«شما«، نسبت به مشاهده موجودی 
به  خرید  برای  اعتبار،  مشاهده  صورت  در  کنید.  اقدام  اعتبار 
صورت  در  کنید.  مراجعه  طرح  قرارداد  طرف  فروشگاه های 
مشاهده اعتبار و عدم موفقیت در خرید از فروشگاه، با شماره 

تلفن ۶۳۶۹ تماس بگیرید.
۶- من مشمول دریافت یارانه نیستم، با این وضع باید چه کنم؟

الکترونیکی،  کالابرگ  دریافت  شرط  پیش  اینکه  به  توجه  با 
دریافت یارانه توسط سرپرست خانوار است، چنانچه تا ۵ بهمن 
۱۴۰۳ از خانوارهای یارانه بگیر نباشید، مشمول دریافت کالابرگ 
الکترونیکی نخواهید شد. با این حال، چنانچه تقاضای دریافت 
 www.my.gov.ir یارانه نقدی را دارید، جهت ثبت  نام به سامانه

مراجعه کنید.
همچنین در صورتی که قبلًا یارانه بگیر بوده اید و یارانه خانوار 
شما حذف شده است، جهت ثبت درخواست بررسی وضعیت 
www.hemayat.mcls.gov. خانوار برای دریافت یارانه به سامانه

ir مراجعه کنید.
به خانوار، می توانم فقط  یافته  اعتبار اختصاص  تمام  با  آیا   -۷

یک قلم کالا خرید کنم؟
کل  از  کالا  سه  حداقل  باید  خرید،  بار  هر  در  خانوارها  خیر. 
الکترونیک  کالابرگ  طرح  در  شده  تعیین  کالایی  گروه  های 

)لبنیات، پروتئین، خواربار( را خریداری کنند.
۸- اعتبار به حساب کدام یک از اعضای خانوار تخصیص یافته 

است؟
یافته  تخصیص  خانوار  سرپرست  ملی  شماره  به  اعتبار  میزان 
است و از کلیه کارت های بانکی سرپرست خانوار قابلیت خرید 
واریز  کدام حساب سرپرست خانوار  به  اعتبار  دارد.۹-  وجود 

شده است؟
در  دلیل  همین  به  و  نمی شود  واریز  بانکی  حساب  به  اعتبار 
صورت گرفتن موجودی حساب، میزان اعتبار مشخص نخواهد 
یافته  به شماره ملی سرپرست خانوار تخصیص  اعتبار  این  شد. 
است و از طریق کلیه کارت های بانکی که متعلق به سرپرست 

خانوار است، قابلیت خرید وجود دارد.
۱۰- آیا پیامک تخصیص- واریز اعتبار برای سرپرست خانوار 

ارسال می  شود؟
بله. فقط در زمان واریز اعتبار، میزان آن از طریق پیامک ارسالی 

به شماره تلفن سرپرست خانوار، اعلام می  شود. 
لازم به ذکر است، بعد از انجام تراکنش در فروشگاه، هیچگونه 
پیامکی ارسال نمی  شود و در صورتی که سامانه پیامک تراکنش-

خواهد  لازم صورت  اطلاع  رسانی  شود،  راه اندازی  خرید   های 
گرفت.

۱۱- آیا پیامک واریز اعتبار که حاوی درگاه پرداخت برای ورود 
و پرداخت وجه باشد دارای اعتبار است؟

مشاهده  برای  پرداخت  درگاه  همراه  به  پیامک  دریافت  خیر. 
شهروندان  و  نداشته  اصالت   ،... و  اعتبار  میزان  بودن،  مشمول 

مراقبت کنند تا مورد سوءاستفاده یا کلاهبرداری قرار نگیرند.
۱۲- چگونه مانده اعتبار خود را استعلام بگیرم؟

میزان و مانده اعتبار از دو طریق زیر قابل مشاهده است:
۱. از طریق شماره  گیری کد دستوری # ۱۴۶۳ *۵۰۰ * در تلفن 

همراه
۲. با استفاده از برنامه کاربردی »شما« که می توان از طریق کافه 
shoma.sfara. بازار یا مایکت یا مراجعه به سایت شما به آدرس

ir آن  را نصب کرد.
۱۳- من مشمول دریافت یارانه بوده ام، اما استعلام میزان اعتبار 

من صفر است!
در  یارانه ها،  هدفمندسازی  سازمان  اعلام  طبق  که  خانواری 
بهمن ماه ۱۴۰۳ مشمول دریافت یارانه باشد و بر اساس دهک -

بندی صورت گرفته توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
کالابرگ  اعتبار  دریافت  مشمول  باشند،   ۷ تا   ۱ دهک های  در 

الکترونیکی هستند.
می توانند  »شما«  کاربردی  برنامه  نصب  از  پس  خانوارها  این   
نسبت به مشاهده موجودی اعتبار و سابقه خرید خود اقدام کنند.

۱۴- چگونه از اعتبار خود استفاده کنم؟
برنامه  در  که  طرح  قرارداد  طرف  فروشگاه های  به  مراجعه  با   
با  shoma.sfara.ir معرفی شده اند،  تارنمای  یا  کاربردی »شما« 
استفاده از کلیه کارت های بانکی که متعلق به سرپرست خانوار 

است، می توان اقدام به خرید کالاهای تعیین شده کرد.
۱۵- فهرست فروشگاه های مجاز را کجا مشاهده کنم؟

با استفاده از برنامه کاربردی »شما« که می توانید از طریق کافه 
shoma.sfara. بازار یا مایکت یا مراجعه به سایت شما به آدرس

ir آن  را نصب کنید، می توانید فروشگاه  های طرف قرارداد طرح 
کالابرگ الکترونیکی را شناسایی کنید.

الکترونیکی، سرپرستان خانوارها مجاز  ۱۶- در طرح کالابرگ 
هستند کدام یک از کالاها را خریداری کنند؟

فهرست ۱۱ قلم کالای اساسی شامل شیر کم  چرب،  ماست کم 
چرب، پنیر سفید، گوشت سفید، گوشت قرمز، تخم مرغ، روغن 

مایع، ماکارونی، قند و شکر، برنج و حبوبات است.
برنامه  به  می   توانید  اساسی  کالاهای  جدول  مشاهده  برای   

کاربردی »شما« یا سایت shoma.sfara.ir مراجعه کنید.
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خودرویی  عوارض  و  فنی  معاینه  اجرایی  امور  مدیریت 
مراجعه  در  مردم  استقبال  افزایش  با  کرد:  اعلام  کشور 
در  گذشته  سال  سبک؛  خودروهای  فنی  معاینه  مراکز  به 
مجموع ۱۰ میلیون و ۲۳۵ هزار و ۹۵۰ خودرو جهت آزمون 
معاینه فنی پذیرش شدند که نسبت به ۹ میلیون و ۴۸۴ هزار 
و ۸۴ خودرو در سال ۱۴۰۲ رشد ۸ درصدی در  پذیرش 

خودرو را نشان می دهد.
سیدمحمدحسین سیف السادات با اشاره به اینکه ۶۷۲.۰۱۷ 
معاینه  مراکز  به   ۱۴۰۳ سال  در  سنگین  خودروی  دستگاه 
نیز  عدد  این  که  کردند  مراجعه  سنگین  خودروهای  فنی 
نسبت به سال ۱۴۰۲  از رشد ۵.۵ درصدی برخوردار بوده 
با  مراکز می تواند  به  مراجعه  تعداد  این  اظهار کرد:  است، 
نحوه  اجرایی  آیین نامه  و  پاک  هوای  قانون  کامل  رعایت 
توسط  خودرو  فنی  معاینه  برگ  صدور  و  معاینه  انجام 

دستگاه های ذیربط افزایش بسیار بیشتری داشته باشد.
نقل  و  حمل  مدیریت  های  سازمان  اتحادیه  مدیرعامل 
مراکز  به  مراجعه  بیشترین  افزود:  کشور  شهرداری های 
معاینه فنی خودروهای سبک به ترتیب مربوط به استان های 
تهران، خراسان رضوی و اصفهان و کمترین مراجعه نیز به 
ترتیب در استان های کهگیلویه و بویراحمد، ایلام و بوشهر 

بوده است.
وی خاطر نشان کرد: بیشترین مراجعه به مراکز معاینه فنی 
خودروهای سنگین در کشور به ترتیب مربوط به استان های 
اصفهان، فارس، خراسان رضوی و تهران و کمترین مراجعه 
نیز به ترتیب در استان های کهگیلویه و بویراحمد، ایلام و 

خراسان شمالی بوده است.
سیف السادات با اعلام اینکه تا پایان سال ۱۴۰۳ در مجموع 
۶۸۶ مرکز معاینه فنی خودروهای سبک و ۱۸۹ مرکز معاینه 
بودند،  فعال  کشور  سراسر  در  سنگین   خودروهای  فنی 
گفت: در مقایسه با تعداد مراکز معاینه فنی در سال ۱۴۰۲، 
معاینه  مرکز   ۱۳ افزایش  ۱۴۰۳ شاهد  در سال  مجموع  در 
فنی سبک و ۱۰ مرکز معاینه فنی سنگین در کشور بودیم.

معاینه  مراکز  به  ۲۲ درصدی مراجعه شهروندان  رشد 
فنی در ایام نوروز

کشور  خودروهای  فنی  معاینه  اجرایی  امور  مدیریت 
 ۱۳ روز  پایان  تا  گذشته  سال  ماه  اسفند   ۲۹ از  کرد:  بیان 
نوروزی،  تعطیلات  با  مصادف  جاری  سال  ماه  فروردین 
آزمایشگاه   ۲۳۹ سبک،  خودروهای  فنی  معاینه  مرکز   ۶۷۴
هیدرواستاتیک و ۱۸۵ مرکز معاینه فنی خودروهای سنگین 
در  که  کردند  اقدام  شهروندان  به  خدمت رسانی  به  نسبت 
مراکز،  این  به  سبک  خودروی   ۴۷۹ و  هزار   ۵۶۸ مراجعه 
گواهی  اخذ  به  موفق  خودرو  دستگاه   ۱۳۸ و  هزار   ۴۷۷
را  درصدی   ۲۲ افزایش  امر  این  که  شده اند  فنی  معاینه 

نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل نشان می دهد.
قبولی در  به  قادر  ۹۱ هزار و ۳۴۱ خودرو  داد:  ادامه  وی 
آزمون های معاینه فنی نشدند که در حدود ۵۰ درصد این 
ایمنی و در حدود ۵۱  به دلیل نقص در سیستم  خودروها 
درصد آنها نیز به دلیل آلایندگی بوده است که خوشبختانه 
رفع عیب  با  نقلیه  این وسایل  از  ۷۵۸ دستگاه  و  هزار   ۷۹
و مراجعه مجدد در همین ایام موفق به اخذ گواهی معاینه 

فنی شدند.
سال  نوروز  ایام  در  همچنین  کرد:  اضافه  السادات  سیف 
معاینه  مراکز  به  سنگین  ۹۱۲ خودروی  و  هزار   ۵۱ جاری 
رشد  امر  این  که  کردند  مراجعه  سنگین  خودروهای  فنی 
نشان  با سال گذشته  مقایسه  را در  مراجعات  ۲۶ درصدی 
می دهد که از این تعداد ۴۴ هزار و ۷۷خودرو موفق به اخذ 
گواهی معاینه فنی شدند و ۷۸۳۵ خودرو در آزمون معاینه 
با رفع  فنی مردود شده اند که از این تعداد ۷۵۱۹ خودرو 

عیب و مراجعه مجدد نسبت به اخذ گواهی اقدام کردند.

توضیح سازمان غذا و دارو 
 HPV درباره تامین واکسن

دارو  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  امور  مدیرکل 
درباره تامین واکسن HPV و تقاضا برای نوع ۹ ظرفیتی آن، 
گفت: با رایزنی که انجام دادیم اجازه واردات برند وارداتی 
به  دولتی  ارز  هیچ  بدون  و  اشخاص«  »ارز  با  واکسن  این 
باره  این  در  نیز  مربوطه  شرکت  و  داده ایم  را  کافی  اندازه 

اقدام کرده است.
دکتر اکبر عبداللهی اصل – مدیرکل امور دارو و مواد تحت 
 HPV کنترل سازمان غذا و دارو، درباره تقاضا برای واکسن
این  محدود  توزیع  حال  عین  در  و  آن  ظرفیتی   ۹ نوع  بویژه 
»پاپیلوما  داخلی  تولید  گفت:  داروخانه ها،  در  واکسن 
عید  از  قبل  شرکت،  دو  سوی  از  ظرفیتی(  )چهار  واکسن« 
وارد بازار شده است و نوع دو ظرفیتی آن نیز قبلا در داخل 
در  داخلی  نوع  اکنون  مجموع  در  داشت.  وجود  کشور 

دسترس است.
که  اصراری  اما  افزود:  گارداسیل  واکسن  تامین  درباره  وی 
روی برند معروف وارداتی هست باعث می شود که مردم به 
گفت  باید  نیز  باره  این  در  باشند.  داشته  بیشتری  استقبال  آن 
ارز  یعنی  می گرفته  مبادلاتی  ارز  واکسن  این  کنون  تا  که 
ترجیحی نمی گرفت. در مقطعی از زمان فاصله ارز مبادلاتی 
به  شد؛  زیاد  فاصله  این  یکباره  به  اما  نبود  زیاد  آزاد  ارز  با 
طوری که اکنون ارز مبادلاتی حدودا بالغ بر ۷۵ هزار تومان 
و ارز آزاد بالای ۱۰۰هزار تومان است و به دلیل این فاصله 
زیاد نمی توان ارز دارو را کم کرد و گذاشت روی واکسنی 

که ایرانی آن هم با قیمت پایین تر موجود است.
دارو  و  غذا  سازمان  کنترل  تحت  مواد  و  دارو  امور  مدیرکل 
و  اشخاص«  »ارز  با  دادیم  انجام  که  رایزنی  با  داد:  ادامه 
اندازه  به  وارداتی  برند  واردات  اجازه  دولتی  ارز  هیچ  بدون 
اقدام  باره  این  در  نیز  مربوطه  شرکت  و  داده ایم  را  کافی 
مذکور  شرکت  اختیار  در  ارز  مرکزی  بانک  اگر  است.  کرده 
رابطه  این  در  البته  کند؛  وارد  را  واکسن  می تواند  دهد  قرار 
هم  را  مرکزی  بانک  سوی  از  ارز  تخصیص  محدودیت های 

داریم.

4
اجتماعیاجتماعی

 یک سوم بیماران از تهیه دارو منصرف می شوند

فولات مصرف کنیم یا اسید فولیک؟

بر  سلامت:  اقتصاد  طرح  پرداز  نظریه  مهدوی  واعظ  محمدرضا 
اساس گزارش های موجود تا یک سوم بیمارانی که به داروخانه ها 
مراجعه می کنند، وقتی با قیمت نسخه مواجه می شوند، به طور کلی 
دارو را تهیه نمی کنند. وقتی بیماری این افراد معالجه نمی شود، 
دچار انواع ضایعات می شوند. جواب اینها را در دنیا و آخرت، چه 

کسی باید بدهد!؟
بودجه،  و  برنامه  سازمان  پیشین  معاون  مهدوی،  واعظ   
گزینه  عنوان  به  منتشر شده  اسامی  برخی  به  اشاره  ضمن 
های احتمالی که برای انتخاب به عنوان وزیر اقتصاد مطرح 
راه گذشته  ادامه همان  افراد  این  انتخاب  اند، گفت:  شده 
است، یعنی اگر دولت قبول کند راه گذشته اشتباه بوده و 
باید راه اصلاحی را انتخاب کند، باید از این قبیل افراد که 
پایه های فکری شان مبتنی بر اصالت بازار سیاه در تعیین 
نرخ ارز است و معتقدند ارزش پول ملی توسط قاچاقچیان 
تعیین شود، دست بردارد. کارکرد آنها که متعلق به این نحله 
فکری هستند که نرخ بازار سیاه، تعیین کننده ماهیت اقتصاد 
کشور باشد، همان کارکرد وزیر اقتصاد سابق خواهد بود و 

دولت از این موضوع طَرفی نخواهد بست.
محور  ملی  پول  ارزش  کاهش  است  سالها  متاسفانه 

سیاست اقتصادی و ابزار تامین کسر بودجه شده
دکتر محمدرضا واعظ مهدوی، استاد دانشگاه و نظریه پرداز 
طرح اقتصاد سلامت، با تاکید بر اینکه مهم ترین برنامه ای 
که وزیر اقتصاد منتخب باید در دستور کار قرار دهد، »حفظ 
ارزش پول ملی« است که به عنوان یک خط مشی کلان 
مهم، در سیاستهای کلی هم قید شده است، خاطرنشان کرد: 
بخش مهمی از اقتصاددانان جهان بر این موضوع وفاق نظر 
دارند که وظیفه مهم دولتها و بانکهای مرکزی، حفظ ارزش 

دولت  و  دولت  این  در  بودیم  شاهد  ما  متاسفانه  است.  ملی  پول 
گذشته، با حذف ارز ترجیحی، عملا کاهش ارزش پول ملی رخ داد 
و در دولت فعلی هم وزیر اقتصاد قبل، پیش از انتخاب شدنش و 
همچنین تیم اقتصادی دولت و مشاورین اقتصادی رئیس جمهور بر 
یک استراتژی غلطی تاکید داشتند و با حذف ارز نیمایی و به قول 
خودشان نزدیک کردن ارز نیمایی به ارز آزاد، زمینه های افزایش 
نرخ ارز و کاهش ارزش پول ملی را فراهم کردند. این سیاست بیش 
از ۱۰۰۰ همت ثروت بادآورده برای ارزفروشان و امواج تورم و فقر 
و کاهش سطح رفاهی برای ۲۷ میلیون ایرانی را هم به همراه آورد.

شدت  به  دلار  قیمت  سیاست،  این  اجرای  نتیجه  در  افزود:  وی 
کوچکی  اندازهای  پس  که  کسانی  و  مردم  و  کرده  پیدا  افزایش 
داشتند بسیار نگران حفظ سرمایه های اندک خود شدند و به بازار 
کاذبی روی آورده و طلا و ارز می خرند و به جای اینکه سرمایه 
هایشان در خدمت تولید و یا در بانکها برای تامین سرمایه تولید 
باشد، به صورت سرمایه های راکد و متوقف و بلااستفاده در خانه 
ها، به صورت ذخایر طلا، اسکناس و ارز درآمده. یان موضوع حتی 
عواقب طمع دزدان و سارقان برای غارت منازل مردم ب هطمع 
به دست آوردن ار و طلای ذخیره شده آنان را ایجاد کرده است. 
خروج پس اندازهای مردم از سیستم بانکی و تبدیل و نگهداری 
های  نامولد شدن سرمایه  به  منجر  دیگر  از سوی  منازل،  در  آنها 
ملی شده و این امر به نوبه خود بار مالی و اثرات تورمی شدیدی 
را بر خانواده ها تحمیل و شرایطی را ایجاد کرده که مشاهده می 
کنیم. افزایش قیمت کالاهای مصرفی و مواد اولیه روز به روز رخ 
می دهد. هزینه های تولید به سرعت افزایش پیدا کرده و افقهای 
»سرمایه گذاری و تولید« که شعار مورد توجه مقام معظم رهبری 

است، به شدت مخدوش شده.
رئیس انجمن علمی اقتصاد سلامت، با بیان اینکه افزایش نرخ ارز، 
به میزان حدود ۵۰درصد در طول شش ماهه تشکیل دولت جدید، 
ثمره سیاست غلطی بود که بر محور اصالت بخشیدن به بازار سیاه 
و رانتی که ارز فروشها از آن بهره مند می شوند قرار داشت، گفت: 
اجرای این سیاست، به زیان بسیاری از گروه های حقوق بگیر و 
دانشگاه  استادان  پزشکان،  ها،  بازنشسته  کارمندان،  بگیر،  دستمزد 
منجر شد و در نتیجه آن شاهد پیدایش امواج عظیمی از مهاجرت 
جوانان، نخبگان، اساتید دانشگاه و نیروی انسانی هستیم و باعث 
از یک  به نحوی که اولا مسکن  شدید شدن مشکل مسکن شده 
برای سرمایه گذاری و حفظ ارزش  به وسیله ای  کالای مصرفی 
پول تبدیل شده و ثانیا امید و افق مسکن دار شدن برای کارگران 
و کارمندان و مصرف کنندگان واقعی مسکن، روز به روز کاهش 
یافته و عملا در حال از بین رفتن است.وی ادامه داد: سفره مردم 
همه  اینها  شود.  می  محدودتر  و  محدودتر  روز  به  روز  متاسفانه 
با توجه  عواقب سیاستی بود که در شش ماه گذشته اجرا شد و 
به اینکه تقریبا آثار سوء این سیاست برای مسئولین، مجلس و خود 
دولت هم روشن شده، انتظار می رود در انتخاب وزیر اقتصاد بعدی 
و در وهله بعد، ترکیب تیم اقتصادی دولت تحول و اصلاحی رخ 
دهد و دولت از اجرای سیاستهای نئولیبرالی و اصالت دادن و محور 

قرار دادن بازار سیاه دست بردارد.
به حفظ ارزش پول ملی،  اقتصادی دولت،  تیم  انتظار داریم 

حمایت از تولید و اصالت بخشیدن به کار روی آورد
واعظ مهدوی تاکید کرد: انتظار داریم تیم اقتصادی دولت، به حفظ 

ارزش پول ملی، حمایت از تولید و اصالت بخشیدن به کار روی 
آورد و از اینکه بخواهد درآمدش را از محل افزایش نرخ ارز کسب 
و کسری بودجه را با بالابردن نرخ ارز و یا واردات و افزایش جرایم 
جبران کند، بپرهیزد. مطالعات مختلفی که در سازمان برنامه انجام 
فعالیتهای  محل  از  دولت  که  ریالی  هر یک  دهد  می  نشان  شده، 
با ضریب ۳.۲  آورد،  به دست می  ارز  نرخ  افزایش  نظیر  کاذب، 

تا ۳.۵ برابر، مستقیما کسری بودجه دولت افزایش می یابد و بار 
دولت  به خود  حاصله  کاذب  درآمد  به  نسبت  برابری  چند  مالی 
تحمیل می شود. تنها یک محاسبه سریع نشان می دهد در فاصله 
سالهای ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۰ بار مالی ناشی از افزایش هزینه طرح های 
عمرانی، شامل سیمان، آهن، آجر و اجرای طرح های عمرانی، برای 
دولت ۱۵۰ میلیارد دلار بوده که نشان می دهد از این مسیر، نه تنها 
افزایش درآمدی برای دولت حاصل نشده، بلکه هزینه های مستقیم 
و غیرمستقیم بیشتری نیز تحمیل شده است. یعنی با افزایش نرخ ارز 
علاوه بر اینکه به مردم و کارگزان زیان می رسد و از تورم آسیب 
می بینند و نیز جرم و آسیبهای اجتماعی افزایش پیدا می کند، خود 
دولت هم زیان می بیند. بنابراین این سیاست درستی نیست و دولت 
باید اساس سیاستهای خود را بر جلوگیری از فرار مالیاتی و حمایت 
از تولید، به نحوی که کارخانجات و صنایع جدیدی در کشور شکل 
گیرد و با فعالیت خود رونق و اشتغال ایجاد کنند تا درآمد سالم 
دستگاه اجرایی و دولتی که دارای حکمرانی خوب است، بدون 

ایجاد آثار تورمی و آسیب به مردم، افزایش پیدا کند.
وزیر اقتصاد مسیر فعلی کسب درآمد کاذب دولت از واسطه 

گری را متوقف کند
وی اظهارداشت: سیاستهای وزیر اقتصاد باید در جهت رشد تولید 
شکل گیرد و بتواند مسیری که اکنون کسب درآمد دولت از محل 
درآمدهای کاذب، واسطه گری و رقابت با بخش خصوصی، فروش 
ارز، واردات کالا انجام می شود را متوقف کند. درآمد دولت که 
وزارت اقتصاد و دارایی مسئول تامین آن است، باید عمدتا از محل 
مالیاتهای مستقیم تامین شود. جرایم برای بازدارندگی است و نه 
برای کسب درآمد دولت. دولت باید انجام فعالیتهای اقتصادی را 
تسهیل کند و سرمایه ها و پس اندازهای مردمی را به سمت تولید 
جهت دهد و متعاقب از درآمدهای حاصل از فعالیتهای اقتصادی 
مولد مالیات بگیرد و آن را صرف بهبود شرایط اقتصادی و اجتماعی 
کشور، ارائه خدمات و رفاه مردم کند. بنابراین وزارت اقتصاد باید 
نظام درآمدی دولت را تنظیم کند و به سمت درآمدهای سالم، رشد 
به درآمدهای نفت حرکت کند.  تولید و کاهش وابستگی بودجه 
باید منبع اصلی درآمدهای دولت به درآمدهای مالیاتی تغییر یابد. 
باید عرصه اقتصادی کشور به نحوی تغییر کند که »سود اقتصادی 
تولید« بیشتر از »سود واسطه گری مالی و اقتصادی« باشد و همه 

اینها وظیفه وزارت اقتصاد است.
دولت دست از حمایت از رانت خواران بردارد

واعظ مهدوی اضافه کرد: امیدواریم وزیر اقتصادی انتخاب شود 
که این مسائل را درک کند و ضمن اعتقاد به آنها، به اجرای این 
سیاستها اهتمام داشته باشد. رئیس جمهور محترم، بارها عنوان کرده 
که من از موضوعات اقتصادی اطلاعی ندارم، بنابراین وقتی در این 
حیطه تخصیصی ندارند، باید به کارشناسان زبده این حوزه که خط 
مشی و جهت دهی آنها حمایت از نیروی کار و تولید است، مراجعه 
کنند. کارمندان، اساتید دانشگاه، پزشکان، کارگران و بازنشسته ها 
همه گروه هایی هستند که سرمایه شان »کار«شان است، باید سمت 
و سوی اقتصادی دولت، حمایت از تولید و به تبع آن »حمایت از 
نیروی کار« باشد و دست از حمایت از رانت خواران، سرمایه داران 
نامولد و کسانی که از محل افزایش نرخ ارز و دلالی واسطه گری 
مالی و تغییر قیمت طلا و ارز و نظایر اینها، سودهای کلان کسب 

می کنند، بردارد و ارزش پول ملی را ارتقا دهد.

رئیس جمهور به شعارهای اولیه خود برگردد
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه باید سیاست محوری دولت، 
افزایش ارزش پولی ملی و تولید محوری در اقتصاد، حمایت از 
که  بودیم  شاهد  متاسفانه  گفت:  باشد،  کار  نیروی  و  مولد  بخش 
و حمایت  اقتصاد  در  محوری  تولید  پولی،  ارزش  سیاست حفظ 
از تولید و آنها که با دستمزدشان و توان کار و دانش و تعلیم و 
تربیت زندگی می کنند در شش ماه گذشته مخدوش بوده 
و در وزارت اقتصاد به آن توجهی نمی شده است. حتی 
در سازمان برنامه و بانک مرکزی و سایر بخشهای دولت 
هم به حفظ قدرت خرید دستمزد نیروی کار توجهی نمی 
شود. تیم اقتصادی دولت باید برای این اهداف سازماندهی 
اولیه آقای رئیس جمهور بود  شود، اهدافی که شعارهای 
و مردم هم با اطمینان نسبت به دفاع ایشان از این مفاهیم 
و شعارها به ایشان رای دادند. رئیس جمهور باید به این 
شعارها برگردد. اینها باید میثاق دولت و ملت باشد و شاید 
اقتصاد  آینده  وزیر  انتخاب  در  میثاق  این  از  مهمی  بخش 

متجلی باشد.
با حذف ارز ترجیحی دارو و تجهیزات پزشکی، ممکن 

است بیمه از صحنه تامین هزینه بیماران خارج شود
معاون پیشین سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه خطرناک 
ترین و نگران کننده ترین مصادیق این سیاستهای ارزی و 
پزشکی  در حوزه  را  ارز  سیاه  بازار  نرخ  به  دادن  اصالت 
شاهد هستیم، توضیح داد: ارز تجهیزات پزشکی که تاکنون 
با نرخ ترجیهی تخصیص داده می شده، ظاهرا تصمیم گرفته 
شده به ارز آزاد تبدیل شود که به این معنا است که قیمتها 
بین ۱۰ تا ۲۵ درصد افزایش پیدا خواهد کرد. کارشناسان 
مختلف آثار این افزایش قیمتها را که بسیار نگران کننده 
است، بر شمرده اند. اکنون وقتی به آزمایشگاه ها مراجعه می کنند 
کمتر از ۲۵ درصد هزینه آزمایش آنها توسط بیمه پرداخت می شود، 
در حالی که اگر افزایش قیمت کیت و لوازم آزمایشی رخ دهد، این 
۲۵ درصد به ۵ درصد کاهش می یابد و شاید صفر شود و عملا 

بیمه از صحنه تامین هزینه بیماران خارج می شود.
پروتزهای  )فنرگذاری(،  قلب  اسِتنِت  هزینه  گفت:  مهدوی  واعظ 
سایر  و  فقرات  ستون  جراحی  پروتزهای  و  کمر  پروتزهای  زانو، 
تجهیزات پزشکی بسیار افزایش می یابد و تا ۱۰ برابر بالا می رود. 
تعمیر تجهیزات پزشکی بسیار پرهزینه می شود. تنها تعمیر یکی از 
تجهیزات عکس برداری پزشکی تا ۱۰ میلیارد تومان هم برآورد شده 
و روشن است که هزینه خرید آنها به کجاها می رسد. این خطر 
بسیار مهمی است که هم بیمه ها توان پرداخت نخواهند داشت و 
هم بر دوش مردم فشار مضاعفی تحمیل می شود و کسانی که بیمه 
ندارند هم به طریق اولی و مضاعف تحت فشار قرار می گیرند و چه 
بسا در اثر عدم توان پرداخت هزینه تجهیزات پزشکی مورد نیاز، از 
ادامه درمان خود منصرف شوند و ناامیدانه و داوطلبانه به استقبال 

مرگ یا معلولیت های ناشی از عدم درمان بیماری خود بروند.
شاهد افزایش های ۲۰۰ تا ۳۰۰ درصدی و گاه بیشتر دارو هستیم

یک سوم بیمارانی که به داروخانه ها مراجعه می کنند، نمی توانند 
دارو هایشان را بخرند

دولت از سیاست غلط اصالت دادن به بازار سیاه دست بردارد
وی با بیان اینکه قیمت دارو نیز به شدت افزایش پیدا کرده و شاهد 
افزایش های ۲۰۰ تا ۳۰۰ درصدی و گاه بیشتر و بدون پوشش بیمه 
ها هستیم، افزود: بر اساس گزارشهای موجود تا یک سوم بیمارانی 
که به داروخانه ها مراجعه می کنند، وقتی با قیمت نسخه مواجه 
می شوند، به طور کلی دارو را تهیه نمی کنند. وقتی بیماری این 
افراد معالجه نمی شود، دچار انواع ضایعات می شوند. جواب اینها 
را در دنیا و آخرت، چه کسی باید بدهد!؟ این افزایش قیمتها در 
حوزه پزشکی و سلامت، منجر به مرگهای زودرس و قابل اجتناب، 
معلولیتها و آسیبهای اجتماعی می شود و مسئولیت همه اینها با آنها 
است که این گونه تصمیمات غیرمردمی و نابخردانه را در کشور می 
گیرند. به سهم خود، امیدوارم دولت از سیاست غلط اصالت دادن به 
بازار سیاه ارزی و بازار قاچاق و سیاست خصوصی سازی کاذب و 

بازار محوری کاذب و نادرست دست بردارد.
برخی گزینه های مطرح شده برای وزارت اقتصاد، ادامه راه 

اشتباه گذشته است
به عنوان  به برخی اسامی منتشر شده  واعظ مهدوی ضمن اشاره 
اقتصاد،  وزیر  عنوان  به  انتخاب  برای  که  احتمالی  های  گزینه 
تصریح کرد: انتخاب این افراد ادامه همان راه گذشته هستند، یعنی 
راه اصلاحی  باید  و  بوده  اشتباه  راه گذشته  قبول کند  اگر دولت 
فکری شان  های  پایه  که  افراد  قبیل  این  از  باید  کند،  انتخاب  را 
بازار سیاه است و می خواهند نرخ ارزش  آزادسازی نرخ ارز و 
پول ملی را توسط قاچاقچیان بازار ارز تعیین کنند، دست بردارد. 
بانک مرکزی به صراحت اعتراف کرده که ارزی که در بازار آزاد 
وجود دارد، توسط قاچاقچیان بازار ارز و از خارج از کشور تعیین 
می شود. کارکرد آنها که متعلق به این نحله فکری هستند که نرخ 
چنین بازار سیاه و قاچاق محوری، تعیین کننده ماهیت اقتصاد کشور 
باشد، همان کارکرد وزیر اقتصاد سابق خواهد بود. دولت از این 

موضوع طَرفی نخواهد بست.

فولات یک ویتامین B محلول در آب و طبیعی است که به طور 
فولیک نسخه ی  اسید  مقابل،  یافت می شود. در  طبیعی در غذاها 
مصنوعی فولات است که معمولًا به غذاها افزوده می شود یا به 

صورت مکمل مصرف می گردد.
ولات یک ویتامین B محلول در آب و طبیعی است که به طور 
فولیک نسخه ی  اسید  مقابل،  یافت می شود. در  طبیعی در غذاها 
یا  می شود  افزوده  غذاها  به  معمولًا  که  است  فولات  مصنوعی 
 B۹ ویتامین  شکل،  دو  هر  می گردد.  مصرف  مکمل  صورت  به 
محسوب می شوند و نقش مهمی در جلوگیری از نقص لوله عصبی 
در  مادرزادی  ناهنجاری های  شایع ترین  از  یکی  دارند؛   )NTDs(

سیستم عصبی جنین.
می روند،  کار  به  یکدیگر  به جای  گاهی  واژه  دو  این  اینکه  با 
تفاوت هایی میان آن ها وجود دارد که شناخت شان برای انتخاب 

منابع مناسب و آگاهانه از این ویتامین حیاتی ضروری است.
تفاوت های کلیدی بین فولات و اسید فولیک

 فولات: فرم طبیعی ویتامین B۹ است که در سبزیجات برگ سبز، 
حبوبات، گوشت و برخی محصولات لبنی یافت می شود.

در  که  است  فولات  )مصنوعی(  سنتتیک  شکل  فولیک:  اسید   
غنی سازی غذاها و ساخت مکمل ها استفاده می شود.

کرد،  دریافت  غذایی  رژیم  از  را  فولات  می توان  که  حالی  در 
مکمل اسید فولیک به ویژه در دوران پیش از بارداری و بارداری 

توصیه می شود تا از بروز NTDs پیشگیری شود.
همچنین، فولات نسبت به اسید فولیک پایداری کمتری دارد و در 

معرض گرما و نور تجزیه می شود
 از این رو، اسید فولیک انتخابی مناسب برای جبران نیاز روزانه 

به B۹ به شمار می رود.
ویتامین طبیعی:در غذاهای غنی شده )مانند برنج، ماکارونی، نان( 

و مکمل ها یافت می شود
موجود در غذاها )مانند سبزیجات سبز برگ(

در بدن موثرتر از فولات جذب می شود
به اندازه اسید فولیک جذب نمی شود

برای  آن  از  که  است  دلیل  همین  به  است،  فولات  از  پایدارتر 
تقویت مواد غذایی استفاده می شود

در طول پخت و پز در اثر حرارت و نور تجزیه می شود
بارداری مصرف  در   NTD از  جلوگیری  برای  مکمل  به صورت 

می شود
مصرف کافی فولات به جلوگیری از کمبود و NTDs کمک می 

کند
فولات چیست؟

فولات ویتامینی محلول در آب و طبیعی است که در بسیاری از 

غذاهای سالم یافت می شود و برای سلامت عمومی بدن ضروری 
است.

فواید فولات
 پیشگیری از کمبود فولات و کم خونی: دریافت کافی فولات از 

بروز کم خونی ناشی از فولات جلوگیری می کند.
فولات  مصرف   :)NTDs( مادرزادی  ناهنجاری های  خطر  کاهش 

کافی در دوران بارداری به کاهش خطر NTDs کمک می کند.
کاهش احتمال ابتلا به برخی سرطان ها: برخی مطالعات، مصرف 
دانسته اند،  مرتبط  کولورکتال  سرطان  خطر  کاهش  با  را  فولات 

اگرچه شواهد قطعی نیست.
منابع طبیعی فولات  :   سبزیجاتی مانند اسفناج، مارچوبه، بروکلی 

و کلم بروکسل حبوبات )لوبیا چشم بلبلی، نخود(
 تخم مرغ، گوشت، لبنیات، آجیل )به ویژه بادام زمینی(

غذاهای دریایی
خطرات فولات طبیعی

هیچ شواهدی مبنی بر عوارض جانبی مصرف بیش ازحد فولات 
طبیعی وجود ندارد و بنابراین، حد بالای قابل تحمل )TUL( برای 

فولات غذایی تعیین نشده است.
اسید فولیک چیست؟

اسید فولیک فرم مصنوعی فولات است که برای غنی سازی مواد 
غذایی و تولید مکمل ها به کار می رود.

فواید اسید فولیک
پیشگیری از کم خونی: در افرادی که فولات کافی از غذا دریافت 

نمی کنند، مکمل اسید فولیک از کم خونی جلوگیری می کند.
پیشگیری از NTDs: مصرف روزانه ۴۰۰ تا ۸۰۰ میکروگرم اسید 

فولیک قبل و در طول بارداری توصیه می شود.
این  سطح  کاهش  به  فولیک  اسید  هموسیستئین:  سطح  کاهش 

آمینواسید کمک کرده که با بیماری های قلبی مرتبط است.
 کاهش خطر سکته مغزی: مطالعات نشان داده اند که مکمل اسید 

فولیک می تواند خطر سکته را کاهش دهد.
کاهش احتمال اوتیسم: برخی مطالعات مصرف مکمل اسید فولیک 

را با کاهش خطر اوتیسم در کودکان مرتبط دانسته اند.
  پیشگیری از زوال شناختی: در افراد مسن، مصرف اسید فولیک 

ممکن است عملکرد شناختی را بهبود بخشد.
مکمل کمکی در درمان افسردگی: مکمل MTHF-۵ ممکن است 

اثربخشی داروهای ضدافسردگی را افزایش دهد.
منابع اسید فولیک

غذاهای غنی شده مانند نان، آرد، غلات صبحانه، برنج و ماکارونی
و  مولتی ویتامین ها  ب کمپلکس،  ویتامین های  شامل  مکمل ها: 

مکمل های مخصوص دوران بارداری

نحوه غنی سازی مواد غذایی
در طی فرایند آسیاب گندم، بسیاری از مواد مغذی از بین می روند. 
برای جبران این کاهش، مواد مغذی از جمله اسید فولیک به آرد 
افزوده می شوند. حدود ۹۵ درصد آرد در ایالات متحده غنی شده 

است.
غنی سازی شامل افزودن ویتامین ها بیشتر از مقدار اصلی شان است 
غذا  به  اسپری  صورت  به  فولیک  اسید  برخی،  باور  برخلاف  و 

اضافه نمی شود.
خطرات احتمالی اسید فولیک

مصرف  اما  شده،  ذکر  فولیک  اسید  برای  زیادی  فواید  اگرچه 
بیش ازحد آن می تواند با برخی خطرات همراه باشد:

  پنهان کردن کمبود ویتامین B۱۲: ممکن است تشخیص کمبود 
B۱۲ را به تاخیر بیندازد.

افزایش خطر سرطان: برخی مطالعات، رابطه ی ضعیفی   احتمال 
میان مصرف مکمل اسید فولیک و افزایش خطر سرطان پروستات 

یافته اند.
نگرانی هایی  باعث  می تواند  متابولیزه نشده:  فولیک  اسید  تجمع 

درباره اثرات بر سیستم ایمنی یا شناخت شود.
 تأثیر احتمالی منفی بر رشد شناختی کودکان: مصرف بیش ازحد 
)بالای ۱۰۰۰ میکروگرم( در دوران بارداری ممکن است بر رشد 

ذهنی کودک تأثیر بگذارد.
برای  روز  در  میکروگرم   ۱۰۰۰ از  بیش  مصرف  دلیل،  همین  به 

.)TUL( بزرگسالان توصیه نمی شود
فراهمی زیستی )جذب( فولات و اسید فولیک

سید فولیک هنگام مصرف با معده خالی، جذب بالاتری دارد )تا 
۱۰۰ درصد(.

 فولات طبیعی نیاز به تبدیل دارد و کمتر جذب می شود، به ویژه 
هنگام پخت وپز.

از این رو، اسید فولیک از نظر فراهمی زیستی برتری دارد.
انتخاب مناسب بین فولات و اسید فولیک

مصرف فولات از طریق مواد غذایی بهترین روش است. اما برای 
برخی افراد، به ویژه زنان در سن باروری یا باردار، مصرف مکمل 

اسید فولیک بسیار توصیه می شود.
MTHFR نقش ژن

برخی افراد به دلیل پلی مورفیسم ژن MTHFR نمی توانند به خوبی 
موارد، مکمل های حاوی  این  در  کنند.  متابولیزه  را  فولیک  اسید 
MTHF-۵ )فرم فعال فولات( ممکن است گزینه ی بهتری باشند.

میکروگرم  که مصرف ۴۰۰  می دهد  نشان  تحقیقات  این حال،  با 
اسید فولیک روزانه حتی در افراد دارای این ژن نیز برای پیشگیری 

از NTD مؤثر است.
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پرداخت ۷ هزار و ۶۶۴ همت تسهیلات 
توسط شبکه بانکی در سال ۱۴۰۳

همکاری های  گسترش  برای  بالا  ظرفیت های  وجود  با 
دو  تجاری  مبادلات  سطح  الجزایر،  و  ایران  میان  اقتصادی 

کشور همچنان پایین است.
 در پی سفر وزیر امور خارجه کشورمان به الجزایر، مقامات 
موانع  رفع  و  اقتصادی  همکاری های  توسعه  بر  کشور  دو 
دوجانبه،  موضوعات  در  همچنین  کردند.  تأکید  تجاری 
دو  میان  شده  امضا  همکاری  اسناد  اجرایی شدن  پیگیری 
نشست  از  برگزاری دور جدیدی  برای  زمینه سازی  و  کشور 
کمیسیون عالی مشترک و یافتن راه حل هایی برای رفع موانع 
در روابط اقتصادی و تجاری دو کشور، از مهمترین اهداف 
اقتصادی این سفر است؛ ضمن آنکه الجزایر به علت اقتصاد 
تک محصولی )نفت و گاز( و نیازها و سیاست جدیدش برای 
تنوع بخشی به منابع اقتصادی، ظرفیت های قابل توجهی برای 
سفر  این  و  دارد  کشورمان  تجارب  و  فناوری ها  از  استفاده 
می تواند فرصتی برای ارائه و معرفی توانمندی های کشورمان 
رشد  وجود  با  زیرا  باشد  الجزایر  به  مختلف  حوزه های  در 
چشمگیر صادرات ایران به این کشور آفریقایی، کارشناسان 
موجود  ظرفیت های  با  هنوز  تجاری  مبادلات  سطح  معتقدند 

فاصله دارد.
پتانسیل  اقتصادی،  فعالان  گفته  به  که  حالی  در  واقع  در 
دارد  وجود  دو کشور  میان  دلاری  میلیون  مبادلات چندصد 
نمونه  عنوان  به  ندارد؛  رونقی  کشور  دو  میان  تجارت  اما 
میزان صادرات غیرنفتی ایران در سال ۱۴۰۱ به الجزایر ۱۴.۸ 

میلیون دلار بود.
حوزه های اصلی همکاری

با توجه به ثبات سیاسی و اقتصادی و برخورداری این کشور 
از  الجزایر  معادن،  و  گاز  و  نفت  جمله  از  طبیعی  منابع  از 
ایرانی  تجار  و  شرکت ها  ورود  برای  مساعدی  ظرفیت های 
با  که  داشت  توجه  نکته  این  به  باید  البته  است.  برخوردار 
الجزایر،  در  نوظهور  اقتصادی  قدرت های  حضور  به  توجه 
فضا برای ایران چندان خالی از رقیب نیست و حضور جدی 
دیپلماسی  فعال کردن  نیازمند  الجزایر  بازارهای  در  ایران 
برگزاری  الجزایر،  بازارهای  از  دقیق  نیازسنجی  اقتصادی، 
صورت  به  اقتصادی  مشترک  کمیسیون  و  همایش  مناقصه، 
اقتصادی  پتانسیل های  منظور شناساندن فرصت ها و  به  منظم 
جای  بتوان  تا  است  مربوطه  اقدامات  سایر  و  کشور  دو  در 
پای ایران را در این کشور که به نوعی دروازه ورود ایران به 

شمال آفریقاست، مستحکم تر کرد.
بسیار  درگاه  خود  استراتژیک  موقعیت  به  توجه  با  الجزایر 
از  و  آفریقاست  قاره  بازار  به  ورود  برای  مناسبی  و  خوب 
آسیا-آسیای  غرب  اصلی  گذرگاه  نیز  ایران  دیگر  سوی 
همجواری  همچنین  است.  هند  شبه قاره  و  -قفقاز  مرکزی 
الجزایر با کشورهایی چون موریتانی، لیبی و نیجر که روابط 
برای  بزرگ  و  مناسب  بازاری  و  دارند  ایران  با  نسبتاً خوبی 
برای  توجه  قابل  امتیازی  می روند،  شمار  به  ایرانی  کالاهای 

گسترش روابط بین ۲ کشور محسوب می شود.
انرژی و صنایع پتروشیمی:

ایران و الجزایر به عنوان دو کشور عضو اوپک، ظرفیت های 
و  مشترک  سرمایه گذاری  فناوری،  تبادل  برای  فراوانی 
کارشناسان  توصیه  دارند.  نفتی  سیاست های  هماهنگی 
راه اندازی پروژه های مشترک در حوزه پالایشگاهی و انتقال 

دانش فنی پتروشیمی بین دو کشور است.
دارو و تجهیزات پزشکی:

با توجه به توانمندی ایران در تولید داروهای بایوتکنولوژی 
این محصولات، صادرات دارو و تجهیزات  و قیمت رقابتی 
این  توسعه  و  تداوم  با  که  یافته  افزایش  الجزایر  به  پزشکی 

مسیر می توان میزان صادرات را افزایش داد.
کشاورزی و امنیت غذایی:

استراتژی  از  بخشی  عنوان  به  پیش  چندی  از  الجزایر 
با  توانسته  و  آورده  روی  بیابان  کشت  به  خود  کشاورزی 
کمک فناوری های مدرن حتی با وجود ذخایر آبی اندک و با 
استفاده از نور خورشید اقدام به تولید محصولات کشاورزی 
مختلف کند و این امر برای ایران که در اقلیم خشک و نیمه 
بنابراین  است؛  کارآمد  و  ضروری  بسیار  شده  واقع  خشک 
ایران می تواند برای کشت محصولات استراتژیک مانند گندم، 

جو و ذرت در این کشور برنامه ریزی کند.
ترانزیت و حمل ونقل:

راهبردی  نگاه  و  الجزایر  بندری  زیرساخت های  تقویت  با 
ایران به آفریقا، بحث اتصال مسیرهای تجاری ایران از طریق 
به صورت  الجزایر  با محوریت  آفریقا  به شمال  بندر چابهار 

جدی در حال پیگیری است.
شرکت های ایرانی در بازار الجزایر

حوزه  در  به ویژه  ایرانی  شرکت های  اخیر،  سال های  در 
الجزایر  بازار  در  حضور  برای  تلاش هایی  خودروسازی 
و  صادرات  هدف  با   ۲۰۱۵ سال  در  ایران خودرو  داشته اند. 
سپس احداث خط تولید، وارد بازار این کشور شد. همچنین 
منطقه  در  خودرو  مونتاژ  خط   ۲۰۱۷ سال  در  سایپا  شرکت 
کشور  این  خصوصی  بخش  همکاری  با  را  الجزایر  فرندا 
درباره  هیچ خبری  اخیر  سالهای  در  البته  که  راه اندازی کرد 
فعالیت خودروسازان ایرانی در این کشور منتشر نشده است.

ایرانی در  این حال علاوه بر صنعت خودرو، شرکت های  با 
تجهیزات  مهندسی،  و  فنی  خدمات  ساخت وساز،  زمینه های 
الجزایر  در  نیز  صنعتی  کالاهای  صادرات  و  پزشکی 

داشته اند. فعالیت هایی 
۴ چالش عمده در مسیر توسعه تجارت

بزرگ ترین  از  یکی  عنوان  به  الجزایر  شد  گفته  که  همانطور 
اقتصادهای شمال آفریقا و از اعضای اوپک، بازار گسترده ای 
خودرو  و  فنی-مهندسی  خدمات  صنعتی،  محصولات  برای 
فناورانه،  توانمندی های  از  برخورداری  با  نیز  ایران  دارد. 
ظرفیت خوبی برای تأمین بخشی از نیازهای این کشور دارد. 

اما موانع متعددی سد راه این همکاری هستند.
کارشناسان عدم وجود روابط بانکی، ضعف در شناخت بازار 
هدف، نبود خطوط هوایی مستقیم و روندهای پیچیده گمرکی 
دو  اقتصادی  روابط  توسعه  موانع  مهم ترین  از  را  اداری  و 

کشور عنوان می کنند.
روابط  توسعه  مسیر  در  مشکلات  عمده  اساس  همین  بر 

تجاری میان دو کشور را می توان در ۴ محور عنوان کرد.
دو  بین  مستقیم  بانکی  روابط  وجود  عدم  بانکی:  مشکلات 
بر حجم  با دشواری مواجه کرده و  را  مالی  انتقالات  کشور 

تجارت تأثیر منفی گذاشته است.
مستقیم  نقل  و  حمل  مسیرهای  نبود  نقل:  و  حمل  مشکلات 
و کارآمد بین دو کشور هزینه ها و زمان تجارت را افزایش 

داده است.
کشور  دو  کارهای  و  کسب  بازارها:  با  کافی  آشنایی  عدم 
یکدیگر  بازار  ظرفیت های  و  نیازها  درباره  کافی  اطلاعات 

ندارند که این امر مانع از توسعه همکاریها می شود.
اتاق  مانند  نهادهایی  نبود  حمایتی:  ساختارهای  وجود  عدم 
اقتصادی  همکاریهای  تسهیل  و  هماهنگی  مشترک  بازرگانی 

را دشوار کرده است.
چه باید کرد؟

با توجه به ظرفیت بالایی که برای توسعه روابط اقتصادی دو 
بازرگانی،  مشترک  نشست های  برگزاری  دارد،  وجود  کشور 
توافقات  پیگیری  الجزایر،  و  ایران  مشترک  اتاق  تأسیس 
راه اندازی  و  تجاری  ویزای  صدور  تسهیل  سرمایه گذاری، 
مسیرهای لجستیکی جدید از جمله راهکارهایی است که از 
سوی فعالان بخش خصوصی برای تقویت مناسبات اقتصادی 

پیشنهاد شده است.
رایزنی  و  الجزایر  در  ایران  سفارت  اخیر  سال های  در  البته 
اقتصادی فعال وزارت امور خارجه نقش مؤثری در برگزاری 
تقویت  و  تجاری  هیئت های  اعزام  مشترک،  نمایشگاه های 
برای  تلاش هایی  همچنین  داشته اند.  بین بانکی  ارتباطات 
ایجاد بانک مشترک ایران و الجزایر در حال انجام است که 
تجاری  مبادلات  تسهیل  در  عطفی  نقطه  تحقق،  صورت  در 

خواهد بود.
به  رویکرد   ۵ باید  روابط  توسعه  برای  کارشناسان  اعتقاد  به 
عنوان محور اصلی توسعه تجارت میان دو کشور در دستور 

کار قرار گیرد.
یا  مشترک  مالی  مکانیسم های  ایجاد  بانکی:  روابط  تسهیل 

استفاده از ارزهای محلی برای مبادلات.
بهبود زیرساخت های حمل و نقل: راه اندازی مسیرهای حمل 

و نقل مستقیم و کاهش هزینه های لجستیکی.
و  گمرکی  توافق نامه های  انعقاد  تجاری:  تعاملات  افزایش 
سرمایه گذاری دوجانبه و برگزاری نمایشگاه ها و همایش های 

مشترک برای معرفی ظرفیت های بازارهای دو کشور.
و  مشترک  بازرگانی  اتاق  تأسیس  حمایتی:  نهادهای  ایجاد 

کمیته های تخصصی برای پیگیری و تسهیل همکاری ها.
افزایش حمایت از تجار: حمایت دولت ها از بخش خصوصی 
فعال در بازارهای یکدیگر از طریق تسهیل مالیات، گارانتی 

صادرات و تأمین بیمه.
رفع موانع قانونی و اداری: تدوین توافق نامه های تجاری و 

سرمایه گذاری برای کاهش بروکراسی و تسهیل فرآیندها.
به  مربوط  موانع  کاهش  تجار:  برای  ویزا  صدور  تسهیل 
سرمایه  و  تجاری  تعاملات  افزایش  به  می تواند  ویزا  صدور 

گذاری های مشترک منجر شود.
روابط  که  داشت  انتظار  می توان  اقدامات  این  اجرای  با 
اقتصادی و تجاری بین ایران و الجزایر به سطح بالاتری ارتقا 
یابد و منافع مشترکی برای هر دو کشور به همراه داشته باشد.

در  اکنون  الجزایر  و  ایران  اقتصادی  روابط  مهر،  گزارش  به 
مرحله ای استراتژیک قرار دارد. هر دو کشور در تلاش هستند 
از  موفق  الگویی  به  همکاری ها،  تعمیق  و  موانع  رفع  با  تا 
توسعه روابط دوجانبه  یابند.  همکاری جنوب-جنوب دست 
نه تنها برای دو کشور، بلکه برای تقویت جایگاه منطقه ای و 

بین المللی آنان نیز حائز اهمیت است.

تقویت روابط اقتصادی تهران - الجزیره؛ فرصتی تازه 
در سایه دیپلماسی فعال معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت 

جهادکشاورزی:

تامین نهاده های دامی و کالاهای اساسی 

همچون سال گذشته انجام می شود

 

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهادکشاورزی 
گفت: امسال تغییری در سیاست های تامین نهاده های دامی 
و کالاهای اساسی و ارز مورد نیاز این بخش اتفاق نخواهد 

افتاد و طبق روال سال گذشته واردات انجام می گیرد.
اکبر فتحی درباره واردات بیش از ۱۰ میلیارد دلار ذرت، 
گذشته  سال  در  روغن  و  سویا،برنج  دانه  سویا،  کنجاله 
وابستگی  کاهش  برای  کشاورزی  جهاد  وزارت  برنامه  و 
وابستگی  کاهش  داشت:  اظهار  کالاها  این  واردات  به 
کالاهای اساسی و نهاده های دامی به واردات در یک سال 
قابل تحقق نیست و باید در یک برنامه بلندمدت پیگیری 

شود.
در  کالاها  این  واردات  کاهش  راهکارهای  از  یکی  وی 
داخل را افزایش تولید دانست و توضیح داد: در صورت 
باید میزان تولید ذرت، سویا یا کلزا  اجرای این سیاست 
را افزایش بدهیم که این امر بستگی به میزان افزایش تولید 
نیاز  جمعیت،  افزایش  به  توجه  با  زیرا  دارد  طیور  و  دام 

است که تولید محصولات پروتئینی ارتقا یابد.
نهاده  تامین  در  ما  امسال  نیاز  بنابراین  کرد:  تصریح  وی 
همین  به  واردات  برای  گذشته  سال  مانند  مذکور  های 
ما  که  است  این  جهت  در  تلاطم  اما  بود  خواهد  میزان 
را حداقل  درصدی  بتوانیم  آتی  سالهای  در طول  حداقل 

در داخل کشور تولید کنیم و واردات را کاهش دهیم.
کاهش  دلیل  به  امسال  شد:  یادآور  حال  عین  در  فتحی 
حوزه  در  سختی  سال  اقلیمی،  تغییرات  و  ها  بارندگی 
کاهش  سیاست  نمی توانیم  و  است  پیش  در  کشاورزی 
اجرایی  را  اساسی  کالاهای  و  دامی  های  نهاده  واردات 

کنیم.
وی توضیح داد: امسال با توجه به شرایط جوی و کاهش 
حوزه  در  بخصوص  واردات  میزان  عملا  ها  بارندگی 
های  دانه  و  سویا  کنجاله  ذرت،  همچون  دامی  نهاده های 
روغنی به میزان سال گذشته خواهد بود؛ این درحالیست 
و  روغنی  های  دانه  محصول  دو  در  ما  تولید  میزان  که 
را  افزایش  و  بوده  متفاوت  گذشته  سال  به  نسبت  ذرت 
نشان می دهد اما چون میزان نیازمندی ما به گوشت قرمز، 
میزان  است،  کرده  پیدا  افزایش  مرغ  تخم  و  مرغ  گوشت 

نیاز وارداتی در حد سال گذشته خواهد بود.
جهاد  وزارت  اقتصادی  امور  و  ریزی  برنامه  معاون 
سویا  کنجاله  واردات  افزایش  علت  درباره  کشاورزی 
کاهش  و  روغنی  دانه های  به  نسبت  گذشته  سال  طی 
یک  گذشته  سال  گفت:  روغن کشی  کارخانه های  فعالیت 
بدسلیقگی در نیمه اول سال اتفاق افتاد که منجر به افزایش 
واردات کنجاله نسبت به دانه های روغنی شد و همین امر 

کارخانجات روغن کشی را با مشکل روبرو کرد.
امسال  موجود  های  سیاست  و  شرایط  طبق  افزود:  فتحی 
کشور  وارد  ترکیبی  به صورت  سویا  کنجاله  و  دانه  باید 
کشی  روغن  کارخانجات  شدن  فعال  بر  علاوه  تا  شود 
دامداری ها  و  کارخانجات  مصرف  به  نیاز  مورد  کنجاله 
دست  روی  کنجاله  مازاد  که  ای  اندازه  به  نه  اما  برسد 
محصول  یک  کنجاله  زیرا  بماند  دامداران  و  کارخانجات 

فسادپذیر است.
به گفته وی، در حال حاضر روغن مورد نیاز کشور حدود 
اگر  است  تن  میلیون   ۲ تا  هزارتن   ۸۰۰ و  میلیون  یک 
بخواهیم این میزان روغن را با دانه تامین کنیم باید حدود 
دانه  درصد   ۸۰ که  شود  کشور  وارد  دانه  تن  میلیون   ۱۶
تبدیل به کنجاله می شود که عملا این موضوع غیرممکن 

است و باید برای مازاد کنجاله چاره ای بیندیشیم.
وی تصریح کرد: ناچاریم برای مدیریت تولید و مصرف، 
بخشی از واردات را به صورت روغن آماده، بخشی را در 
قالب دانه های روغنی و بخشی را هم به صورت کنجاله 
وارد کنیم به همین دلیل شما نمی توانید این میزان کالا را 

با دانه جبران کنید.
دانه  از  ترکیبی  امسال  واردات  برای  اینکه  بیان  با  فتحی 
اظهار داشت: سلیقه  نظر گرفته ایم،  و کنجاله سویا را در 
واقع  در  است،  ترکیبی  نهاده های  از  استفاده  مرغداران 

ترکیبی از اینها را در برنامه وارداتی خود قرار داده ایم.
وزارت  اقتصادی  امور  و  ریزی  برنامه  معاون 
سیاست های  در  تغییری  بنابراین  گفت:  جهادکشاورزی 
تامین نهاده های دامی و کالاهای اساسی رخ نداده و طبق 
به  واردات  و  نیاز تخصیص  مورد  ارز  روال سال گذشته 

همان اندازه انجام می شود.
میزان واردات برنج در حد سال گذشته

عمده  بخش  گفت:  برنج  واردات  وضعیت  درباره  وی 
توجه  با  که  هستند  آبی  محصولات  کشاورزی  کالاهای 
و  ها  بارندگی  کاهش  به  نسبت  کشور  فعلی  شرایط  به 
کمبود میزان آب برنامه ای برای افزایش تولید داخلی این 

محصولات نداریم.
در  برنج  موجود  کسری  از  بخشی  بنابراین  افزود:  فتحی 

حد همان سال گذشته تامین و وارد خواهد شد.

 شبکه بانکی طی سال ۱۴۰۳ مبلغ ۷ هزار و ۶۶۴  همت 
تسهیلات پرداخت کرده است که در مقایسه با دوره مشابه 
درصد   ۳۲.۹ معادل  همت   ۸۹۶ و  هزار  مبلغ  قبل  سال 
افزایش داشته است. هزار و ۶۹۸ همت از این تسهیلات 
به همراه بخشی از تسهیلات در قالب کارت های اعتباری 
)خانوار(  نهایی  کنندگان  مصرف  به  درصد   ۲۳.۲ معادل 

تعلق گرفته است.
بخشی  همراه  به  تسهیلات  این  از  همت   ۶۹۸ و  هزار   
 ۲۳.۲ معادل  اعتباری  های  کارت  قالب  در  تسهیلات  از 
گرفته  تعلق  )خانوار(  نهایی  کنندگان  مصرف  به  درصد 

است.
مبلغ  بانک ها طی سال ۱۴۰۳  همچنین تسهیلات پرداختی 
۷۶۶۴۳.۰ هزار میلیارد ریال می باشد که در مقایسه با دوره 
مشابه سال قبل مبلغ ۱۸۹۶۷.۶ هزار میلیارد ریال )معادل 
تسهیلات  کل  از  است.  داشته  افزایش  درصد(   ۳۲.۹
 ۷۷.۸ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۵۹۶۵۸.۶ مبلغ  پرداختی، 
درصد به صاحبان کسب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( و 
۱۶۹۸۴.۴ هزار میلیارد ریال معادل ۲۲.۲ درصد به مصرف 

کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.
گفتنی است تسهیلات پرداختی سال ۱۴۰۲ مبلغ ۵۶۴۶۰.۳ 
هزار میلیارد ریال بوده است که با در نظر گرفتن تعدیلات 
 ۵۷۶۷۵.۴ مبلغ  به  بانکی  شبکه  توسط  پذیرفته  صورت 

هزار میلیارد ریال افزایش یافته است.
جدول ۱ - بیانگر هدف از دریافت تسهیلات پرداختی در 

بخش های اقتصادی طی سال ۱۴۰۳
در  گردش  در  سرمایه  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم 
 ۴۶۵۲۳.۵ مبلغ   ۱۴۰۳ اقتصادی طی سال  بخش های  کلیه 
تسهیلات  کل  درصد   ۷۸.۰ معادل  ریال  میلیارد  هزار 

پرداختی به صاحبان کسب و کار است.
قرض الحسنه  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  سهم  همچنین 
مبلغ  )خانوار(  نهایی  کننده  مصرف  توسط  ضروری 
کل  از  درصد   ۳۶.۵ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۶۱۹۹.۷
)خانوار(  نهایی  کنندگان  مصرف  به  پرداختی  تسهیلات 

می باشد.
گردش  در  سرمایه  تأمین  بابت  پرداختی  تسهیلات  سهم 
 ۲۰۴۴۰.۱ معادل   ۱۴۰۳ سال  در  معدن  و  صنعت  بخش 
هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از تخصیص ۴۳.۹ 
به سرمایه درگردش کلیه  یافته  منابع تخصیص  از  درصد 
ریال(  میلیارد  هزار   ۴۶۵۲۳.۵ )مبلغ  اقتصادی  بخش های 
می باشد. ملاحظه می شود از ۲۴۰۶۰.۴ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل ۸۵.۰ 
تأمین  در  ریال(  میلیارد  هزار   ۲۰۴۴۰.۱ )مبلغ  آن  درصد 
سرمایه در گردش پرداخت شده است که بیانگر توجه و 
اولویت دهی به تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها 

در سال ۱۴۰۳ می باشد.
تسهیلات خرد ) کمتر از ۳۰۰۰ میلیون ریال (

مبلغ  شده،  یاد  دوره  در  پرداختی  تسهیلات  کل  از 
۱۷۲۲۳.۹هزار میلیارد ریال معادل ۲۲.۵ درصد به صورت 
 ۱۰۴۵.۷ مبلغ  همچنین  است.  شده  اعطا  خرد  تسهیلات 
انجام  نیز در قالب کارت های اعتباری  هزار میلیارد ریال 
تسهیلات  کل  مبلغ،  این  احتساب  با  که  است،  پذیرفته 
مبلغ  به  ریال(  میلیارد  سه  از  )کمتر  خرد  پرداختی 
کل  درصد   ۲۳.۵ معادل  ریال  میلیارد  هزار   ۱۸۲۶۹.۶
است  ذکر  شایان  می شود.  شامل  را  پرداختی  تسهیلات 
اینکه تسهیلات پرداختی در قالب کارت های  به  با توجه 
با این  نیز در بخش خانوار پرداخت شده است،  اعتباری 
اوصاف سهم بخش خانوار از ۲۲.۲ درصد در جدول -۱، 
می یابد. افزایش  پرداختی  تسهیلات  کل  درصد   ۲۳.۲ به 

)جدول ۲(
شبکه  توسط  تسهیلات  ۶۶۴ همت  و  هزار   ۷ پرداخت 

بانکی
جاری،  مسیر  تداوم  در  باید  همچنان  که  است  گفتنی 
گرفت  نظر  در  نیز  را  تورم  کنترل  به  مربوط  ملاحظات 
ناشی  تورمی  پتانسیل  گرفتن  قدرت  مراقب  همواره  و 
اساس  این  بر  بود.  نیز  اقتصاد  در  کل  تقاضای  فشار  از 
طریق  از  بانک ها  مالی  توان  افزایش  به  است  ضروری 
کاهش  بانک ها،  سرمایه  کفایت  بهبود  و  سرمایه  افزایش 
صحیح  مسیر  به  آنها  بازگرداندن  و  غیرجاری  تسهیلات 
تامین  در  بانک ها  بهره وری  افزایش  بانک ها،  اعتباردهی 
سرمایه در گردش تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف بر 
دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت بازار 
طرح های  مالی  درتامین  مهم  ابزار  یک  عنوان  به  سرمایه 

اقتصادی )ایجادی(توجه ویژه ای کرد.

پنج شنبه 21 فروردین 1404  - 11 شوال  1446 - 10 آوریل  2025 - شماره 7427 

پرداخت سود سهام عدالت 
متوفیان به وراث متوقف شد

 شورای عالی بورس مصوب کرد هرگونه سود مربوط به 
سهام عدالت متوفیان تا زمان تعیین تکلیف مسایل مالیاتی، 
در حساب های شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 

و تسویه وجوه نگهداری شود.
در آخرین جلسه شورای عالی بورس، پنج موضوع درباره 
به کرسی های سهام عدالت در  متعلق  پاداش های  سود و 

شرکت های سرمایه پذیر تصویب شد.
شورای عالی بورس مقرر کرد سپرده گذاری مرکزی اوراق 
مجامع  برگزاری  از  پس  ساله  هر  وجوه،  تسویه  و  بهادار 
ناشر،  با  مکاتبه  به  بلافاصله  سرمایه پذیر،  شرکت های 
به  شده  تجمیع  وجوه  کند.  اقدام  وجه  تجمیع  و  پیگیری 
و  بورس  هماهنگی سازمان  با  آن  از  منافع حاصل  همراه 

اوراق بهادار به حساب سهامداران عدالت واریز می شود.
همچنین مصوب شد سازمان خصوصی سازی هر سال پس 
به  بلافاصله  سرمایه پذیر،  شرکت های  مجامع  برگزاری  از 
مکاتبه با ناشر، پیگیری و دریافت وجه اقدام کند. وجوه 
)پس  کاری  روز  دو  مدت  ظرف  حداکثر  شده  دریافت 
سپرده گذاری  شرکت  حساب  به  دریافت(  مرحله  هر  از 

مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه واریز می شود.
در عین حال مقرر شد سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 
سرمایه پذیر  شرکت های  خصوص  )در  وجوه  تسویه  و 
خصوص  )در  خصوصی سازی  سازمان  و  بورسی( 
از  پس  ساله  هر  بورسی(  غیر  سرمایه پذیر  شرکت های 
به  بلافاصله  سرمایه پذیر،  شرکت های  مجامع  برگزاری 
هیأت مدیره  پاداش های  تجمیع  و  پیگیری  ناشر،  با  مکاتبه 

متعلق به کرسی های سهام عدالت اقدام کند.

رئیس بنیاد مسکن:

معرفی ۳۳۰ هزار نفر متقاضی وام روستایی
 شاخص مقاوم سازی به 54 درصد رسید

 رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، با اشاره به معرفی ۳۳۰ 
گذشته  سال  در  روستایی  وام  تسهیلات  متقاضی  نفر  هزار 
که رکورد جدیدی در این زمینه بود، گفت: اکنون شاخص 

مقاوم سازی مسکن روستایی به ۵۴ درصد ارتقا یافته است.
موثران  و  فعالان  گرامیداشت  مراسم  در  صالحی  غلامرضا   
خمینی  امام   ۱۰۰ افتتاح حساب  سالروز  و  محرومان  مسکن 
)ره( افزود: یکی از اقدامات اساسی در سال گذشته پیگیری 
مبلغ ۲۰۰  از  بود که  افزایش ۱۰۰ درصدی وام روستایی  و 
میلیون تومان  به ۴۰۰  اکنون  میلیون تومان و  به ۳۵۰  میلیون 

افزایش یافته است.
وی گفت: این افزایش وام با نرخ بهره مناسب و بازگشت ۲۰ 
ساله، فرصتی برای مهاجرت معکوس به روستاها و همچنین 
تلاش  که  است  روستایی  مسکن  بیشتر  هرچه  مقاومه سازی 
به  چهاردهم  دولت  پایان  تا  سازی  مقاوم  شاخص  می رسد 

۷۵ درصد برسد.
رونمایی سند راهبردی برنامه ۵ ساله بنیاد مسکن

ساله  پنج  برنامه  راهبردی  سند  تدوین  به  اشاره  با  صالحی 
راهبردی  سند  نخستین  سند،  این  داشت:  اظهار  مسکن  بنیاد 
در تاریخ بنیاد مسکن است که افق حرکت پنج ساله این بنیاد 

در آن به صورت روشن و قابل ارزیابی ترسیم شده است.
روشن  پاسخی  سند  این  اینکه  بیان  با  مسکن  بنیاد  رئیس 
بهره وری  ارتقای  برای  مردم  و  نظام  تحول گرای  مطالبه  به 
از  بود،  خواهد  کشور  سراسر  در  بنیاد  عملکرد  شفافیت  و 

رونمایی آن در روز جاری و طی همین مراسم خبر داد.
و  ساخت  نوین  فناوری های  از  بهره گیری  به  همچنین  وی 
صنعتی سازی ساختمان به عنوان یکی از برنامه های مهم بنیاد 
تاسیس  با  مسکن  بنیاد  گفت:  و  کرد  اشاره  گذشته  سال  در 

این  برداشت و  این زمینه  بلندی در  »بنیاد تک« گام  موسسه 
موسسه فناوری و نوآوری را به صورت یکپارچه به صنعت 

ساختمان متصل می کند.
تک«  »بنیاد  در  که  مواردی  جمله  از  داشت:  اظهار  صالحی 
دنبال شده، استفاده از پرینتر سه بعدی ساختمان برای ساخت 

است  مناطق  و  روستاها  بومی  وضعیت  با  مطابق  سازه هایی 
)که در این مراسم رونمایی خواهد شد( و همچنین استفاده 

از سیستم پیش ساخته مدرن قابل اشاره است.
تامین  کرد:  خاطرنشان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  رئیس 
زمین ۵۰ هزار واحد مسکونی در شهرهای مختلف، افزایش 
و  تملک  پیگیری  امام،   ۱۰۰ حساب  اعتبارات  برابری   ۳۵
شروع اخذ سند برای یک میلیون و ۴۰۰ هزار متر مربع زمین 
در تهران )که می تواند سبب جهش مسکن محرومان شود(، 
چهار  در  قطعه  میلیون  یک  میزان  به  روستایی  زمین  تملک 
هزار روستای کشور و آمادگی کمک به دولت برای واگذاری 

از  روستایی،  مسکن  ساخت  به منظور  زمین  قطعه  هزار   ۲۰۰
جمله دیگر اقدامات بنیاد مسکن در سال ۱۴۰۳ است.

سهمیه  درصد   ۷۰ تهاتر  برای  مجلس  مصوبه  اخذ  به  وی 
سبب  مهم  این  کرد:  خاطرنشان  و  اشاره  مسکن  بنیاد  قیر 
آسفالت   ... و  پخش  پخت،  حمل،  سنگین  هزینه های  شد 
زیرساختی  طرح های  و  یابد  کاهش  زیادی  حدود  تا  معابر 
سال  دو  در  که  طوری  به  شود؛  اجرایی  بالاتری  سرعت  با 
گذشته رکوردهای بسیار خوبی در استان ها در زمینه توسعه 

زیرساخت های روستایی به ثبت رسید.
صالحی با اشاره به نامگذاری امسال به »سرمایه گذاری برای 
تولید« از سوی رهبر معظم انقلاب گفت: این شعار راهبردی 
پی  در  مسئولیت مضاعف  مسکن  بنیاد  مجموعه  در  ما  برای 
دارد، چرا که مسکن نه تنها یک نیاز حیاتی برای خانوارها، 
تحریک  ایجاد  و  اقتصادی  رشد  برای  مهمی  پیشران  بلکه 

تولید در کشور است.
از  زنجیره ای  مسکونی  واحد  هر  کرد:  تاکید  صالحی 
در  حرکت  به  را  خدماتی  و  صنعتی  عمرانی،  فعالیت های 
مختلف  بخش های  در  گذاری  سرمایه  ساز  زمینه  و  می آورد 

کشور می شود.
انقلاب  مسکن  بنیاد  در  ما  اساس  همین  بر  کرد:  اضافه  وی 
اسلامی، تقویت نقش حمایتی خود در ساخت مسکن اقشار 
فعال سازی  و  نوین  فناوری های  از  استفاده  محروم، گسترش 
ظرفیت های تامین مالی را در راستای تحقق این شعار ملی در 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی یادآور  دستور قرار دادیم.رئیس 
اقتصادی،  آثار  از  شد: سرمایه گذاری در بخش مسکن فارغ 
سرمایه گذاری برای حفظ کرامت انسانی، امنیت اجتماعی و 

عدالت سرزمینی تلقی می شود.
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استان هااستان ها
فضای مجازی؛ بهشت

 قاچاقچیان لوازم خانگی
چالش هایی مانند قاچاق کالا، عدم نظارت کافی در فضای 
مجازی و تأثیرات اقتصادی نرخ ارز، بازار لوازم خانگی را 

تحت فشار قرار داده است.
بازار لوازم خانگی ایران یکی از پویاترین و در عین حال 
بر  است.  کشور  اقتصادی  حوزه های  چالش برانگیزترین 
اساس آمار، این بازار ارزشی بالغ بر شش میلیارد دلار دارد 
و به صورت مستقیم برای حدود ۳۰۰ هزار نفر اشتغال زایی 
تحریم های  ارز،  نرخ  نوسانات  این،  وجود  با  است.  کرده 
بین المللی و مشکلات اقتصادی داخلی، تأثیرات عمیقی بر 
این بازار داشته اند. یکی از جنبه های این تأثیر، تغییرات در 
الگوی مصرف و تمایل به خرید کالاهای داخلی یا قاچاق 

است.
و  داخلی  تولیدات  کیفیت  افزایش  اخیر،  سال های  در 
را  عمومی  اعتماد  مناسب،  فروش  از  پس  خدمات  ارائه 
حال،  این  با  است.  بخشیده  بهبود  ایرانی  محصولات  به 
در  کافی  نظارت  عدم  کالا،  قاچاق  همچون  چالش هایی 
فضای مجازی و تأثیرات اقتصادی نرخ ارز، همچنان بازار 

را تحت فشار قرار داده اند.
در این گزارش، با بررسی جزئیات بیشتری از وضعیت بازار 
لوازم خانگی، به تحلیل چالش ها و فرصت های موجود در 

این صنعت می پردازیم.
اهمیت خدمات پس از فروش در بازار لوازم خانگی

در  مهمی  نقش  بادوام،  کالاهای  عنوان  به  خانگی  لوازم 
زندگی روزمره مردم ایفا می کنند. محصولاتی مانند یخچال، 
برای  معمولًا  ظرفشویی  و  لباسشویی  ماشین  تلویزیون، 
بیش از یک دهه مورد استفاده قرار می گیرند. در این میان، 
است  معیارهایی  مهم ترین  از  یکی  فروش  از  خدمات پس 
که خریداران باید در انتخاب محصولات خود مدنظر قرار 

دهند.
فضای مجازی؛ بهشت قاچاقچیان لوازم خانگی

حتی معتبرترین برندهای خارجی نیز ممکن است در طول 
برق،  نوسانات  نظیر  مشکلاتی  دلیل  به  استفاده  سال های 
جابجایی یا فرسودگی قطعات، نیاز به تعمیر یا تعویض پیدا 
کنند. در چنین شرایطی، اهمیت شبکه گسترده خدمات پس 
از فروش محصولات داخلی بیش از پیش آشکار می شود. 
مصرف کننده،  هزینه های  کاهش  بر  علاوه  شبکه ها  این 

آرامش خاطر بیشتری نیز برای خریداران فراهم می کنند.
قاچاق کالا: چالش بزرگ بازار لوازم خانگی

بازار   ،۱۳۹۷ سال  از  خانگی  لوازم  واردات  ممنوعیت  با 
گرفته  قرار  قاچاق  کالاهای  تأثیر  تحت  شدت  به  داخلی 
است. این کالاها عمدتاً از طریق مرزهای غربی و جنوبی 
غیراستاندارد،  حمل ونقل  دلیل  به  و  می شوند  وارد  کشور 
بسیاری  این،  بر  دارند. علاوه  بالایی  آسیب دیدگی  احتمال 
لیبل  تغییر  یا  بی کیفیت چینی  این محصولات، کالاهای  از 
شده هستند که با نام برندهای معروف کره ای و اروپایی به 

فروش می رسند.
این  اصالت  می توانند  سختی  به  معمولی  مصرف کنندگان 
کالاها را تشخیص دهند. این مسئله به سودجویی واسطه ها 

و افزایش ضرر مصرف کنندگان منجر می شود.
لوازم  اتحادیه  معاون  نوروزی،  جواد  رابطه  همین  در 
خانگی مشهد در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: تمامی 
رهگیری  کد  و  شناسه  دارای  داخل  تولید  محصولات 
وارد  با  می توانند  مصرف کنندگان  و  هستند  منحصربه فرد 

کردن این کدها، اصالت کالا را احراز کنند.
محصولات  کیفیت  افزایش  و  داخلی  تولیدات  رشد 

ایرانی
معاون اتحادیه لوازم خانگی مشهد افزود: یکی از نقاط قوت 
بازار لوازم خانگی ایران در سال های اخیر، رشد چشمگیر 
تولیدات داخلی بوده است. با سرمایه گذاری های انجام شده، 
تولید محصولاتی نظیر یخچال، فریزر، ماشین لباسشویی و 
ظرفشویی به سطح قابل توجهی از کیفیت رسیده است. بر 
اساس آمار، در حال حاضر ۹۰ درصد محصولات داخلی 
دارای خدمات پس از فروش معتبر هستند و ضمانت نامه های 

آن ها نیز از ۱۸ ماه به ۲۴ ماه افزایش یافته است.
فناوری  سطح  کرد:  اظهار  پیشرفت ها  این  به  اشاره  با  وی 
نمونه های  با  درصد   ۹۰ تا  داخلی  محصولات  کیفیت  و 
خارجی رقابت پذیر است. همچنین شبکه گسترده خدمات 
پس از فروش، از مهم ترین مزایای این محصولات محسوب 

می شود.
فرهنگ مصرف و تأثیر آن بر بازار

لوازم خانگی، ضعف  بازار  اساسی در  از چالش های  یکی 
در فرهنگ حمایت از تولید ملی است که در همین رابطه 
مشهد  لوازم خانگی  اتحادیه  بازرس  نیکوزاده،  تقی  محمد 
برخی  متأسفانه  کرد:  اظهار  مهر  خبرنگار  با  گفتگو  در 
مصرف کنندگان به دلیل علاقه به برندهای خارجی، همچنان 
که  حالی  در  می آورند،  روی  قاچاق  کالاهای  خرید  به 
بسیاری از این محصولات اصل نیستند و فاقد خدمات پس 

از فروش معتبر هستند.
بازرس اتحادیه لوازم خانگی مشهد همچنین به تأثیر عوامل 
اقتصادی بر گسترش قاچاق اشاره کرد و افزود: بیش از ۷۰ 
درصد مصرف کنندگان به دنبال بهترین ارزش خرید هستند. 
این افراد معمولًا کالایی با قیمت مناسب و کیفیت قابل قبول 
را ترجیح می دهند. اما درصد کمی از مردم صرفاً به دلیل 
علاقه به برندهای لوکس خارجی، به خرید کالاهای قاچاق 

یا نسخه های تقلبی روی می آورند.
نقش نرخ ارز در قیمت گذاری و قاچاق کالا

بر  تأثیرگذار  عوامل  مهم ترین  از  یکی  ارز  نرخ  نوسانات 
ارز  نرخ   ،۱۴۰۳ سال  در  است.  ایران  خانگی  لوازم  بازار 
نیمایی از ۴۲ هزار تومان به ۶۷ هزار تومان افزایش یافت. 
بلکه  برده،  بالا  را  تولید  هزینه  تنها  نه  قیمت  افزایش  این 
قیمت کالاهای خارجی را نیز به شدت افزایش داده است، 
لوازم خانگی مشهد در  اتحادیه  رضا رزقیان، رئیس سابق 
گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: افزایش نرخ ارز موجب 
شده است که کالاهای بی کیفیت و غیر اصل با قیمت های 
به دلیل  این کالاها  بازار عرضه شوند.  به  به ظاهر مناسب 
نداشتن اصالت، گارانتی معتبر و خدمات پس از فروش، در 

نهایت به ضرر مصرف کننده تمام می شوند.
چالش های نظارت بر فضای مجازی

از  یکی  به  اجتماعی  شبکه های  و  آنلاین  فروشگاه های 
مهم ترین کانال های فروش کالاهای قاچاق تبدیل شده اند. 
به گفته مهدی صامدی، فعال صنف لوازم خانگی مشهد در 
استفاده  با  سودجویان  کرد:  اظهار  مهر  خبرنگار  با  گفتگو 
قاچاق  کالاهای  مجازی،  فضای  در  نظارتی  از ضعف های 
این  می رسانند.  فروش  به  بالاتر  قیمت های  با  را  تقلبی  و 
مسئله به ضرر مصرف کنندگان و تولیدکنندگان داخلی تمام 
می شود.فعال صنف لوازم خانگی مشهد همچنین به اهمیت 
نظارت بیشتر بر فروشگاه های آنلاین اشاره کرد و افزود: در 
فروش  فعالیت وب سایت های  بر  نظارتی  هیچ  حال حاضر 
لوازم خانگی وجود ندارد. این مسئله باعث شده است که 

مصرف کنندگان بازنده اصلی این معاملات باشند.

تبدیل مرکز تحقیقات گلستان به قطب 
علمی کشاورزی در شمال کشور

جاده های لرستان 
چشم به راه اعتبارات ملی

با  کشاورزی  ترویج  و  آموزش  تحقیقات،  سازمان  معاون 
اشاره به ظرفیت های منحصربه فرد استان گلستان در حوزه 
برای  جامع  راه  نقشه  یک  تدوین  خواستار  کشاورزی، 
فعالیت های پژوهشی در این استان شد. حسین فرازمند، در 
آموزشی  و  تحقیقات  مرکز  رئیس  معارفه  و  تودیع  مراسم 
اهمیت  به  اشاره  ضمن  گلستان  طبیعی  منابع  و  کشاورزی 
ویژه استان گلستان در تولید محصولات کشاورزی کشور 
و  اقلیمی  بالای  بسیار  تنوع  با  استانی  گلستان  کرد:  اظهار 
تولیدات متنوع کشاورزی است و همین موضوع وظیفه ما 
مرکز  اینکه  بیان  با  می کند.وی  دوچندان  استان  این  در  را 
تحقیقات گلستان باید به یک الگو در سطح ملی تبدیل شود، 
کشاورزی  تحقیقات  مرکز  تخصصی  و  علمی  بدنه  گفت: 
تحقیقاتی،  پروژه   ۲۰۰ از  بیش  اجرای  پشتوانه  با  گلستان، 
آورده  فراهم  استان  پایدار  توسعه  برای  بزرگی  ظرفیت 
با برنامه ریزی هدفمند  انتظار داریم این مرکز  است. امروز 
و دقیق، نه تنها پاسخگوی نیازهای کشاورزی استان باشد، 
در  مهم  تصمیم سازی های  مرجع  نیز  ملی  مقیاس  در  بلکه 
سازمان  گیرد.معاون  قرار  طبیعی  منابع  و  کشاورزی  حوزه 
به  اشاره  با  کشور  کشاورزی  ترویج  و  آموزش  تحقیقات، 
لزوم تقویت ارتباط میان مرکز تحقیقات و بخش های اجرایی 
استان، گفت: همکاری تنگاتنگ با سازمان جهاد کشاورزی 
تا  ما کمک می کند  به  مرتبط،  گلستان و سایر دستگاه های 
و  تولید  چرخه  وارد  سرعت  به  را  پژوهشی  خروجی های 

بهره برداری کنیم. 

پروژه های راه سازی و چهارخطه های لرستان برای تکمیل، 
چشم به راه اعتبارات ملی دوخته اند.

 لرستان در قلب کریدور شمال به جنوب و غرب کشور 
از  زائران  درصد   ۵۰ از  بیش  اربعین  ایام  در  دارد؛  قرار 
جاده های این استان تردد می کنند و بهسازی و ایمن سازی 
انکاری  قابل  غیر  اهمیت  از  لرستان  مواصلاتی  محورهای 

برخوردار است.
پروژه های راه سازی لرستان چشم به راه منابع ملی

نیمه کاره  قدیمی  پروژه های  که  است  حالی  در  این 
راه سازی از یک سو و عدم بهسازی و تعریض محورهای 
پرتردد از سوی دیگر به تصادفات رانندگی در این استان 

دامن زده است.
زیرساخت های  توسعه  و  ساخت  شرکت  کم توجهی 
حمل ونقل به بهبود وضعیت راه های لرستان طی سال های 
نیمه کاره موجب  به جاماندن حجم زیادی پروژه  گذشته و 
فوتی  استان شاهد وقوع تصادفات  شده که در جاده های 
لرستان  انتقاد مردم  باشیم، موضوعی که  و جرحی زیادی 

در پی داشته است.
زیرساخت های  توسعه  و  ساخت  شرکت  کم توجهی  این 
لرستان  چهارخطه  پروژه های  که  شده  موجب  حمل ونقل 
در بن بست کمبود اعتبار متوقف شوند و باگذشت سال ها 

همچنان عمده آنها نیمه تمام باقی مانده اند.
»پلدختر«  و  »کوهدشت«  »نورآباد«،  چهارخطه های 

نیمه تمام همچنان 
لرستان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل  شاکرمی  بهزاد 
و  راه سازی  پروژه های  داشت:  اظهار  مهر،  با  دراین رابطه 
نیازمند  تکمیل  برای  حاضر  حال  در  لرستان  چهارخطه 

اعتبارات هستند.
وی با بیان اینکه یکی از مهم ترین پروژه های لرستان که در 
خرم آباد  جاده  از  کیلومتر   ۱۲ بوده،  تکمیل  برای  اولویت 
این  از  دیگر  یکی  همچنین  کرد:  عنوان  است،  نورآباد   -
پروژه های اولویت دار برای تکمیل، پنج کیلومتر باقی مانده 

از چهارخطه خرم آباد - کوهدشت است.
این  از  دیگر  یکی  لرستان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
و  تکمیل  نیازمند  که  را  استان  در  چهارخطه  پروژه های 
کرد  عنوان  پلدختر   - خرم آباد  جاده  همه  را  بوده  اعتبار 
از جاده داران - دورود و داران -  افزود: ۱۰ کیلومتر  و 
نیازمند  و  نشده  تکمیل  هنوز  که  باقی مانده  نیز  الیگودرز 

اعتبار هستند.
شاکرمی، بیان داشت: این پروژه های راه سازی و چهارخطه 
کوهدشت،   - خرم آباد  و  نورآباد   - خرم آباد  به خصوص 

دارای پیشرفت فیزیکی بالایی هستند.
گذشته  سال  یک  در  لرستان  راه سازی  پروژه های  به 

اعتباری تزریق نشده است
وی با تأکید بر اینکه متأسفانه طی یک سال گذشته منابع 
تزریق  استان  راه سازی  پروژه های  این  به  آن چنان  مالی 
به  منتهی  چهارخطه  پروژه های  در  ما  گفت:  است،  نشده 

مرکز لرستان حدود هزار میلیارد تومان بدهی داریم.
مدیرکل راه و شهرسازی لرستان، ادامه داد: باید منابع مالی 
به کمک ما بیاید تا ما بتوانیم پروژه ها را به اتمام برسانیم.

محورهای  و  پرخطر  کریدورهای  اینکه  بیان  با  شاکرمی 
حادثه خیز در استان را شناسایی کرده ایم، افزود: در حال 
در  پروژه ها  این  اجرای  برای  پیمانکاران  با  قرارداد  عقد 

استان هستیم.
تخصیص های ملی باید از راه برسد

لرستان،  در  ما  راه سازی  پروژه های  مهم ترین  گفت:  وی 
جدا از چهارخطه ها، مربوط به شهرستان کوهدشت شامل 
زانوگه«  »سه راهی   - کوهدشت  »اسلام آباد«،   - »بابازید« 
اینکه  بر  تأکید  با  لرستان  شهرسازی  و  راه  است.مدیرکل 
کرده ایم،  تعریف  را  متفاوتی  پروژه های  محور  این  در 
هستند.شاکرمی،  فعال  محورها  این  در  پیمانکاران  گفت: 
ادامه داد: بخشی از مناقصه های پروژه های راه سازی نیز در 
حال برگزاری است، منتها می طلبد که منابع مالی به استان 
تزریق شود.وی با تأکید بر اینکه نکته خیلی مهم این است 
که منابع مالی این پروژه های راه سازی لرستان، منابع ملی 
است و استانی نیست، گفت: می طلبد نمایندگان مردم در 
ملی  تخصیص های  که  کنند  تلاش  گذشته،  مانند  مجلس 
اختصاص  استان  چهارخطه  و  راه سازی  پروژه های  این 
در  ناگوار  تصادفات  وقوع  گزارش،  کنند.بنابراین  پیدا 
جاده های لرستان به دلیل عدم چهارخطه شدن و تعریض 
رسانه ها  و  مردم  سوی  از  بارها  که  است  موضوعی  آنها، 
این  تکمیل  که  می طلبد  و  است  گرفته  قرار  انتقاد  مورد 
طرح های راه سازی مورد توجه جدی مسئولان قرار بگیرد.

پیوند سرمایه گذاری و تولید برای ایجاد اشتغال و توسعه پایدار در مازندران

 نامگذاری سال ۱۴۰۴ از سوی رهبر معظم انقلاب به عنوان 
»سرمایه گذاری برای تولید« و تعیین سه محور اساسی »امنیت، 
سلامت و رفاه« برای تحقق این امر از سوی استاندار مازندران 
به باور کارشناسان این استان را در مسیر تحقق توسعه پایدار 

قرار خواهد داد.
استانی،  راهبردهای  با  ملی  شعار  تطبیق  نحوه  بررسی  در 
سیاست گذاری های لازم و برنامه های عملیاتی برای پیشبرد 
این اهداف می توان از جهات مختلف به این مساله پرداخت 
که از آن جمله تحلیل محتوایی و راهبردی و تطبیق شعار ملی 

با راهبردهای استانی است.
توسعه  و  اقتصادی  رشد  اساس  تولید،  برای  سرمایه گذاری 
پایدار است و تحقق این مهم در استان مازندران می تواند منجر 
افزایش  و  عمومی  بهبود سلامت  اقتصادی،  امنیت  ارتقای  به 

رفاه اجتماعی شود.
بخش های  در  گسترده  ظرفیت های  داشتن  با  مازندران  استان 
می تواند،  طبیعی  منابع  و  صنعت  گردشگری،  کشاورزی، 
الگویی برای توسعه اقتصادی مبتنی بر تولید و سرمایه گذاری 

باشد.
برای  زیرساختی  توان  می  را  امنیت  محور  این خصوص  در 
توسعه پایدار برشمرد چرا که امنیت به عنوان یکی از ارکان 
و  اجتماعی  اقتصادی،  امنیت  جمله  از  مختلفی  ابعاد  توسعه، 
زیست محیطی را شامل می شود، که برای تحقق آن اقدامات 

زیر ضروری است.
توسعه امنیت اقتصادی

موانع  کاهش  با  و خارجی  داخلی  از سرمایه گذاران  حمایت 
تبدیلی  صنایع  توسعه  مالیاتی  مشوق های  ارائه  و  اداری 
کشاورزی و شیلاتی برای جلوگیری از خام فروشی و افزایش 

نقل  و  اقتصادی، حمل  زیرساخت های  تقویت  افزوده  ارزش 
و ارتباطات برای تسهیل تجارت وسرمایه گذاری موثر است.

طریق  از  پایدار  شغلی  فرصت های  های  فرصت  ایجاد 
سرمایه گذاری در حوزه های تولیدی، توسعه کسب و کارهای 
کارآفرینی  از  حمایت  و  استان  در  بنیان  دانش  و  نوآورانه 
صنایع  و  گردشگری  کشاورزی  بخش های  ر  زنان  و  جوانان 

خلاق در این زمینه تاثیر خود را دارد.
امنیت زیست محیطی و منابع طبیعی

و  نوین  آبیاری  توسعه روش های  با  آبی  منابع  بهینه  مدیریت 
از  مازندران  مراتع  و  جنگل ها  از  حفاظت  بر  آب  کم  کشت 
های  انرژی  توسعه  جنگل ها  احیای  برنامه های  اجرای  طریق 
تجدیدپذیر برای کاهش آسیب های زیست محیطی ناشی از 
ایجاد  در  که  است  راهبردهایی  جمله  از  نیز  آلاینده  صنایع 

امنیت زیست محیطی و منابع طبیعی می تواند تاثیر گذارد.
محور سلامت؛ ارتقا کیفیت زندگی مردم نیز از دیگر مقوله ها 
است چرا که سلامت عمومی، پیش نیاز توسعه پایدار است و 

در این راستا باید برنامه های زیر اجرا شود.
افزایش ظرفیت بیمارستان ها و مراکز درمانی با مشارکت بخش 
خصوصی، توسعه گردشگری سلامت، با جذب بیماران داخلی 
و خارجی به مراکز درمانی پیشرفته استان، توسعه سبک زندگی 
سالم و پیشگیری از بیماری ها، توسعه ورزش های همگانی و 
ایجاد فضاهای تفریحی و سلامت محورو افزایش آگاهی مردم 
درباره تغذیه سالم وکنترل بیماری ها کاهش آلاینده های زیست 
محیطی برای بهبود کیفیت آب و هوا در این خصوص نقش 

آفرین هستند.
استفاده از فناوری های نوین در سلامت برای توسعه خدمات 
به  روستایی  مناطق  بهتر  دسترسی  برای  دور  راه  از  پزشکی 

حوزه  در  تحقیقاتی  مراکز  تقویت  و  ایجاد  درمانی  خدمات 
بیوتکنولوژی و فناوری های پزشکی پیشرفته است.

توسعه  و  اشتغال  ایجاد  برای  تولید  و  سرمایه گذاری  پیوند 
پایدار در مازندرانهمچنین در محور رفاه فزایش کیفیت زندگی 
و توسعه پایدارکه برای افزایش رفاه اجتماعی در مازندران، 
باید برنامه هایی در حوزه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی اجرا 
شود که از آن جمله توسعه زیرساخت های شهری و روستایی، 
بهبود وضعیت راه ها، حمل و نقل عمومی و مسکن در مناطق 
شهری  هوشمندسازی  پروژه های  اجرای  روستایی،  و  شهری 
برخوردار  کمتر  مناطق  توسعه  عمومی،  خدمات  بهبود  برای 
و  گردشگری  **توسعه  عمرانی  برنامه های  اجرای  طریق  از 
سلامت  روستایی،  دریایی،  گردشگری  توسعه  بومی،  اقتصاد 
واکوتوریسم، و... با سرمایه گذاری در زیرساخت ها، حمایت 
ازصنایع دستی و محصولات بومی برای رونق اقتصاد محلی 
مستقیم  فروش  برای  دیجیتال  و  محلی  بازارهای  ایجاد  و 

محصولات کشاورزی و صنایع دستی است.
کم  خانواده های  از  حمایت  و  اجتماعی  بیمه های  توسعه  با 
درآمد ارائه تسهیلات برای مسکن اقشار آسیب پذیر و اجرای 
برنامه های مهارت آموزی و اشتغال زایی برای گروه های کم 

برخوردار به این مقوله دست یافت.
تحقق اهداف توسعه ای استان مازندران در چهارچوب شعار 
بخش  دولت،  بین  جانبه  همه  همکاری  نیازمند   ۱۴۰۴ سال 

خصوصی و مردم است.
راهبردهایی  این  سازی  اجرایی  برای  کلیدی  پیشنهاداتی 
در  تولید«  برای  سرمایه گذاری  ویژه  کارگروه   « ایجاد  مانند 
استانداری مازندران جهت هماهنگی بین دستگاه های اجرایی، 
تشکیل کمیته های راهبردی در ادارات کل مرتبط جهت تدوین 
برنامه های عملیاتی و پایش مستمر پیشرفت پروژه ها +حمایت 
از سرمایه گذاران و کارآفرینان با ارائه تسهیلات مالی و کاهش 
بروکراسی اداری، استفاده از فناوری های نوین در کشاورزی، 
گردشگری و صنعت برای افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها 
بهبود زیرساخت های بهداشتی و درمانی برای تبدیل مازندران 
پزشکی(  و  درمانی  )تندرستی  سلامت  گردشگری  قطب  به 
گسترش بازارهای داخلی و بین المللی برای محصولات استان 
دیجیتال  بازاریابی  و  الکترونیک  تجارت  توسعه  طریق  از 
+توسعه پروژه های محیط زیستی و استفاده از انرژی های پاک 
افزایش  صنعتی  توسعه  محیطی  زیست  اثرات  کاهش  برای 
از  استفاده  برای  تحقیقاتی  مراکز  و  دانشگاه ها  با  همکاری 
دانش و فناوری در توسعه استان ایجاد بسته های حمایتی ویژه 
حوزه های  در  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاری  جذب  برای 
غذایی(  )امنیت  کشاورزی  و  گردشگری  درمان،  و  بهداشت 
آموزش و فرهنگ سازی عمومی درباره سبک زندگی سالم، 
مدارس،  از طریق رسانه ها،  پایدار  توسعه  و  اجتماعی  امنیت 
سایر  و  اجتماعی  شبکه های  آموزشی،  موسسات  دانشگاه ها، 
می تواند،  مازندران  فوق  سیاست های  اجرای  که  است  موارد 
در سال ۱۴۰۴ به استانی پیشرو در »سرمایه گذاری برای تولید« 
تبدیل شده و« امنیت، سلامت و رفاه »را برای مردم خود به 

ارمغان آورد.

بهار نارنج شیراز؛ از رویای جهانی تا تاراج محلی
 شیراز در فصل بهار، همچون نگینی درخشان، تاج گل های 
نارنج را بر سر می گذارد؛ عطری که از کوچه باغ های قدیمی 
تا قلب تاریخی این شهر پیچیده و جهان را مبهوت خود کرده 
است اما امروز، این تاج گل های سپید، نه نمادی از شکوه، که 
نشان زخمی بر پیشانی طبیعتی است که بی صدا فریاد می زند: 
رویای جهانی بهار نارنج، در چنگال بی رحمِ تاراجی محلی، 

رنگ می بازد.
 شیراز، شهری که نامش با شعر، تاریخ و باغ های سرسبز گره 
خورده، قرن هاست میزبان درختان نارنجی است که بهارشان 
را با هزاران گل سپید جشن می گیرند. عطر این گل ها نه تنها 
در ادبیات و فرهنگ ایران ریشه دوانده، بلکه به نمادی جهانی 
رویای  این  اکنون،  اما  بود  شده  تبدیل  پایدار  گردشگری  از 

شیرین، در تقابل با واقعیتی تلخ قرار دارد.
امروز صحنه  بودند،  شیراز  فخر  مایه  روزی  که  نارنجستان ها 
و  گل ها  بی امان  چیدن  شاخه ها،  شکستن  روزمره  تکرارِ 
نگاه های بی تفاوت گردشگران و متولیانی است که گویی از یاد 

برده اند این گل ها، تنها عطر نیستند؛ نفسِ هویت یک شهرند.
بی پروا،  دستان  با  محلی  سودجویان  و  گردشگران  مسافران، 
به جای  تا  از شکفتن کامل می چینند  پیش  را  نارنج  گل های 
گردشگری  جاذبه های  یا  بها  گران   اسانس های  به  تبدیل 

ماندگار، در سبدِ محصولات کم ارزشِ زودگذر جای گیرند.
و  می شکنند  یادگاری  برای  را  شاخه ها  ناآگاه،  گردشگران 
را  تکمیلی  صنایع  بی آنکه  مسئولان،  نیم بندِ  برنامه ریزی های 
تقویت کنند، تنها شاهد تباهی این میراث سبز هستند. اینجا، 
میتواند  که  عطری  همان  دارد:  وجود  کننده ای  خیره  تضادِ 
بی اعتنایی گم  مسیر  در  امروز  کند،  متحول  را  فارس  اقتصاد 
ورطه  به  جهانی،  رویای  اوج  از  نارنج،  گل های  و  می شود 

غارت محلی سقوط کرده اند.
بهار نارنج را زنان شیرازی، مربا می کنند و قدیمی ترها به خوبی 
شیوه  گرفتن عرق بهار نارنج را از آن آموخته اند. افشره)عرق( 
بهار نارنج، آرام بخش است و یک مسکن مطلوب برای کسانی  
می دهند.  کف  از  عنان  و  می شوند  ناراحت  سریع  که  است 
همچنین خواب آور است برای کسانی  که خواب به سختی راه 

به چشمشان می یابد.
کاربرد درمانی و دارویی بخش های مختلف میوه، برگ و بهار 
نارنج و تولید محصولات متنوع از جمله اسانس، آب نارنج، 
دیگر  از  غیره  و  صنعتی  محصولات  و  شربت  و  مربا  انواع 

مزایای این درخت همیشه سبز است.
غذایی  صنایع  برای  توجه  قابل  ظرفیتی  می تواند  نارنج  بهار 
باشد و این قابلیت را دارد که با سرمایه گذاری و بالفعل شدن، 
درآمد مناسبی را به ارمغان آورد اما این ظرفیت نیز همچون 
موارد دیگری از ظرفیت های کشاورزی استان به دلیل کمبود 

صنایع تبدیلی از کف می رود و در استان مغفول مانده است.
با وجود اینکه شیراز به باغ های نارنج و بهار نارنج آن معروف 
است اما هیچ گونه برندسازی نشده و احتمال می رود در سایه 
برخی کم کاری ها استان های دیگر گوی سبقت بهره برداری از 

این محصول را نصیب خود کنند.
مناسبی  برنامه  از جمله شهرداری  این شهر هم  متولیان  دیگر 
در  و  ندارد  برکت  و  خیر  پر  درختان  این  از  حفاظت  برای 
سایه این کمبودها شاهد مرگ تدریجی این درختان در شهر 

خواهیم بود.
درصد   ۱۱.۲ تولید  وجود  با  شیراز  داشت  نظر  در  باید  البته 
غذای کشور در مجموع در جایگاه دوم تولیدات کشاورزی 
حوزه  در  اساسی  زیرساختی  ضعف  اما  دارد  قرار  کشور 

کشاورزی از جمله نبود صنایع تبدیلی دارد و با توجه به شعار 
امر در  نگاه ویژه متولیان  نیازمند  این حوزه  امسال،  راهبردی 

مقوله سرمایه گذاری است.
درخت نارنج در فارس قدمت ۵۰۰ ساله دارد

برای اطلاع از ظرفیت های فارس در تولید بهار نارنج به سراغ 
بهار  از برداشت  او  رئیس سازمان جهاد کشاورزی رفتیم که 
نارنج در سطحی قریب به یک هزار و ۳۵۰ هکتار از باغ های 
این استان خبر داد و گفت: حدود ۴۰۰ هکتار از این سطح باغ 
تجاری و مابقی باغ های سیاحتی، گردشگری و یا در بوستان ها 

و فضاهای سبز شهری است.

امسال  پیش بینی ها  اساس  بر  کرد:  تصریح  دهقان پور  مجتبی 
۸۱۰ تن بهار نارنج )به صورت ترَ( در باغ های استان فارس 
تولید می شود که ارزش اقتصادی افزون بر پنج هزار و ۶۷۰ 

میلیارد ریال دارد.
ساله   ۵۰۰ قدمت  فارس  در  نارنج  درخت  اینکه  بیان  با  وی 
جهرم،  شهرستان های  در  باغ ها  سطح  بیشترین  افزود:  دارد، 

خفر، کازرون، شیراز و قیروکارزین قرار دارد.
 ۶۳ اینکه  به  اشاره  با  فارس  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
در  تن   ۳۸۷ و  هزار   ۸۱ ظرفیت  با  عرق گیری  صنعتی  واحد 
استان فارس فعالیت می کند، گفت: در واحدهای عرق گیری از 

بهار نارنج، انواع عرقیات و اسانس تولید می شود.
حوزه  کشورهای  به  نارنج  بهار  فرآورده های  صادرات 

خلیج فارس و کشورهای اروپایی
وی با اشاره به اینکه هر یک کیلوگرم عرق از سه کیلوگرم بهار 
نارنج تولید می شود، اضافه کرد: سالانه بخشی از فرآورده های 
بهار نارنج از جمله عرقیات و مربا به کشورهای حوزه خلیج 

فارس و کشورهای اروپایی صادر می شود.
دومین  مازندران،  از  بعد  فارس  استان  کرد:  بیان  دهقان پور 

استان تولیدکننده نارنج و بهار نارنج در کشور است.
اقلیم  دلیل  به  گفت:  فارس  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
به  نسبت  بودن رطوبت هوای شیراز  پایین تر  و  معتدل شیراز 
بالاتری  بیشتر و کیفیت  نارنج شیراز عطر  بهار  شمال کشور، 

نسبت به بهار نارنج استان های شمالی دارد.
وی افزود: درختان نارنج موروث ارزشمند در استان فارس و 
شهر شیراز است بنابراین توصیه می شود مردم با مراقبت کامل 
از شاخه های درختان به صورت دست چین و به دور از وارد 
کردن هرگونه ضربه که منجر به شکسته شدن یا آسیب رسیدن 

به درختان شود اقدام به برداشت کنند.
نگرانی برخی شهروندان شیرازی از تاراج بهار نارنج

و  از شهروندان  برخی  نیز گفت:  از شهروندان شیرازی  یکی 
میهمانان برای چیدن بهار نارنج، با شکستن شاخه ها یا آسیب 

رساندن به درختان باعث تخریب و از بین رفتن آن ها می شوند.
این بانو ادامه داد: باید در هنگام چیدن بهار نارنج از آسیب 
شیراز  بهاری  سوغات  شود،  خودداری  ها  شاخه  به  رساندن 

نباید به تهدیدی برای سلامت درختان نارنج تبدیل شود.
یک شهروند دیگر نیز تاکید کرد: روزانه، افراد سودجویی به 
صورت بی رویه این بهار نارنج ها را به طور کامل می چینند و 

هیچ نظارتی هم بر این موضوع وجود ندارد.
متولی  ارگان های  دیگر  و  شهرداری  می طلبد  داد:  ادامه  وی 
اندک  بهای سود  به  این ظرفیت  وارد عمل شوند و نگذارند 

به تاراج برود.
چنانچه این وضعیت ادامه پیدا کند این درختان در سطح شهر 
آسیب جدی می بینند و دیگر شمیم خوش رایحه بهار نارنج 

کمتر به مشام مان خواهد رسید.
زورمان به مردم آویزان به درختان بهار نارنج نمی رسد/

رسانه ها پای کار بیایند
کلانشهر  در  نارنج  درختان  حفظ  در  که  بخش هایی  از  یکی 
شیراز مسئولیت مستقیم دارد شهرداری این کلانشهر است که 
در این ارتباط به سراغ رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز 
شهری شهرداری شیراز رفتیم که او با اشاره به وجود درختان 
افزود:  معابر  و  باغ ها  در  شیراز  شهر  سطح  در  زیادی  نارنج 
اواسط فروردین و اردیبهشت این درختان مملو از بهار نارنج 
هستند و افراد زیادی اقدام به چیدن آن می کنند، حتی تعدادی 

هم به درختان آویزان و شاخه های این درختان را می شکنند.

این زمینه پای  بیان کرد: می طلبد رسانه ها در  حمید کشتکار 
کار بیایند و با فرهنگ سازی افراد را از چیدن بی رویه این بهار 

نارنج ها و شکستن درختان منع کنند.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری شیراز 
تاکید کرد: برخی مردم در معابر عمومی اقدام به چیدن بهار 
هم  محصور  باغ های  در  می کنند؛  بی رویه  صورت  به  نارنج 
روزانه شاهد همین امر هستیم و به رغم هشدارها برای حفاظت 
از این درختان زورمان به افراد در محیط های محصور نمی 

رسد چه برسد در معابر.
تبدیل  آستانه  در  امروز  شیراز،  نارنج  گل های  جهانی  رویای 
بر  را  انسان ها  بی تدبیری  ردپای  که  است  کابوسی  به  شدن 
نماد  این گل ها که می توانستند  پیشانی طبیعت حک می کند. 
باشند، اکنون  اقتصاد مقاومتی  پایدار و  هم زیستیِ گردشگری 
صنایع  نبود  مدت،  کوتاه  سودجوییِ  ناسالمِ  چرخه  قربانی 

تبدیلی و برنامه ریزی های ناپایدار شده اند.
مسئولان محلی اگرچه بارها از ظرفیت های بی نظیر این میراث 
بازدارنده،  قوانین  فقدان  عمل،  در  اما  گفته اند،  سخن  طبیعی 
نظارت مؤثر و سرمایه گذاری برای ایجاد زنجیره ارزش افزوده، 
سال  هر  که  کرده  تبدیل  غارتی  صحنه  به  را  نارنجستان ها 
عمیق تر می شود.از سوی دیگر، آگاهی نداشتن گردشگران از 
آسیب های چیدن بی رویه گل ها و شکستن شاخه ها، آتش این 
فاجعه را تندتر می کند.با این حال، هنوز امیدی کوچک باقی 
آموزش جوامع  گیری،  اسانس  با  مرتبط  احیای صنایع  است: 
به  نارنجستان ها  تبدیل  و  حفاظت،  در  مشارکت  برای  محلی 

»میراث زنده ای« که اقتصاد و اکولوژی را همسو کند.
گل های نارنج شیراز، اگر امروز به حال خود رها شوند، فردا 
تنها خاطره ای خواهند بود در دفتر خاطرات شهری که روزی 
عطرش جهان را مسحور می کرد. شاید وقت آن است که پیش 
از آنکه آخرین شکوفه ها بریزند، فریاد این درختان را بشنویم؛ 

فریادی که می گوید: »نجات ما، نجات هویت شیراز است«.
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انوشیروانی: 
جوانان اتفاقات اسپانیا را جبران کنند
 پاداش ها آخر ماه پرداخت می شود

چهار گزینه سرمربیگری تیم امید 
مشخص شدند؛ 

فشار به تاج برای سرمربی خاص!

فصل برای پرسپولیس در حالی به پایان می رسد که این تیم 
در موقعیتی متفاوت نسبت به تمام سال های گذشته قرار گرفته 

است.احتمال بزرگترین لیست جدایی در پرسپولیس!
لیگ برتر ایران در حالی به روزهای پایانی خود نزدیک شده 
که پرسپولیس مانند لیگ بیست و یکم، شانس چندانی برای 
قهرمانی ندارد و از این رو، گمانه زنی در مورد نقل و انتقالات 
این تیم بالا گرفته و هرروز شایعات و اخبار در مورد آینده این 
تیم در فضای مجازی و رسانه ای منتشر می شود که البته حالا 
در فاصله چند ماه تا شروع رسمی بازار تابستانی، نمی تواند 
واقعیت قطعی باشد.با این حال نکته مهم و مخرج مشترک تمام 
تغییرات  آینده پرسپولیس،  پیشبینی ها در مورد  گمانه  زنی ها و 
اساسی و بنیادینی است که به رهبری اسماعیل کارتال در این 
تیم انجام خواهد شد، کسی که بارها نسبت به اسکواد تیمش 
این  بازیکنان  بالای  به سن  همچنین  و  کرده  نارضایتی  اعلام 
تیم اشاره داشته تا به این ترتیب مشخص شود او قصد دارد 

تغییرات زیادی را در تیمش ایجاد کند.
 7 خرید  امکان  پرسپولیس  ایران،  برتر  لیگ  قوانین  اساس  بر 
بازیکن   6 همچنین  و  داشت  خواهد  را  برتری  لیگ  سهمیه 
خارجی را هم می تواند به خدمت بگیرد که باید یکی از آنها 
آسیایی باشد. همچنین قرمزها میتوانند 20 بازیکن بزرگسال را 
در فهرست خود ثبت و دو بازیکن زیر بیست و پنج ساله را به 

لیست خود اضافه کنند.
قرارداد12نفربهپایانمیرسد

از بین بازیکنان بزرگسال تیم پرسپولیس که شامل 19 بازیکن 
است، قرارداد دوازده بازیکن در پایان فصل به اتمام خواهد 
 30 بالای  بازیکنان  نفرات  این  همه  اینکه  جالب  نکته  رسید. 
سال هستند که میانگین سنی تیم پرسپولیس را بالاتر بردند. این 
بازیکنان شامل چهار کاپیتان این تیم می شوند که وحید امیری 
با 37 سال مسن ترین بازیکن تیم پرسپولیس محسوب می شود. 
همچنین عیسی آل کثیر و سروش رفیعی دو بازیکن 35 ساله 
تیم پرسپولیس هستند که بعد از امیری مسن ترین بازیکنان این 

تیم به حساب می آیند.
سوالبزرگدرمورد3خارجی

پرسپولیس هم اکنون پنج بازیکن خارجی در اختیار دارد که 
برای  اورونوف  اوستون  و  گندوز  الکسیس  دورسون،  سردار 
فصل آینده تحت قرارداد هستند اما قرارداد گئورگی گولسیانی 
و ایوب العملود در پایان فصل به اتمام خواهد رسید. باتوجه 
به اینکه سهمیه نبیل باهویی برای فصل آینده بازخواهد گشت، 
خدمت  به  را  خارجی  بازیکن  یک  میتواند  کارتال  اسماعیل 
لیست  در  هم  را  گئورگی  و  ایوب  او  دارد  امکان  اما  بگیرد 
بازیکن  سه  با  پرسپولیس  ترتیب  این  به  تا  نگذارد  تمدیدی 

خارجی جدید ترکیبی تازه را به دست بیاورد.
درانتظارتصمیمکارتالبرای7بازیکن

از  حتی  که  است  این  پرسپولیس  لیست  مورد  در  مهم  نکته 
بین بازیکنانی که برای فصل آینده قرارداد دارند، ممکن است 
بنده  نفرات محمد خدا  این  بین  در  بازیکن جدا شوند.  چند 
همراه  به  علیپور  علی  و  محمدی  میلاد  دورسون،  سردار  لو، 
تیم  اصلی  ترکیب  در  که  هستند  بازیکنانی  گندوز  الکسیس 
کارتال قرار گرفتند و از این رو شانس بالایی خواهند داشت 
تا برای فصل آینده هم در ترکیب تیم پرسپولیس به کار خود 

ادامه بدهند.
فروشبرایدرآمدزایی،شایدالکسیس

در مورد الکسیس گندوز اگرچه او برای دو فصل دیگر تحت 
قرارداد پرسپولیس است اما امکان دارد او هم به لیست جدایی 
اضافه شود. باتوجه به اینکه پرسپولیس تنها امکان خرید شش 
عنوان  به  نیز  اورونوف  و  داشت  خواهد  را  خارجی  بازیکن 
لیست دارد و سردار  این  ثابتی در  باشگاه جایگاه  فوق ستاره 
او  تا  است  کارتال  اسماعیل  موردعلاقه  مهاجم  هم  دورسون 
امکان خرید چهار بازیکن دیگر را داشته باشد. به این ترتیب 
الکسیس که به گلر ثابت الجزایر تبدیل شده، احتمال دارد به 
بازار  در  بیشتری  آفرینی  نقش  امکان  کارتال  تا  برسد  فروش 

تابستانی داشته باشد.
پرسپولیسبامدافعانشچهمیکند؟

به جز میلاد محمدی، قرارداد همه مدافعان تیم پرسپولیس به 
پایان خواهد رسید تا اسماعیل کارتال امکان تغییر و تحولات 
به  باتوجه  باشد.  داشته  تیمش  دفاعی  ترکیب  در  را  جدی 

العملود، قرارداد او تمدید نخواهد  مصدومیت پرتعداد ایوب 
در  پرسپولیس  تیم  قرارداد  عقد  به  راست  مدافع  یک  و  شد 
با  کارتال  که  دید  باید  دفاعی  خط  مرکز  برای  اما  می آید 
گولسیانی، کنعانی، پورعلی گنجی و فرجی چه خواهد کرد و 

چه تصمیمی در این مورد خواهد گرفت.
جوانسازیدرانتظارخطمیانیپرسپولیس

به جز محمد خدابنده لو و سعید مهری و البته اوستون اورونوف، 
همه بازیکنان خط میانی پرسپولیس بالای 30 سال دارند و به 
انتظار خط هافبک پرسپولیس  تغییرات کاملی در  همین دلیل 
خواهد بود. سروش رفیعی )35(، وحید امیری )37(، مسعود 
ریگی )34(، امید عالیشاه )33(، فرشاد احمدزاده )32( و سعید 
صادقی )30( بازیکنانی هستند که قراردادشان به پایان خواهد 

رسید و کارتال باید در موردشان تصمیم بگیرد.
خطحملهباسردار،علیپوروچهکسی؟

خط تهاجم پرسپولیس این فصل سردار دورسون و علی علیپور 
را به عنوان عناصر اصلی نیم فصل دوم در ترکیب خود داشته 
که هر دو عملکرد خوب و قابل دفاعی را از خود نشان دادند. 
عیسی آل کثیر مهاجم سالخورده قرمزها که این فصل سه گل 
در لیگ برتر زده نیز قراردادش به پایان خواهد رسید. اما نکته 
مهم این است که در صورت جدایی عیسی، پرسپولیس باید 
حداقل یک مهاجم به خدمت بگیرد که البته در صورت کسب 

سهمیه آسیایی، این تعداد افزایش خواهد یافت.
که  بازیکنانی  احتساب  با  پرسپولیس  بزرگسالان  لیست 
قراردادشان به پایان خواهد رسید، در فصل آینده به این شرح 

است:
خط دروازه: الکسیس گندوز )29(

پورعلی گنجی  میانی: گئورگی گولسیانی )33(، مرتضی  دفاع 
)32(، حسین کنعانی )31(، فرشاد فرجی )31(

دفاع کناری: ایوب العملود )31(، میلاد محمدی )30(
هافبک: سروش رفیعی )35(، مسعود ریگی )34(، میلاد سرلک 

)31(، سعید مهری )26(، محمد خدا بنده لو )25(
وینگر: وحید امیری )37(، امید عالیشاه )33(، فرشاد احمدزاده 

)32(، سعید صادقی )30(، اوستون اورونوف )25(
علی   ،)33( دورسون  سردار   ،)35( کثیر  آل  عیسی  مهاجم: 

علیپور )29(
به این ترتیب پرسپولیس برای فصل آینده 20 بازیکن بزرگسال 
در فهرست خود خواهد داشت. آنها برای استفاده از 7 سهمیه 
کنار  را  بازیکنان  این  از  نفر   7 باید  خود  برتری  لیگ  خرید 
بگذارند تا به این ترتیب جدایی بزرگ در انتظار این تیم قرار 

داشته باشد و کارتال در معرض تصمیمات مهم قرار بگیرد.
نکته مهم این است که با تصور حفظ سردار دورسون، اوستون 
اورونوف و الکسیس گندوز، پرسپولیس باید سه بازیکن دیگر 
را هم کنار بگذارد تا بتواند سه بازیکن خارجی جدید را به 

عقد قرارداد خود در بیاورد.
به عبارتی حداقل 10 بازیکن از لیست پرسپولیس جدا خواهند 
شد و این تازه در شرایطی است که پرسپولیس نخواهد نفرات 
لژیونر نظیر صادق محرمی، علی قلی زاده و... را که نامشان 

مطرح شده، به خدمت بگیرد.
و  جذاب  فصل  یک  پرسپولیس  می رسد  نظر  به  حال  هر  در 
هیجان انگیز را در بازار تابستانی پیش رو خواهد داشت و نسل 

جدیدی از بازیکنان در ترکیب این تیم قرار خواهند گرفت.

حق  تیم  این  هوادران  می گوید  پرسپولیس  گرجستانی  مدافع 
دارند به خاطر نتایج ناراحت باشند.

پرسپولیس  روزهای  این  شرایط  درباره  گولسیانی  گئورگی 
شانس این تیم برای کسب سهمیه لیگ نخبگان آسیا به صحبت 
بر  را  مسئولیت عملکرد خود  بازیکنان  او می گوید  پرداخت. 

عهده می گیرند.
*ابتدادرموردوضعیتپرسپولیسصحبتکنید.اوضاع
چطوراست؟بهنظرمیرسدشانسقهرمانیتیمتانبسیار

کمشدهاست.
بله، درست است که شرایط در مورد قهرمانی سخت تر شده 
است. اخیراً امتیازهای مهمی را از دست داده ایم و طبیعتاً این 
و  است  فوتبال  این  اما  است.  گذاشته  تأثیر  ما  شانس  روی 
ما  بیفتد.  اتفاق  است  ممکن  چیزی  هر  فصل  پایان  سوت  تا 
حرفه ای هستیم و وظیفه ما این است که تا آخر بجنگیم، هر 

چقدر هم که این شانس کم باشد.
*دردوبازیاخیرمقابلشمسآذرواستقلالخوزستان
این چرا بگیرید. خوبی نتیجه و شوید پیروز نتوانستید

اتفاقافتاد؟
این دو مسابقه کاملًا متفاوت بودند، اما در هر دو بازی در لحظه 
آخر به مشکل خوردیم چه در تمام کنندگی موقعیت هایمان و 

مراحلی  تیمی  مواقع حساس. هر  تمرکزمان در  چه در حفظ 
را پشت سر می گذارد و همیشه همه چیز آنطور که باید رقم 
نمی خورد. ما اشتباهات خود را در داخل تیم تجزیه و تحلیل 

کرده ایم و سخت کار می کنیم تا قوی تر به کورس برگردیم.
نتیجهبددرحالیرقمخوردکهپرسپولیس *ایندو
دربازیهایقبلیخوبکارکردهبودوشانسزیادی
تعطیلات از بعد پرسپولیس چرا داشت. قهرمانی برای

دچارافتشد؟
گاهی اوقات پس از یک وقفه، کمی زمان می برد تا دوباره به 
ریتم خوب خود برگردید. ما قبل از تعطیلات در شرایط خوبی 
بودیم و بعد از تعطیلات این روند خوب ما مختل شد. این یک 
بهانه نیست، فقط یک واقعیت در ورزش است. ما در تلاشیم 
تا هر چه سریعتر آن شرایط خوب را به دست بیاوریم و فصل 

را در بهترین جایگاه ممکن به پایان برسانیم.
*ازدستدادنشانسقهرمانیباعثناراحتیهواداران
پرسپولیسازعملکردتیمشدهاست.آنهاعلیهبازیکنان
ورضادرویشمدیرعاملباشگاهپرسپولیسشعاردادهاند.

نظرتدرمورداینموضوعچیست؟
من کاملًا ناراحتی هواداران را درک می کنم. پرسپولیس یک 
باشگاه بزرگ با هواداران پرشور است و آنها انتظار دارند ما 

عنوان  به  ما  است.  آنها  به حق  موضوع  این  و  بگیریم  نتیجه 
بازیکن مسئولیت خودمان را می پذیریم. ما احساسات آنها را 
درک می کنیم و این انگیزه ما را بیشتر می کند تا برای هر امتیاز 

بجنگیم و نشان دهیم که به موفقیت باشگاه متعهد هستیم.
*باتوجهبهوضعیتجدولردهبندی،آیافکرمیکنی

شانسیبرایکسبسهمیهلیگنخبگانآسیادارید؟
بله، این هنوز یک هدف بسیار واقع بینانه برای ما است. ما چند 
بازی مهم در پیش داریم و اگر بهترین عملکرد خود را داشته 
باشیم، می توانیم به طور قطع در لیگ نخبگان آسیا حضور پیدا 
انگیزه  کنیم. لیگ نخبگان یک رقابت معتبر است و ما کاملًا 

داریم که در آن حضور داشته باشیم.
*بهعنوانآخرینسوال،حالاکهبهپایانفصلنزدیک
در آیا داری؟ آینده برای برنامهای چه میشویم،

پرسپولیسمیمانی؟
در حال حاضر، تمرکز کامل من بر این است که به تیم کمک 
کنم تا فصل را با بهترین شرایط تمام کنیم. تمدید قرارداد فقط 
به من بستگی ندارد. من واقعا از حضورم در اینجا لذت می برم 
و پرسپولیس خانواده من است. با وجود مصدومیت هایی که 
داشتم، تیم تقریباً هیچ وقت کمبود من را احساس نکرد، من 

همیشه در این سال ها برای هر بازی کاملًا آماده بودم.

قرارداد 12 بازیکن به پایان می رسد؛

احتمال بزرگترین لیست جدایی در پرسپولیس!

گولسیانی: 

ریتم مان با وقفه لیگ به هم خورد
 انتظار هواداران به حق است

فدراسیون فوتبال پس از بررسی نامزدهای مورد نظرش برای 
اما  است  رسیده  گزینه  چهار  به  امید  تیم  سرمربی  انتخاب 
هنوز جمع بندی در مورد گزینه نهایی به خاطر برخی فشارها 

صورت نگرفته است!
مسابقات مقدماتی جام ملت های زیر 23 سال آسیا در حالی 
تیم  سرمربی  تکلیف  هنوز  که  می شود  برگزار  شهریورماه 
مشخص  مسابقات  این  در  حضور  برای  ایران  امید  فوتبال 

نیست.
فدراسیون فوتبال ابتدا تصمیم جدی بر اجرای نسخه حضور 
سرمربی ثابت برای یک نسل فوتبالی در رده های پایه ملی 
تیم  از موفقیت در  این رو حسین عبدی پس  از  را داشت. 
دست  در  را  امور  زمان  تا  شد  جوانان  تیم  راهی  نوجوانان 

بگیرد.
این تیم در مرحله یک چهارم نهایی مقابل ژاپن در  حذف 
ضربات پنالتی که مانع از صعود این تیم به جام جهانی زیر 
انتقاداتی را نسبت به این سرمربی مطرح کرد  20 سال شد 
تا مهدی تاج همه چیز را به ابتدای سال 1404 برای معرفی 

سرمربی امید موکول کند.
اینکه نسخه مدنظر مجید جلالی مدیر کمیته فنی و  از  پس 
توسعه فدراسیون برای استفاده از زیرساخت های مشترک با 
فدراسیون اسپانیا برای استفاده از دانش آکادمی های رسمی 
رشد  برای  مناسب  زیرساخت  ایجاد  جهت  در  کشور  این 
فوتبال پایه در رده ملی رد شد تصمیم بر بررسی گزینه های 

داخلی برای هدایت تیم امید گرفته شد.
یحیی گل محمدی سرمربی فولاد خوزستان که همچنان نتایج 
سال  یک  می گیرد حدود  باشگاهی  عرصه  در  را  درخشانی 
پیش قرار بود هدایت تیم امید را بر عهده بگیرد اما این اتفاق 
رقم نخورد تا او راهی فولاد شود. او حالا برای اینکه هدایت 
تیم امید را بپذیرد شرایط خیلی متفاوتی دارد که بعید است 

منجر به حضورش در این تیم شود.
دلیل  به  نیز  اراک  آلومینیوم  فعلی  سرمربی  حسینی  مجتبی 
آگاهی نسبتاً جامع از نسل زیر 23 سال فوتبال کشور یکی 
تا  است  فدراسیون  میز  روی  که  است  گزینه هایی  از  دیگر 
او  با  اولیه  بگیرد. مذاکرات  بر عهده  المپیک را  تیم  هدایت 
نیز انجام شده است اما حسینی همه چیز را به انتهای فصل 

جاری موکول کرده است.
سعید دقیقی که در فصل جاری سرمربیگری در سه تیم را 
نتوانسته است خیبر  اینکه هنوز  با وجود  تجربه کرده است 
برتر  لیگ  در  بقا  برای  جدول  امن  منطقه  در  را  آباد  خرم 
قرار دهد گزینه آخر فدراسیون فوتبال است. دقیقی در حالی 
تبدیل به چهره جدی سرمربیگری تیم امید تبدیل شد که تنی 
پیشین  از مدیران حال حاضر خیبر و همچنین مدیران  چند 
فدراسیون اصرار خاصی روی حضور او در تیم امید دارند.

اصراری که تاج هنوز زیر بار آن نرفته است چون می خواهد 
به نقطه مشترک جامع و کاملی با گزینه سرمربیگری تیم امید 
بازیکنان،  از  شناخت  عدم  نظیر  بهانه هایی  دیگر  که  برسد 
فرصت اندک برای موفقیت و تقویم فشرده لیگ برتر برای 

در اختیار داشتن بازیکنان زیر 23 سال نداشته باشد.
مهم  جلسه های  به  معمولًا  که  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
آینده  هفته  احتمالًا  می شود  دعوت  فنی  کمیته  تصمیم گیری 
نیز در نشست مهم آنها در این بخش ورود خواهد کرد تا 
تصمیم نهایی برای این موضوع گرفته شود و آن را به هیئت 

رئیسه فدراسیون برده و به تصویب برساند.

رییس فدراسیون وزنه برداری گفت: تیم جوانان خوبی داریم 
و برای ما مهم است نتایج قهرمانی جهان در اسپانیا را جبران 

کنند.
به  ایران  اصلی  تیم  اینکه  علت  درباره  انوشیروانی  سجاد 
مسابقات قهرمانی بزرگسالان آسیا در چین اعزام نمی شود، 
بیان کرد: مسابقات قهرمانی جهان بحرین که رقابت سنگینی 
از  نفر  دو  یکی،  و  گذاشتیم  سر  پشت  تازگی  به  را  بود 
اما  بود  جزئی  البته  که  داشتند  دیدگی  آسیب  ورزشکاران 
نیاز داشتند، درمان شوند. علیرضا یوسفی نیز به دلیل پارگی 
شدید رباط که مصدومیت قدیمی بود، تحت عمل جراحی 
نروژ  از طرفی دو رویداد مهم قهرمانی جهان  قرار گرفت. 
و سپس بازی های کشورهای اسلامی را در پیش داریم که 
پشت سر هم هستند و نفرات ما برای این دو مسابقه آماده 

می شوند.
او ادامه داد: نظر کمیته فنی با توجه به گزارش کادرفنی و 
شرایط بر این بود، چهار، پنج وزنه بردار جوان که نیاز دارند 
تجربه بیشتری کسب کنند به مسابقات قهرمانی آسیا اعزام 
شوند. شنبه یا یکشنبه هفته آینده اولین جلسه کمیته فنی در 
سال 1404 را برگزار خواهیم کرد و تصمیم نهایی در این 

مورد گرفته می شود.
انوشیروانی در پاسخ به این پرسش که تیم ملی جوانان ایران 
با نفرات کامل به مسابقات قهرمانی جوانان جهان می رود و 
وزنه برداران  کرد:  تصریح  دارد؟  آنها  از  مدال آوری  انتظار 
جوان پشتوانه تیم ملی بزرگسالان محسوب می شوند و برای 
ما حائز اهمیت است اتفاقی که در اسپانیا افتاد و نتایجی که 
گرفتند را جبران کنند. تیم ما واقعا قوی است و نفرات خوب 

و شایسته داریم.
رییس فدراسیون در پاسخ به این پرسش که جوایز مدال آوران 
قهرمانی جهانی بحرین چه زمانی قرار است پرداخت شود؟ 
گفت: با توجه به قطعی شدن بدهی ما به پیمانکار، مجبور 
شدیم قبل از آغاز تعطیلات نوروز مبلغ زیادی را به عنوان 
بدهی پرداخت کنیم. به ورزشکاران هم  قول دادیم تا آخر 
فروردین پاداش مدال های آنها در مسابقات قهرمانی جهان 

پرداخت شود.
بدهی  فدراسیون گفت: عمده  مهمترین چالش  مورد  در  او 
ما به پیمانکار پرداخت شده و مبلغ کمی باقی مانده است 
کرد.  خواهیم  تسویه  ماه  اردیبهشت  آخر  تا  هم  را  آن  که 
تمام  و  دارد  خاصی  آرامش  حاضر  حال  در  فدراسیون 
پرونده های قضایی و مالیاتی حل شده است. انسجام خوبی 
حال  در  داریم.  استان ها  با  تعامل  و  برنامه ریزی  بحث  در 
حاضر پیگیر این هستیم، در لیگ برتر تیم های خیلی خوبی 
ورود پیدا کنند و همچنین در بحث مالی هم اقدامات خوبی 
انجام دادیم و اگر کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش هم 
مثل همیشه حمایت ویژه خود را داشته باشند، مشکل مالی 

نخواهیم داشت.
به جدول  توجه  با  وزنه برداری  گفت:  همچنین  انوشیروانی 
برنامه 1404 که اعلام کرد، یکی از پر برنامه ترین فدراسیون ها 
فدراسیون  یک  می خواهیم  که  می کنیم  افتخار  بود.  خواهد 
باشیم و اسپانسرهای خوبی را وارد خواهیم کرد.  درآمدزا 
همچنین برنامه های داخلی و بین المللی را بدون نقص انجام 
می دهیم. تلاش می کنیم امسال کمپ شماره دو وزنه برداری 
و  برنامه  سازمان  و  مجلس  که  اعتباراتی  اگر  شود.  ساخته 
بودجه در نظر گرفته اند، تخصیص مناسب داده شود در این 
را  بانوان  کمپ  طولانی  چندان  نه  زمان  مدت  در  صورت 
راه اندازی خواهیم کرد و بانوان و مردان را جدا می کنیم و 
شرایطی فراهم می کنیم با کشورهایی که درخواست دارند، 

اردوی مشترک داشته باشیم.

 سفر بی سر و صدای علی نظری جویباری به امارات شایعه 
مذاکره او با فرهاد مجیدی را به دنبال داشت اما اصل ماجرا 

چیز دیگری است!
علی نظری جویباری مدیرعامل باشگاه استقلال امروز برای 
دو ملاقات مهم به امارات سفر کرده است. این سفر امروز 
به مسائل کلان  این ملاقات ها  انجام شد و گفته می شود 

استقلال مرتبط است.
مسائل  پیرامون  ها  ملاقات  از  یکی  آگاه  منبع  یک  گفته  به 
مربوط به مجوز حرفه ای و ارتقای سطح باشگاه  از طریق 
جذب  های  راه  و  استقلال  برای  ورزشگاه  ساخت  امکان 
درباره  دیگری  و  ورزشگاه  ساخت  زمینه  در  مشارکت 
همکاری با یک باشگاه برای برپایی اردو در اروپا، همکاری 
های دو جانبه، برگزاری تورنمنت و بازی های دوستانه و 
... است. گویا نماینده این باشگاه اروپایی برای ملاقات با 
مدیران عالیرتبه یک باشگاه اماراتی به دبی سفر کرده و علی 
نظری جویباری هم از فرصت استفاده کرده تا با این شخص 
در امارات دیداری داشته باشد و حتی در صورت امکان، راه 
های همکاری سه جانبه با باشگاه اماراتی و باشگاه اروپایی 

را بررسی کند. 
برخی منابع خبری، این سفر را به ملاقات با فرهاد مجیدی و 
همکاری با این مربی ایرانی شاغل در امارات ربط دادند اما 
به گفته یکی از اعضای هیات مدیره استقلال، فرهاد مجیدی 
البطائح  اماراتی  باشگاه  قرارداد  تحت  آینده  فصل  پایان  تا 
است و مذاکره با او هیچ منطقی ندارد. به گفته این شخص، 
ملاقات های علی نظری جویباری در امارات به مسائل کلان 
باشگاه استقلال مربوط است و نتایج آن در وقت مناسب به 

هواداران استقلال اطلاع رسانی خواهد شد.

دلیل سفر مدیرعامل استقلال به امارات 
مشخص شد

 دو ملاقات مهم نظری جویباری در دبی!

در  قهرمانی اش  اولین  ثبت  آستانه  در  شرایطی  در  تراکتور 
لیگ برتر است که فرمول کهنه قهرمانی را حفظ کرده است.

 تراکتور، صدرنشین فعلی رقابت های لیگ برتر ایران، فرصت 
دارد تا به طلسم چندساله اش در این لیگ پایان دهد و برای 
تبریزی  تیم  این  شود.  برتر  لیگ  فاتح  تاریخ،  در  بار  اولین 
که در این فصل حسابی به لحاظ فنی آماده و سرحال نشان 
رقبای  با  مقایسه  در  کمتر  بازی  یک  با  روزها  این  داده، 
و  دارد  بیشتر  امتیاز   4 آن ها  نزدیک ترین  از  تعقیب کننده اش، 
سرنوشت قهرمانی را به دست گرفته است. تراکتور در حال 
و  سپاهان  از  بالاتر  و  است  امتیازی   54 بازی   24 از  حاضر 
امتیاز دارند،  پرسپولیس که از 25 بازی به ترتیب 50 و 48 
بازی  آن ها  اگر  که  است  معنی  بدان  این  است.  گرفته  قرار 
معوقه شان را هم با برد پشت سر بگذارند، آن وقت اختلاف 
امتیازی شان با تیم دوم جدول را به عدد 7 افزایش می دهند 
و در فاصله 5 هفته مانده به پایان، فرصت خاصی برای ثبت 

اولین قهرمانی شان در لیگ برتر خواهند داشت.
تراکتور؛فعلابهترینِبهترینها

رقبا  از  را  سبقت  گوی  فصل  این  در  تراکتور  چطور  اینکه 
دارد.  متعددی  کرده دلایل  را حفظ  ربوده و صدرنشینی اش 
جذب بازیکنان باکیفیت و سپردن هدایت تیم به دست دراگان 
اسکوچیچِ باانگیزه، دلایل اصلی است. البته کیست که نداند 
تیم های  نبوده اند  کم  است.  نداده  جواب  همیشه  موارد  این 
پرمهره ایرانی که با مربیان تراز اول هم نتوانسته اند در پایان 

بر  تراکتور علاوه  بیاورند.  به دست  را  قهرمانی  فصل عنوان 
حفظ ثبات و کارایی در این بخش، توانسته به لحاظ آمارهای 
 40 بازی،   24 از  حالا  همین  تیم  این  باشد.  بهترین  هم  فنی 
گل زده که بهترین خط حمله فعلی به شمار می رود. درست 
نباید فراموش  است که سپاهان هم همین قدر گل زده ولی 
انجام داده اند. در بخش  بیشتر  بازی  کرد که سپاهانی ها یک 
گل   12 با  فعلا  تیم  این  و  است  مشابه  شرایط  هم  دفاعی 
خورده، بهترین خط دفاعی لیگ را دارد. همین مورد باعث 
شده تا آن ها با ثبت تفاضل گل 28، بهترین تفاضل گل فعلی 

لیگ برتر را هم در اختیار داشته باشند.
ثبتقهرمانیباتکرارفرمولقدیمی

به غیر از این موارد، به نظر می رسد تراکتور با مرور اتفاقاتی 
که در ادوار گذشته لیگ برتر رخ داده، حسابی درس گرفته 
و فرمول قهرمان شدن در ایران را از بر شده است. فرمولی 
ایران  برتر  لیگ  قهرمان  تیمی  است  قرار  »اگر  می گوید  که 
شود، باید کمترین گل خورده را داشته باشد«. درست است 
که این فرمول 100 درصدی نبوده و شامل استثناء هم شده 
ولی دست کم بیش از 90 درصد وقت ها در ادوار گذشته لیگ 
برتر جواب داده است. همین حالا مرور خط دفاعی تراکتور 
نشان می دهد که آن ها بهترین شرایط را از این حیث دارند. 
تراکتور در بین تیم های صدرنشین با 12 گل خورده، بهترین 
است. سپاهان و پرسپولیس هرکدام 17 گل خورده دارند که 

برتری تراکتوری ها از این حیث را برجسته می کند.

گذشته  فصل  از  غیر  به  ایران،  برتر  لیگ  در  قهرمانی  فرمول 
دست  معمولا  نشد،  قهرمان  خورده  گل  کمترین  دارنده  که 
نخورده باقی مانده است. پرسپولیس در شرایطی فصل پیش 
عنوان قهرمانی را به دست آورد که با 18 گل خورده، دومین 
فصل  خورده،  گل   15 با  استقلال  شد.  لیگ  برتر  دفاع  خط 
که  رکوردهایی  مرور  به  نیازی  که  البته  ماند.  ناکام  پیش 
نیست.  نشد،  قهرمان  ولی  شکست  پیش  فصل  در  استقلال 
در فصول  پرسپولیس  دیگر  قهرمانی   6 مورد،  این  از  غیر  به 
را  خورده  گل  کمترین  آن ها  که  خورده  رقم  درحالی  اخیر 
در مقایسه با رقبا داشته اند. در این بین، استقلال هم یک بار 
توانسته عنوان قهرمانی های متوالی پرسپولیس را خراب کند 
که آن تیم فرهاد مجیدی هم با 10 گل خورده در یک فصل، 
نه تنها رکورد خاصی به جا گذاشت بلکه دوباره برترین خط 
دفاعی لیگ برتر را هم به خودش اختصاص داد. حتی پیش 
استقلال  که  برتر  لیگ  در  پرسپولیس  طلایی  عصر  آغاز  از 
خوزستان به لطف تفاضل گل بهتر قهرمان شد، باز این تیم 
خوزستانی با 14 گل خورده، عنوان بهترین خط دفاعی لیگ 
تراکتوری ها هم  به اسم خودش زد.طبیعی است که حالا  را 
با  تا  باشند  شده   پخته  کافی  قدر  به  مواردی  چنین  مرور  با 
حفظ فرمول قهرمانی در لیگ برتر، بتوانند اولین جام را در 
این لیگ بالای سر ببرند. اتفاقی که اگر نهایی شود، عملکرد 
مسیر  در  فاکتور  اثرگذارترین  دفاعی،  خط  در  آن ها  خوب 

قهرمانی شان خواهد بود. 

قهرمانی تراکتور با همان فرمول همیشگی؛ »جام می خواهی، گل نخور«

برخی  شعارهای  است  معتقد  ذوب آهن  فوتبال  تیم  مدافع   
چادرملو  با  بازی  در  فنی  کادر  علیه  تیم  این  هواداران  از 

منطقی نبود.
اظهار  برابر چادرملو  تیمش  درباره شکست  شایان مصلح  
داشت: ما بازی رفت را باخته بودیم و انگیزه زیادی داشتیم 
هم  دقیقه   90 طول  در  برسیم.  برد  به  برگشت  بازی  در  تا 
موقعیت های زیادی داشتیم و مستحق برد بودیم. در طرف 
مقابل چادرملو هیچ موقعیتی نداشت و در نهایت روی اشتباه 
خودمان گل خوردیم! در واقع آنها بدون موقعیت سه امتیاز 

بازی را گرفتند و این باخت برای ما قابل هضم نبود.
ذوب آهن  هواداران  از  برخی  شعارهای  به  واکنش  در  وی 
منطقی  شعارها  این  کرد:  تصریح  تیم  این  فنی  کادر  علیه 
نبود و قطعاً آنها احساساتی شده بودند. ظرفیت و پتانسیل 
هر تیمی در لیگ برتر مشخص است و قرار نیست تیم ما در 
لیگ برتر قهرمان شود. ذوب آهن یک زمان مدعی قهرمانی 
ولی  شد،  قهرمان  نایب  هم  آسیا  قهرمانان  لیگ  در  و  بود 
با  کردن  رقابت  الان  دارد.  فرق  زمان خیلی  آن  با  تیم  این 
و  سخت  واقعاً  می شوند  بسته  میلیارد  هزار  با  که  تیم هایی 
داریم  که  بودجه ای  و  امکانات  اساس  بر  ما  است.  دشوار 
نتایج بدی نگرفتیم و برابر تیم های مدعی هم نمایش خوبی 
داشتیم. قطعاً تا پایان لیگ هم تلاش می کنیم تا در بهترین 

جایگاه ممکن قرار بگیریم.
که  پرسش  این  به  پاسخ  در  ذوب آهن  فوتبال  تیم  مدافع 
در  من  گفت:  شد،  قهرمان خواهد  فصل  این  در  تیم  کدام 
نیم فصل اول هم گفتم که تراکتور مدعی اول قهرمانی است 
و حالا هم نظرم این است که این تیم قهرمان می شود. امسال 
پرسپولیس مثل همیشه نبود و استقلال هم وضعیت بدی را 
تجربه کرد، حتی سپاهان نیز در بهترین شرایط ممکن نبود، 
ولی تراکتور از همان شروع لیگ اوضاع خوبی داشت. آنها 

بازیکنان باکیفیتی دارند و فکر می کنم قهرمان شوند.

مصلح: 
رقابت با تیم های هزار میلیاردی 

سخت است



مذاکرهغیرمستقیمایرانوآمریکا؛وزنکشیتازهدیپلماسیخواهان

وجنگطلبهادرکاخسفید
 

انتخاب  و  ایران  با  مذاکره  زمینه  در  ترامپ  اخیر  اعلان 
قابل  حد  تا  آمریکا،  ارشد  مذاکره کننده  عنوان  به  ویتکاف 
در  را  ضدایرانی  جنگ طلب  چهره های  مواضع  توجهی 
پیش  روز  چند  همین  تا  است.  برده  حاشیه  به  سفید  کاخ 
به  تهدید  خاطر  به  آمریکا  از  ایران  اسلامی  جمهوری  که 
بمباران در صورت عدم توافق تهران با واشنگتن به شورای 
تصور  ناظران  از  بسیاری  کرد،  شکایت  ملل  سازمان  امنیت 
کاخ  در  جریان ضدایرانی  سود  به  کاملا  اوضاع  می کردند، 
مقابل  اندام  عرض  به  قادر  مذاکره جویان  و  است  سفید 
ترامپ«  »دونالد  شب  دوشنبه  نیستند.اظهارات  جنگ طلبان 
را  محاسبات  از  بسیاری  اما  نتانیاهو«  »بنیامین  با  دیدار  در 
محاسبات  خصوص  به  است؛  ریخته  هم  به  کار  اینجای  تا 
در  می کرد  تصور  که  صهیونستی  رژیم  وزیر  نخست 
لیبی  با ترامپ می تواند نسخه خلع سلاح هسته ای  ملاقاتش 
به  و  میان  این  بقبولاند.در  آمریکا  دولت  به  را  ایران  برای 
بر  که  نتانیاهو  با  ترامپ  نظر  اختلاف  شدن  آشکار  موازات 
اقدام نظامی علیه ایران اصرار دارد، برخی رسانه های غربی 
باز هم به دودستگی تیم سیاست خارجی دولت آمریکا در 
مواجهه با تهران توجه نشان می دهند.پس از اعلان موعد و 
مکان مذاکرات غیرمستقیم میان ایران و آمریکا، »اکسیوس« 
رسانه ای بود که اتفاق نظر چهره هایی مانند »جی دی ونس« 
معاون ترامپ با »استیو ویتکاف« نماینده ویژه رئیس جمهوری 
دیپلماسی  به  توسل  برای  امور خاورمیانه  در  متحده  ایالات 
در مواجهه با جمهوری اسلامی ایران را مورد توجه قرار داد 
راه  از  که  با جبهه صلح طلب  بیشتر  اکنون  ترامپ  نوشت  و 

حل دیپلماتیک طرفداری می کنند، هم راستا است.
دوقطبیمواجههباایراندرمیانپیرامونیانترامپ

سیاست  در  محوری  موضوعات  از  یکی  همواره  ایران 
در  آمریکا  رئیس جمهور  است.  بوده  ترامپ  دونالد  خارجی 
طول مبارزات انتخاباتی خود و پس از آن از رویکرد دولت 
»جو بایدن« در قبال ایران انتقاد و بر اعمال سیاست »فشار 
حداکثری« از طریق تشدید تحریم ها و مقابله با فروش نفت 
توافق  به  دستیابی  لزوم  همزمان  اما  است  کرده  تاکید  ایران 
هسته ای با ایران و پرهیز از جنگ را تکرار و ضمنا تصریح 

کرده که به دنبال تغییر رژیم در ایران نیست.
در چنین شرایطی و همچنان که اشاره شد، انتخاب »مارکو 
روبیو« سناتور تندروی جمهوریخواه برای وزارت خارجه و 
ایران شهرت  تند علیه  به مواضع  »مایک والتز« چهره ای که 
ویتکاف  و  سو  یک  از  ملی  امنیت  مشاور  عنوان  به  دارد 
نماینده ویژه ترامپ در امور خاورمیانه در سوی مقابل، حلقه 
نزدیک به ترامپ را در ارتباط با ایران دچار دودستگی کرده 
»تاکر  مانند  رسانه ای  چهره هایی  وجود  میان،  این  است.در 

می شود  گفته  که  آمریکا  رئیس جمهوری  پیرامون  کارلسون« 
به عنصری بانفوذ در کاخ سفید تبدیل شده به پیچیدگی های 
این،  بر  علاوه  است.  زده  دامن  ایران  درباره  تصمیم گیری 
فرزند رئیس جمهوری  ترامپ« سومین  »اریک  نام هایی چون 
آمریکا به عنوان یکی از طرفداران بانفوذ توسل به دیپلماسی 

از سوی برخی منابع مطرح می شود.
تصمیمگیری هسته در دیپلماسی طرفداران جبهه

آمریکا
از نگاه برخی تحلیلگران، استیو ویتکاف را باید مهره اصلی 
ترامپ در هرگونه تعامل و تصمیم گیری درباره ایران خواند. 
دادن  پایان  برای  روسیه  با  مذاکرات  در  که  است  کسی  او 
به جنگ اوکراین نیز بر »کیت کلوگ« فرستاده ویژه ترامپ 
رهبری  کلوگ  جای  به  و  یافت  ترجیح  اوکراین  امور  در 
را  اوکراین  صلح  توافق  برای  مسکو  با  واشنگتن  مذاکرات 
برعهده گرفت.ویتکاف اخیرا در مصاحبه ای خواستار سازش 
با ایران بر سر پرونده هسته ای شده و پیشنهاد راستی آزمایی 
برای نظارت سفت و سخت بر فعالیت های هسته ای ایران را 
ارائه کرده است. »خبرگزاری فرانسه« با اشاره به مواضع او 
در گزارشی یادآور شده پیشنهاد ویتکاف در واقع در راستای 
توافق »باراک اوباما« با ایران در سال ۲۰۱۵ است که مورد 

حمایت کامل طرف های اروپایی نیز قرار دارد.
تاکر کارلسون که از او به عنوان منتقد مداخله گرایی آمریکا 
یاد می شود و نیز چهره ای که می گویند ترامپ را در دور اول 
برحذر داشت،  ایران  با  نظامی  از درگیری  ریاست جمهوری 
از دیگر چهره های دارای نفوذ بر ترامپ در ارتباط با موضوع 
ایران به حساب می آید. کارلسون درباره هرگونه اقدام نظامی 
علیه ایران به ترامپ هشدار داده و گفته »حمله به ایران یقینا 
منجر به جنگی خواهد شد که میلیاردها دلار هزینه دارد و 

منجر به مرگ هزاران آمریکایی در منطقه خواهد شد.«
کارلسون  نوشت،  موضوع  این  به  اشاره  با  »ایندیپندنت« 
ممکن است بتواند ترامپ را از هرگونه تنش نظامی با ایران 
جمهوری  ریاست  اول  دوره  در  که  کاری  همان  کند؛  دور 
ترامپ کرد. او ژانویه ۲۰۲۰ در یک برنامه تلویزیونی هشدار 
داد که اگر آمریکا علیه ایران اقدام نظامی کند به مراتب بدتر 
از افغانستان در باتلاق گیر خواهد کرد و خروج از آن بسیار 
پایگاه  به  ایران  موشکی  حمله  از  پس  بود.  خواهد  دشوار 
عین الاسد در ۸ ژانویه ۲۰۲۰، کارلسون باز در یک برنامه 
تلویزیونی تاکید کرد »من فکر نمی کنم پرزیدنت ترامپ به 
است  ممکن  اطرافیانش  باشد.  عیار  تمام  جنگ  یک  دنبال 

دنبال آن باشند اما افراد هوشیار و عاقل نه.«
تقلایجنگطلبهایکابینهترامپعلیهایران

کاخ  امنیتی  میز  دیگر  طرف  در  نیست.  ماجرا  همه  این  اما 

به گروه جنگ طلب  سفید، چهره های تندرویی نشسته اند که 
تنها راه توقف  افراد معتقدند که  این  و مداخله گر معروفند. 
برنامه هسته ای ایران، اقدام نظامی یا تهدید معتبر به جنگ و 
یا برچیدن کامل برنامه هسته ای ایران از طریق اقدام نظامی 

و همچنین فشار سیاسی است.
دارد  قرار  سفید  کاخ  امنیتی  تیم  راس  در  که  والتز  مایک 
با  مصاحبه  در  اخیرا  والتز  است.  دسته  این  کلیدی  چهره 
است  میز  روی  گزینه ها  همه  گفته  نیوز«  بی سی  »ان  شبکه 
و استفاده از گزینه نظامی علیه ایران را رد نمی کند. وی در 
برنامه  قطعی  پایان  خواستار  حتی  این،  از  فراتر  اظهاراتی 
از  غنی سازی  چرخه  گذاشتن  کنار  و  تسلیحاتی  موشکی، 
نیوز  سی  بی  ان  به  ادامه  در  والتز  است.  شده  ایران  سوی 
گفته »ایرانی ها می توانند این ها را تحویل دهند و به روشی 
با  اینکه  یا  بگذارند  کنار  آن  باشد  راستی آزمایی  قابل  که 
وزیر  روبیو  شوند.«مارکو  مواجه  دیگر  پیامدهای  سری  یک 
دیگر چهره ای است که می تواند در  آمریکا،  خارجه دولت 
تصمیمات نهایی کاخ سفید در قبال ایران تعیین کننده باشد. 
از  او  نیست.  پنهانی  چیز  نیز  ایران  قبال  در  روبیو  مواضع 
زمانی که به عنوان سناتور انتخاب شده همواره مواضع تند 
هرچند  است؛  داشته  ایران  اسلامی  جمهوری  علیه  تیزی  و 
که در مقام اجرایی داستان کاملا متفاوت است، با این حال 

زمینه فکری او همان مواضع قبلی است.
برنامه ای  کامل  برچیده شدن  والتز خواستار  مانند  نیز  روبیو 
هسته ای ایران است و اخیرا در یک مصاحبه در واکنش به 
آمریکا  که  شد  مدعی  ایران  سوی  از  ترامپ  ترور  احتمال 
توان تغییر حکومت ایران را دارد. روبیو همچنین از مخالفان 

سرسخت توافق هسته ای ایران بود.
کدامگروهخطمشینهاییکاخسفیدراتعیینمیکند؟

آمریکا،  دولت  امنیتی  مشاوران  میان  شکاف  به  توجه  با 
به  ساده  چندان  نیز  آمریکا  رئیس جمهور  برای  تصمیم گیری 
مواضع  تحلیلگران،  و  ناظران  برخی  دید  از  نمی رسد.  نظر 
دونالد ترامپ طی ماه های گذشته نشانگر نوعی سردرگمی و 

شک و تردید در ارتباط با موضوع ایران است.
که  موضوع  این  با  گزارشی  در  اینترپرایز«  »آمریکن 
ایران دچار اختلاف هستند« نوشته  »مشاوران ترامپ درباره 
رئیس جمهور آمریکا شخصا میان این دو دیدگاه مردد است. 
از یک سو او همچنان ایران را دشمن اصلی معرفی می کند 
ولی از سوی دیگر تمایلی به ورود به جنگی جدید ندارد و 
ایران داشته باشد  با  تبلیغاتی  ترجیح می دهد توافقی هرچند 
عمل  در  اگر  حتی  کند،  معرفی  پیروزی  را  آن  بتواند  که 
رد  این گزارش  این حال  باشد.با  اوباما محدودتر  توافق  از 
خط  است  ممکن  سفید  کاخ  در  جدال  برنده  که  نمی کند 
مشی نهایی دولت ترامپ را در قبال ایران تعیین کند. »متیو 
پرس«  »فری  تحلیلگر  و  گزارش  این  نویسنده  کانتینتی« 
در  است  ممکن  ایران  قبال  در  ترامپ  سیاست  می گوید، 
در  قدرت  موازنه  به  بسته  ریاست جمهوری اش  دوم  دوره 
و  روشن  استراتژی  اساس  بر  نه  بگیرد،  شکل  تیمش  درون 
به  هم  و  است  قدرت  نمایش  مجذوب  همزمان  او  واحد. 
از  غیر  به  گریزان.اما  جنگ  و  نظامی  هزینه های  از  شدت 
این، آنچه تا به امروز شاهد آن بوده ایم تلاش ترامپ برای 
ایران از طریق مذاکره است.  حل و فصل موضوع هسته ای 
در  اسرائیل  وزیر  نخست  با  دیدار  در  دوشنبه  روز  ترامپ 
واشنگتن از برگزاری دور اول مذاکره با ایران در روز شنبه 
رسانه های  اول  خبر  به  سرعت  به  که  اظهاراتی  داد؛  خبر 
جهان تبدیل شد و تعجب بسیاری را نیز برانگیخت. تاکید بر 
شروع مذاکرات یعنی تمایل ترامپ به فرصت دادن به گزینه 
تا  باید  را  مذاکره  و  به گفت وگو  تمایل  بنابراین  دیپلماسی. 
اطلاع ثانوی و تحولات بعدی رویکرد غالب کاخ سفید در 
ویتکاف  استیو  انتخاب  این،  از  خواند.فارغ  ایران  با  ارتباط 
آمریکا در مذاکرات روز شنبه  ارشد  به عنوان مذاکره کننده 
از  دیگری  نشانه  و  پیام  همین  حامل  باید  هم  را  عمان  در 
رویکرد ترامپ در قبال ایران ارزیابی کرد که نشان می دهد 
در وزن کشی تازه دیپلماسی خواهان و جنگ طلب ها در کاخ 

سفید، گروه نخست فعلا دست بالا را دارند.

عراقچی:
هستهایورفعتحریمهاتنهاموضوعموردگفتگواست

بانکی پور : 

ابلاغقانونعفافوحجابدیروزوددارد؛
سوختوسوزندارد

درخواستقالیبافازدولتدرباره
توافقنامهایرانوروسیه

ایرانوآمریکادرعمان؛آیاتوافقیبرد-برددرراهاست؟

با حضور جمعی  نشستی  در  امور خارجه کشورمان  وزیر 
از اندیشمندان و فعالان فرهنگی و رسانه ای الجزایر تأکید 
مورد  در  اطمینان دهی  به معنای  هسته ای  موضوع  کرد: 
ماهیت صلح آمیز برنامه  هسته ای ایران به ازای رفع تحریم ها 

تنها موضوع مورد گفتگو است. 
سید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه که برای رایزنی با 
مقام های ارشد الجزایر در مورد روابط دوجانبه و تحولات 
شامگاه سه شنبه  است،  کرده  سفر  این کشور  به  بین المللی 
فعالان  و  اندیشمندان  از  جمعی  حضور  با  نشستی  در 

فرهنگی و رسانه ای شرکت کرد.
تبیین  به  نشست،  این  در  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
مختلف  موضوعات  با  رابطه  در  کشورمان  اصولی  مواضع 
سیاست خارجی، از جمله مبحث حمایت از مقاومت و حق 
ایران  هسته ای  موضوع  و  فلسطین،  ملت  سرنوشت  تعیین 

پرداخت.
وزیر امور خارجه با اشاره به اشغالگری هشتادساله سرزمین 
فلسطین و طرح استعماری محو ملت فلسطین ـ که طی ۱7 
ماه گذشته با کشتار و نسل کشی بی سابقه در غزه و کرانه 
رژیم  مستمر  تجاوزهای  نیز  و  ـ  است  یافته  ادامه  باختری 
با  رژیم  این  مشارکت  و  سوریه  و  لبنان  علیه  صهیونیستی 
آمریکا در تجاوز به یمن، حمایت از مقاومت مشروع مردم 
لبنان را وظیفه حقوقی و اخلاقی همه دولت ها  فلسطین و 
دانست و تأکید کرد: تجربه هشت دهه اخیر نشان می دهد 
و  توسعه طلبی  مهارکردن  برای  مقاومت  جز  راهی  هیچ 

آتش افروزی رژیم صهیونیستی وجود ندارد.
و  آمریکا  شراکت  و  حمایت  از  شدید  انتقاد  با  عراقچی   
برخی دیگر از کشورهای غربی در نسل کشی مردم غزه از 
طریق حمایت تسلیحاتی، مالی و سیاسی از رژیم اشغالگر، 
از  دفاع  برای  اسلامی  امت  اتحاد  و  همبستگی  ضرورت 
تعرضات  برابر  در  اسلامی  کشورهای  دیگر  و  فلسطین 

اسرائیل را خاطرنشان کرد.
وزیر امور خارجه در خصوص موضوع هسته ای ایران نیز 
رویکرد  تاریخچه  کشورمان،  اصولی  مواضع  تبیین  ضمن 

مورد  در  شبهه ای  هرگونه  رفع  برای  را  ایران  مسئولانه 
ماهیت فعالیت های هسته ای ایران که منجر به انعقاد برجام 

شد و متعاقباً خروج غیرقانونی آمریکا از آن تشریح کرد.
برای  ایران  آمادگی  و  اخیر  تحولات  به  اشاره  با  وی 
آتی  مذاکرات  کرد:  تأکید  آمریکا،  با  غیرمستقیم  مذاکره 
برای  آزمونی  و  دیپلماسی  به  جدیدی  فرصت  مسقط  در 
سنجش جدیت آمریکا است که سابقه طولانی بدعهدی و 

یکجانبه گرایی در کارنامه خود دارد.
عراقچی همچنین در پاسخ به یکی از فعالان رسانه ای راجع 
بین  غیرمستقیمی  مذاکره  هرگونه  دستورکار  موضوعات  به 
به معنای  هسته ای  موضوع  کرد:  تأکید  آمریکا،  و  ایران 
صلح آمیز  ماهیت  مورد  در  اطمینان دهی  و  شفاف سازی 
تنها  ظالمانه  تحریم های  رفع  به ازای  ایران  هسته ای  برنامه  

موضوع مورد گفتگو است.
در ادامه شرکت کنندگان در جلسه نقطه نظرات و سؤال های 
بین المللی  و  منطقه ای  موضوعات  خصوص  در  را  خود 
خصوصاً نسل کشی مردم فلسطین و ضرورت اقدام قاطع و 
برای توقف  همه جانبه جامعه جهانی و کشورهای اسلامی 
و  مؤاخذه  و  باختری  کرانه  و  غزه  در  تخریب  و  کشتار 

مجازات سران رژیم صهیونیستی مطرح کردند.

در  اسلامی  شورای  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  عضو  یک   
سابقه  اصلا  گفت:  و حجاب  عفاف  قانون  ابلاغ  خصوص 
در  قانونی  انقلاب  می گذرد  از  سالی   ۴۵ در  است  نداشته 
تأیید  را  آن  نگهبان  شورای  بعد  و  شود  تصویب  مجلس 
کند و ابلاغ نشود. خلاصه، دیر و زود دارد، ولی سوخت 

و سوز ندارد. 
و  حجاب  و  عفاف  قانون  درباره  بانکی پور  امیرحسین 
اتفاقاتی که در ارتباط با تحصن کنندگان مقابل مجلس در 
این مدت رخ داده است، گفت: معتقدیم که پیگیری ابلاغ 
قانون باید ادامه دار باشد. منتها مطالبه نرم؛ نه تحصن، زیرا 
بار خواهش  بودند، چندین  آمده  از همین دوستانی که  ما 
ایجاد  برای شان مشکلاتی  است  ممکن  که  گفتیم  و  کردیم 
شود و اذیت شوند، البته این افراد از روی خلوص نیت شان 
مشورت  ما  از  هرکه  اما  آمدند  داشتند  که  دغدغه هایی  و 

می گرفتند می گفتیم این کار خوب نیست.
ادامه  این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
صورت  باید  قانون  تبیین  و  نرم  مطالبه  حال  این  با  داد: 
باید  ابلاغ  را  قانون  این  زود  یا  دیر  هم  قطعاً  و  می گرفت 
کنند. زیرا اصلا سابقه نداشته است در ۴۵ سالی از انقلاب 
شورای  بعد  و  شود  تصویب  مجلس  در  قانونی   می گذرد 
نگهبان آن را تأیید کند و ابلاغ نشود. خلاصه، دیر و زود 

دارد، ولی سوخت و سوز ندارد.
وی یادآور شد: در اصفهان، ارمنی های اصفهان یک مثلی 
آخر  عقل  »قربون  می گویند:  که  است  معروف  بین شان 
را  دوم شان  و  اول  تصمیم  مسلمانان  می گویند  مسلمونا.« 

حالا  است.  درستی  تصمیم  آخرشان  تصمیم  اما  می گیرند، 
بی قانونی،  و  قانون  نگه داشتن  است  این  ما  حرف  هم 
هرج ومرج ایجاد می کند. هرکسی یک کاری می کند و این 

جامعه ما را به هم می ریزد.
اسلامی خاطرنشان کرد: اصل  نماینده مجلس شورای  این 
حرف ما این است که این کار قطعاً بی قانونی هرج و مرج 
ایجاد می کند. لذا تأکید ما این است که حتماً قانون ابلاغ 
شود مطمئناً مسئولان آخرش به این نتیجه خواهند رسید و 

این قانون را ابلاغ می کنند. 
از  به شهروندان اصفهانی گفت:  پیامک  ارسال  وی درباره 
تقریبا  و  شد  دیده  هم  آثارش  و  شد  شروع  پیش  مدت ها 
۸۰ الی ۹۰ درصد کسانی که برای شان پیامک فرستاده شد 
رعایت کردند. این راه بسیار خوبی است که تنش اجتماعی 

هم ایجاد نمی کند.

و  امروز  علنی  جلسه  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
عدم اطلاع  درباره  نمایندگان  از  یکی  اخطار  به  پاسخ  در 
نمایندگان از مفاد توافقنامه جامع راهبردی ایران و روسیه، 
از دولت خواست لایحه مربوطه را هرچه زودتر به مجلس 

ارائه دهد. 
محمدرضا صباغیان نماینده بافق در مجلس شورای اسلامی 
 77 اصل  به  استناد  با  اخطاری  در  امروز  علنی  جلسه  در 
قانون اساسی درباره توافقنامه راهبردی ایران و روسیه بیان 
کرد: الآن ما قراردادی با روسیه به امضا رسانده ایم و روز 
گذشته اعلام شد که این قرارداد در مجلس دومای روسیه 
به تصویب رسیده است اما ما به عنوان نماینده مجلس هنوز 

از این قرارداد خبر نداریم.
وی افزود: این در حالی است که بر اساس اصل 77 قانون 
اساسی این قرارداد پس از امضا باید به صحن مجلس ارائه 

شود و مورد بررسی قرار گیرد.
که  بدانند  باید  مجلس  نمایندگان  کرد:  بیان  بافق  نماینده 
تأکید   77 اصل  طی  چیست.  قرارداد  این  جزئیات  و  مفاد 
هستند  مردم  منتخبان  که  مجلس  نمایندگان  که  است  شده 
باید حتماً درباره هرگونه قرارداد خارجی نظر بدهند ولی 
متأسفانه قرارداد مربوط به روسیه تاکنون به مجلس نیامده 

است.

بنابر این گزارش، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در پاسخ 
به اخطار نماینده بافق اظهار کرد: همان طور که مطرح شد 
و  قراردادها  مقاوله نامه ها،  همه  باید   77 اصل  اساس  بر 
درباره  اما  بیایند  مجلس  صحن  به  بین المللی  معاهده های 
مجلس  به  مربوطه  لایحه  هنوز  روسیه  با  ۲۵ساله  برنامه 
زودتر  دولت  که  است  این  بنده  درخواست  است؛  نیامده 
حتماً  نوبت  از  خارج  هم  ما  که  کند  ارسال  را  لایحه  این 

رسیدگی کنیم.

یک عضو حزب اعتدال و توسعه، تاکید کرد: اگر آمریکا از 
توافق  بر یک  را  اصلی  نیت  و  برداشته  زیاده خواهی دست 
برد-برد قرار دهد، جای امیدواری است که فضای مذاکرات 
غیرمستقیم در عمان به گونه ای پیش برود که برای دو کشور 
با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  سبحانی فر  رمضانعلی  باشد.  مفید 
و  ایران  بین  غیرمستقیم  گفت وگوهای  آغاز  تاثیر  به  اشاره 
آمریکا بر آینده روابط دو کشور، بیان کرد: در هر مقطع زمانی 
آنچه که برای ما و کشور مهم است، حفظ منافع ملی کشور 
است. حفظ نظام و حفظ منافع ملی در راس امور قرار دارد. 
ما بر اساس مصالح کشور تصمیمات مقتضی باید بگیریم. در 
وهله اول اینکه مذاکرات بین ایران و آمریکا به شکل مستقیم 
یا غیر مستقیم باشد، به منافع و مصالح کشور باز می گردد. 
ایران اکنون بر مذاکرات غیرمستقیم با آمریکا تاکید دارد. به 
این دلیل که با توجه به بدقولی ها و بدعهدی هایی که در 
گذشته از سوی آمریکا انجام گرفته، اعتماد به آمریکا وجود 

ندارد.
بایددرمذاکراتغیرمستقیمحسننیتخودرا آمریکا

ثابتکند
به آمریکا اعتماد  ایران برای مذاکره مستقیم  وی اظهار کرد: 
ندارد؛ طبیعتا اگر مذاکرات غیر مستقیم که در عمان قرار است 
انجام شود، مقدمه ای برای نشان دادن حسن نیت طرف مقابل 
بوده و نشان دهد که آمریکایی ها به عهد و پیمان خود پایبند 
هستند؛ یک زمینه ای برای مذاکرات مستقیم نیز فراهم خواهد 

است  کشور  به صلاح  امروز  که  آنچه  صورت  هر  در  شد. 
غیر  مذاکرات  دارند   تاکید  آن  بر  و سیاست گذاران کشور 
مستقیم با آمریکا است که ما قدم های اولیه طرف های مقابل 

به ما اثبات کند که منافع کشور ما حفظ می شود.
روی پیش چالش ترین مهم آمریکا خواهی زیاده

مذاکراتاست
طبیعی  کرد:  تصریح  اسلامی،  شورای  مجلس  ادوار  نماینده 
است که این مذاکرات می تواند تاثیر بسزایی در روابط میان 
دو کشور داشته باشد. قطعا بر روابط بین المللی و منطقه ای 
نیز  تاثیرگذار خواهد بود. اما اگر قرار باشد که تنها یک سویه 
بوده و صرفا منافع آمریکا در آن دیده شود، قطعا  نه زمینه 
ساز مذاکرات مستقیم خواهد بود و نه آثار مثبتی را به دنبال 
بنده مهم ترین چالشی که اکنون در  خواهد داشت. از نگاه 
این مسیر وجود دارد، زیاده خواهی طرف مقابل است؛ این 
می تواند بزرگ ترین مانع در مسیر مذاکرات باشد. اگر طرف 
مسیر  و  کرده  مداخله  ایران  داخلی  امور  در  بخواهد  مقابل 
زیاده خواهی را پیش بگیرد، این بزرگ ترین چالش در مسیر 

مذاکرات خواهد بود.
جمهوریاسلامیایرانپایمنافعخودخواهدایستاد

وی تاکید کرد: برای غلبه بر این چالش، ما باید بر منافع و 
مصالح کشور خود پافشاری کنیم. ایران باید پای منافع خود 
بایستد تا طرف مقابل از زیاده خواهی دست بردارد. ایران نه 
خواسته  زیادی دارد و نه اینکه اجازه می دهد حق و حقوق 

ملت ایران ضایع شود. از سوی دیگر ایران اجازه مداخله در 
امور داخلی خود را به آمریکا نمی دهد. ترامپ امروز ادعا 
می کند که صلح طلب بوده و به دنبال جنگ نیست، امیدواریم 
به  و  برداشته  زیاده خواهی  از  دست  رویکرد  این  با  ترامپ 
توافقی دست پیدا کنیم که منافع دو کشور تامین و بین دو 

کشور اعتماد ایجاد شود.
آمریکاوایرانمیتوانندشریکاقتصادیباشند

سبحانی فر در ادامه با اشاره به نقش کشورهای منطقه، روسیه 
کرد:  بیان  آمریکا،  و  ایران  بین  مذاکرات  پیشبرد  در  چین  و 
طبیعی است که کشورهای منطقه یک نگاه منطقه ای داشته 
و یک نگاه به منافع خود دارند. هر کشوری در در وهله اول 
منافع خود را در اولویت قرار می دهد. ایران هم باید بر اساس 
نگاه به تعهدات منطقه ای خود گام بردارد و هم باید این نگاه 
به  و  طعمه  یک  عنوان  به  نکرده  که خدایی  باشیم  داشته  را 
عنوان یک نردبان از سوی کشورهای دیگر مورد استفاده قرار 
نگیریم. طبیعی است که هر کشوری منافع کشور خود را در 

اولویت اول قرار می دهد.
وی در ادامه در پاسخ به این پرسش که از نگاه شما آینده 
روابط ایران با آمریکا به کجا خواهد رسید، تصریح کرد: من 
فکر می کنم اگر آمریکا از زیاده خواهی دست برداشته و نیت 
امیدواری  جای  دهد،  قرار  برد-برد  توافق  یک  بر  را  اصلی 
است که فضا به گونه ای پیش برود که برای دو کشور مفید 

بوده و به یک توافق مناسبی دست پیدا کنیم.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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